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ممنوعیت، محدودیت، ســهمیه بندی و حــالا آزادی 
مشروط. این مسیری است که دولت برای صادرات محصولات فولادی 
ترســیم کرده است. نقطه آغازش به اوایل آبان ماه سال قبل باز می 
گردد، جایی که 52 قلم کالا از جمله میلگرد، تیرآهن، ورق و ســایر 
مقاطع فولادی در لیست سیاه صادرات قرار گرفت. این اقدام در حالی 
صــورت پذیرفت که در هفته اول آبان ماه ســال قبل، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت وقت با استناد به آمارهای جهانی و اینکه محصولات 
فولادی داخلی بازار جهانــی دارد، ابراز امیدواری کرد که جمهوری 
اسلامی ایران در حوزه فولاد به زودی به یکی از صادرکنندگان تبدیل 
شود چرا که ارز آوری فولاد بسیار مهم است. اما تنها یک هفته از این 
آرزوی مهندس غضنفری نگذشــته بود که صــادرات فولاد به کلی 

ممنوع شد!

ممنوعیت
بــه محض اعــلام خبر ممنوعیت صــادرات محصــولات فولادی، 
تولیدکنندگان فولاد طی یک نشست خبری در انجمن صنفی خود 

اعتراض خود به این تصمیم ناگهانی را اعلام کردند. 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به اینکه کار فولاد در 
کشــور متکی به صادرات و واردات به صورت همزمان اســت، اظهار 
داشــت: همان طور کــه باید مواد اولیه را وارد کرد، باید بخشــی از 
تولیدات نهایی را نیز صادر کرد و همان گونه که واردات را با سیاست  
های اشــتباه نمی توان مدیریت کرد، صادرات نیز لازمه حیات برای 

تولید کنندگان و کشور است. 
نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد نیز در آن نشســت از رشد 
73 درصــدی صادرات تیرآهن ، 27 درصدی میلگرد و 55 درصدی 
ورق در شش ماهه نخست سال 91 نسبت به مدت مشابه سال 90 
خبر داد و با اشاره به این آمار که صادرات محصولات فولادي به طور 

متوسط 58 درصد رشد داشته است، مصوبه دولت در راستای توقف 
صادرات فولاد را منطقي ندانســت و تصریح کرد: هم اکنون با توقف 
صــادرات محصولات فولادی، باید به ایــن موضوع فکر کرد که آمار 
صادرات فولاد ظرف ماه  هاي آتي به صفر مي رسد، در حالي که یکي 
از هدف گــذاري  هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت ارتقای صادرات 

غیرنفتي کشور و ارز آوري بوده است.

محدودیت
انتقــادات تولیدکنندگان و فعــالان صنعت فولاد بــه این مصوبه 
جنجال برانگیز از طریق رســانه ها به گوش مسئولین دولت رسید. 
یک روز پس از نشســت خبری انجمن ، فولاد از لیســت کالاهای 
ممنوعه صادراتی خارج شــد. این بار صادرات مقاطع فولادی ممکن 
شــده بود اما با پرداخت عوارض 40 درصدی براي تیرآهن، میلگرد 
و گندله و  50 درصدی برای ورق فولادي و کنســانتره سنگ آهن. 
عوارضی که به اعتقاد بســیاری از کارشناسان و فعالان فولاد تفاوتی 

با ممنوعیت کامل آن نداشت.
بار دیگر صدای انتقادات بلند شد. جهانبخش شکري، رئیس هئیت 
مدیره جهان فولاد غرب و عضو این انجمن با اشاره به این مطلب که 
تولید کنندگان فولاد سال  های زیادی برای به  دست آوردن بازارهای 
صادراتی زحمت کشیده اند، گفت: ممنوعیت و محدودیت صادرات 
محصولات فولادي در شــرایطي تصویب شــده اســت که بسیاري 
از واحدهــاي تولیدکننده فولاد از ارز مرجع یــا دولتي براي واردات 
مواد اولیه خود استفاده نکرده اند و اصولا یکي از اعتراضات ما همواره 

عدم دسترسي به نرخ ارز مرجع یا دلار اتاق مبادله اي بوده است.
سیدرضا شهرستاني، عضو سابق هیئت مدیره انجمن و رئیس هیئت 
مدیره شــرکت کلاچ نیز ضمن انتقــاد از تصمیمات لحظه ای و در 
جریان قرار ندادن تولیدکنندگان گفت: به نظر مي رسد که باید براي 

صادرات فولاد                                       
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 پیشرفت فیزیکی طرح های استانی فولاد، حجم بالای 
واردات محصولات نهایی فولاد، ظرفیت خالی واحدهای فولادی در 
بخش تولید، نحوه پشتیبانی از واحدهای فولاد کشور، مشکلات بهره 
وری و بومی سازی از جمله ســوالات نمایندگان و محورهای طرح 
تحقیــق و تفحص اســت؛ دغدغــه هایی که بارها توســط انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران و فعالان و تولیدکنندگان فولاد کشــور 

مطرح شده است.
به گزارش چیلان، این تقاضای تحقیق و تفحص در کمسیون صنایع 

و معادن مجلس با حضور وزیر صنعت و معدن 
بررسی شد و احمد توکلی نماینده تهران، هادی 
قوامی نماینده اســفراین، حســین دهدشتی 
نماینده آبــادان، علیرضا محجــوب نماینده 
تهران و نادر قاضی پور نماینده ارومیه از امضا 
کنندگان این طرح تحقیق و تفحص بوده اند. 

ســید محمد بیاتیان، عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس در خصوص جزئیات جلســه 
کمیســیون صنایع و معادن مجلــس با وزیر 
صنعت و رئیس ســازمان توســعه و نوسازی 

معــادن و صنایع معدنی ایران به خبرگزاری خانه ملت گفت: در این 
جلسه ضرورت انجام تحقیق و تفحص از صنعت فولاد کشور بررسی 

شد و برخی از اعضا طرح مذکور را امضا کردند.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت درباره تحقیق و تفحص از صنعت فولاد خطاب به 
اعضای کمیسیون صنایع و معادن اعلام کرد »اجازه دهید مدیریت 
جدید مستقر شود ســپس درباره تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 
کشور تصمیم گیری کنید« که پاسخ نمایندگان این بود که تحقیق 
و تفحص به منظــور حمایت از صنعت فولاد 

کشور است.
نادر قاضی پور، یکی از تقاضاکنندگان تحقیق 
و تفحــص از صنعت فولاد کشــور گفت: به 
اســتناد اصل 76قانون اساســی و ماده 214 
آیین نامه داخلی مجلــس برخی نمایندگان 
درخواســت تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 
کشــور را داشــتند. وی افزود: این تحقیق و 
تفحص مربوط به دولــت فعلی و دولت های 
گذشته نیســت، صنعت فولاد یکی از بزرگ 

ترین صنایع مادر و کاربردی کشور است که 

طرح تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 
به تصویب مجلس رسید

نماینده ارومیه: طراحان تفحص در پی اطلاع از درآمد ها و هزینه ها و میزان 
واقعی تولید شرکت  های فولادسازی کشور هستند.

نمایندگان در جلسه علنی روز سه شنبه ۱4 آبانماه سال جاری مجلس شورای اسلامی به بررسی تقاضای تحقیق 
و تفحص از صنعت فولاد کشــور پرداختند و سرانجام با ۱۵۶ رای موافق، ۱8 رای مخالف، ۱0 رای ممتنع از ۲۲۶ 

نماینده حاضر در مجلس با تقاضای تحقیق و تفحص از صنعت فولاد کشور موافقت کردند.

  ایمان سلیمانی

بررسی پیشــرفت فیزیکی طرح های 8 گانه 
ســابق و 7 گانه فعلی، مشخص شدن متولی 
امر فولاد کشور و نحوه پشتیبانی از واحدهای 
فولاد کشــور، نحوه امکان سنجی واحدهای 
فولادی از لحــاظ مواد اولیه، آب حمل و نقل 
و ... بررســی آمار اعلامی واحدهای تولیدی 
فولاد بــا واقعیت، میزان درآمــد بر هزینه 
شرکت های فولادی در خصوص حفظ حقوق 
ســهامداران خرد، منابع مالی تعیین کننده 
طرح های فولادی کشــور و هزینه های آن ها 
در ســایر موارد از جمله محورهای تحقیق و 

تفحص از صنعت فولاد کشور است.

گزارش خبری 

تعطیلی و ورشكستگي 
ذوب  آهن کردستان 

استان كردستان جزو استان  هاي محروم از صنايع بزرگ است و ذوب   آهن 
كردستان به عنوان تنها واحد صنعتي اين استان محلي براي اشتغالزايي اين 
استان كم برخوردار بود. طرح توسعه ذوب   آهن كردستان در سفرهاي استاني 
رئيس جمهور به اين استان سه مصوبه داشت كه در ادامه اين مصوبات پس 
از سفر مقام معظم رهبري به استان كردستان دولت موظف به اجراي طرح 

توسعه ذوب   آهن كردستان شد. 
ظرفيت واحد كنستانتره سنگ آهن و ذوب 350 هزار تن در سال و واحد نورد 
300 هزار تن است. بر اساس توافقات انجام شده، قرار بود واحد ذوب تا اواسط 
سال 92 به بهره برداري برسد اما متاسفانه اين طرح هم مانند ساير طرح  هاي 
توســعه اي به تعويق افتاد. پيش از اين حدود 250 نفر در كارخانه ذوب  آهن 
كردســتان مشغول بكار بودند كه با بي توجهي مسئولان محلي و استاني و 
همچنين اجرا نشدن طرح  هاي دولتي 200 نفر از اين كارگران بيكار شده و 
طرح مسكوت نه تنها اشتغالزايي نكرد بلكه قدم بزرگي در راستاي اشتغالزدايي 
منطقه برداشــت. اگرطرح هاي توســعه ذوب  آهن كردستان به بهره برداري 
مي رسيد بيش از 600 نفر در اين مجتمع اشتغال يافته و تحول قابل توجهي 
در اقتصاد منطقه كردســتان ايجاد مي شد. طرح توسعه ذوب   آهن كردستان 
كمك مي كرد تا اين مجتمع صنعتي چدن اســتخراج شده را در كردستان 
به فولاد تبديل كند. پيش از اين چدن كردســتان در كارخانه فولاد مباركه 
اصفهان به فولاد تبديل مي شد اما با حضور سازمان توسعه و نوسازي معادن 
و صنايع معدني ايران و شــركت فولاد مباركه قرار بر اين شد تا اين دو نهاد 
حمايت هاي لازم را جهت راه اندازي و بهره برداري از مجتمع فولادي كردستان 
به عمل آورند. ذوب  آهن كردســتان ظرفيت  هاي قابل توجهي براي توسعه 
اقتصادي و اجتماعي اســتان دارد اما به دليل چينش هاي مديريتي ناكارآمد 
و بي توجهي مسئولان محلي و استاني به اين ظرفيت ها، طرح توسعه اي به 
صورت ناتمام مانده و ذوب  آهن كردستان را به آستانه ورشكستگي كشانده 
است. سرمايه گذاران بخش خصوصي هم با توجه به شرايط اقتصادي نامساعد 
تمايلي براي سرمايه گذاري در اين صنعت نداشته و متاسفانه خصوصي سازي 
يكي از صدمات جدي به بدنه اين واحد صنعتي بود. سرمايه گذاران داخلي و 
خارجي به دليل نبود توجيه اقتصادي تمايلي براي سرمايه گذاري در اين واحد 
صنعتي ندارند. توجيه اقتصادی اين واحد در گرو توسعه آن است و از اين رو بايد 
در قالب شرايط جديد كار، مطالعات راهبردی جديدی برای توسعه آن انجام 
شود. بايد اقدامات لازم جهت حضور سرمايه گذران مهيا و پس از آن صحبت 

از خصوصي سازي و توسعه واحد صنعتي به ميان آورد.
سلسله اقدامات محلي، استاني و دولتي در راستاي نابودي و تعطيلي كارخانه 
ذوب  آهن و اشتغالزايي منطقه قروه صورت گرفته است. تمامي راهبردها و طرح  
هاي توسعه اي براي اين مجتمع فولادي نتيجه عكس داشته و حاصلي جز 

بيكاري عده اي كارگر نداشت.

  عماد حسیني 
نماینده سابق قروه در مجلس شورای اسلامی

۵۶
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Iron and steel

SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus

Iron and steel

Markets
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p

p

LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China
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SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus

Iron and steel
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p

p

LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China
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سرمقاله

 چشم انداز فولاد دردولت
تدبیر و امید

حمیدرضا طاهری زاده
نایب رئیس هیئت مدیره انجمن تولید کنندگان فولاد ایران

با گذشت بیش از 3ماه از آغاز بکار دولت تدبیر و امید همچنان صنعت و بازار فولاد درگیر مشکلات سابق است و تولیدکنندگان فولاد 
همچنان منتظرند تا برنامه دولت برای حمایت از صنعت فولاد را تجربه کنند. البته رویکرد دولت و بدنه اقتصادی دولت نگاه خوبی به 
تولید دارند که برای مثال تعامل خوب وزارت صنعت، معدن و تجارت با انجمن تولیدکنندگان فولاد در خصوص بحث مجوزهای صادراتی 
نمونه ای از آن است. ما در بحث صادرات شاهد همکاری خوبی از جانب دولت بودیم اما مشکلات عدیده صنعت فولاد تلاش و همت 

بیشتری را می طلبد.
با حمایت مجدانه انجمن از صادرات فولاد، ممنوعیت صادرات به نظام سهمیه بندی تغییر یافت. هم اکنون، درخواست های صادرات 
توسط شرکت های فولادی به انجمن ارسال می شود و این نهاد صنفی پس از بررسی درخواست، مراتب را به وزارت صنعت ابلاغ می نماید. 

به تازگی هم 180 هزار تن سهمیه صادراتی دیگر برای متقاضیان جدید مصوب شده است. 
به هر حال، ما امیدواریم دکتر روحانی که اعلام کرده است برنامه 100 روزه اش را در هفته اول آذرماه اعلام می کند به بخش تولید صنعتی 

و صنایع استراتژیکی همچون فولاد هم ورود پیدا کند. 
هــم اکنــون در کنار تحریم های بیــن المللی و به تبع آن مشــکلات مربوط بــه واردات مواد اولیه و مشــکلات ارزی و همچنین 
 مشــکلات دامنــه دار تأمین نقدینگــی با معضل رکود بازار مواجه شــده ایم که نفس صنعت فولاد را گرفته اســت و بــازار آهن و 
 فولاد را دچار رخوت کرده است. متأسفانه رکود بازار مسکن و توقف مسکن مهر و کاهش شدید فعالیت های عمرانی دولت دست به دست 

          هم داده است تا رکود بازار آهن و فولاد ادامه یابد. 
مــا همچنــان امیدواریم تیم دیپلماســی و اقتصادی کشــور در بحث کاهش و رفع تحریم هــای ظالمانه و     
رونــق فعالیت هــای عمرانــی موفق شــود. تحریم هــا، اقتصاد صنعتــی ما را نشــانه گرفته      
                  اســت هــم اکنــون تامیــن قطعات یدکــي صنایع فولادســازی، مــواد اولیه تولید 
امــا  اســت  بســیار  ســختی  بــا  همــراه  خارجــی  ســی  ال  گشــایش  و        
           تولیدکننــدگان مــا بــه عشــق تولید و رونــق دادن به بــازار فولاد 
           از هــر راهــی و بــا هــر مشــقتی واحدهــای خــود را 
                سرپا نگه می دارند و سعی نمی گذارند چرخه 

              تولیدشان متوقف شود. 
             می بایست با عبور از شرایط تحریمی و رکود به 
          رونق و افزایش تولید به هدف پوشش بازار داخلی 
و طراحی نقشــه راهی برای صادرات فولاد دست          
یابیم. ما هم اکنون حدود 36 میلیون تن ظرفیت          
تولید فولاد خام در کشور در دست احداث داریم.          
                       حــدود نیمــی از ایــن ظرفیــت تقریباً 50 درصد 
                    پیشــرفت فیزیکی داشــته و نیم دیگر هم حدود 30 
                    درصد پیشــرفت فیزیکی داشــته اند. باید تلاش شود 
                با حذف موانع ضد تولیدی ظرف چند سال آینده بالای 
               20 میلیون تن به ظرفیت تولید فولاد اضافه شــود. البته 
             خبرهای خوشی که از گشایش اعتبار برای برخی از طرح  های

           هفتگانه توســط چینی ها شــنیده شــده را بــه فال نیک 
        می  گیریــم، طرح های هفت گانه فولاد حــدود 8 میلیون تن 
ظرفیت تولید را به خود اختصاص داده اند که فعال ســازی این         

         ظرفیت کمک بزرگی به قدرتمندی صنعت فولاد می کند. 
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نقطه نظر

برگشت واحدهاي صنعتي که تعطیل شده اند برای ما موضوع مهمی 
است. متوقف کردن کارخانجات و شرکت هاي تولیدي در کوتاه مدت 
و با یک تصمیم روزانه انجام مي شود، ولي اگر بخواهیم واحد تعطیل 
شــده را مجدداً راه اندازي کنیم، مــدت زمان زیادي را مي طلبد تا 
برگردد و به ظرفیت تولید برسد. به همین جهت برگشت واحدها کار 
راحتي نیست و در این راستا مشکلات بي شماري خواهیم داشت. در 
کوتاه مدت همه مشکلات و موانعي که بر سر راه تولید کنندگان است 
برداشــته نخواهد شد، لذا انتظار ما از دولت باید معقول باشد. بر این 
اساس دولت یازدهم تصمیمات آني و فوري به خصوص براي واردات 

مواد اولیه براي رفع موانع تولید گرفته است. 
اگر بتوانیم شــرکت هایي که ظرفیت تولید خود را از دســت دادند 
)کمتر از 50 درصد( یا تولیدشــان متوقف شده و محصولات آن ها 
نیاز جامعه است را دوباره به چرخه صنعت و حداقل به 8 سال پیش 
برگردانیم، حداقل 3 تا 4 سال زمان نیاز است. طي مدت کوتاه نمي 
توان اشــتباهات 8 سال را حل کرد. اتفاقاتي که در این مدت رخ داد 
و عدم اطمیناني که به وجود آمده، زیان بزرگي را به صنعت و تولید 

کشور زده است. تمام این موارد باید جبران شود.
مسئله دیگر این است که سرمایه گذاران و صنعتگران باید اطمینان 
پیدا کنند که شــرایط اقتصادي به ویژه نرخ ارز باثبات است در این 
صورت به دنبال ایجاد صنایع مي روند و اگر اطمینان هاي لازم داده 
نشود، قطعاً مانند گذشــته میزان سرمایه گذاري ها کاهش خواهد 

یافت.

احیای واحدهایي که ظرفیت تولید 
خود را از دست داده اند

سيد محمدعلي سيد ابريشمي
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت

افزایش مصرف فولاد یکی از شــاخصه های مهم توسعه اقتصادی 
است زیرا مصرف فولاد نشانگر رونق ساخت و ساز، فعالیت عمرانی 
و توســعه در هر کشور است. به اعتقاد من در یکی دو سال آینده 
با توجه به رشــد تولید فولاد، رویکرد دولت نسبت به این صنعت 
تغییر خواهد کرد. رویکرد کنترلی و سیاســی دولت سابق، مخل 
توســعه صنعت فولاد بود. باید سیاست های کنترلی دولت با توجه 
به افزایش تولید فولاد تغییر کرده و به حداقل برسد. سود بازرگانی 

محصولات فولادی نشــان می دهد که فولاد مورد حمایت دولت 
نیست و تولیدکنندگان فولاد از هیچ حمایتی در برابر واردات بهره 
مند نیستند، در این شرایط دولت دیگر نباید صادرات را هم مهار 
کند، در قیمت گذاری ســختگیری داشته باشد و در سازوکارهای 
بورس کالا دخالت کند، البته دولت در حال تغییر مسیر است ولی 

باید از این بهتر شود.
در ایــن میــان، تولیدکنندگان ما با همه فشــارها و بی مهری ها 
توانسته اند، فاصله میان مصرف و تولید داخلی را ثابت نگه دارند. 
اکنون سالانه حدود 8 میلیون تن واردات فولاد داریم که این میزان 
در 8 سال اخیر رشد نکرده است، یعنی هرچه مصرف افزایش پیدا 
کرده، تولید داخلی جوابگو بوده است. باید برنامه ای داشته باشیم 
تا علاوه بر پوشش فاصله میان تولید و مصرف داخلی، حدود 8 تا 
10 میلیون تن مازاد مصرف هم داشــته باشیم و با تدوین برنامه 

صادراتی در بازارهای منطقه حضور یابیم.

پوشش فاصله
تولید و مصرف داخلی فولاد

سيد رسول خليفه سلطانی
دبير انجمن توليدکنندگان فولاد ايران
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در حال حاضر تامين قراضه و آهن اسفنجی تبديل به يك معضل اساسی در 
كارخانجات ذوب شده است كه قراضه وضعيت به مراتب نامناسب تری دارد. 
امروزه به دلايل متعددي از جمله عدم توجه جدي به قراضه به عنوان يك 
ماده اوليه استراتژيك و به شدت تاثيرگذار در بهای تمام شده شمش فولادی، 
افزايش سريع تعداد كارخانجات  مصرف كننده قراضه و همچنين  كاهش 
يا حداقل ثابت ماندن حجم قراضه موجود در كشــور و از سوي ديگر وجود 
رقابت ناسالم و غيركارشناسی ميان خريداران بخش هاي دولتی و خصوصی 
در نحوه خريد و قيمت گذاري قراضه، سنتی و قديمی بودن روش جمع آوري 
و فروش قراضه و همين طور ورود و فعاليت افراد ناآشنا و غيرمتخصص در 
اين بازار كار تامين و خريد آن را براي خريداران و مصرف كنندگان حقيقی 

اين كالا به شدت دشوار كرده است. 
به هرحال ميزان عرضه قراضه در كشــور محدود اســت و تقاضا برای آن 
روزافزون و اين مســئله تعادل عرضه و تقاضا را برهم زده كه در اين ميان 
كيفيت پايين قراضه های موجود نيز به دردسر فولادسازان افزوده شده است. 
قراضه در ايران به دليل سنتی بودن روش توليد آن استاندارد نيست. به ندرت 
تفكيك  می شود، مواد شيميايی مزاحم دارد و چون تقاضای بالايی هم دارد، 
قيمت متعادلی ندارد. البته اين موضوع در حالی است كه مقدار ضايعات فلزي 
موجود از وسايل حمل و نقل فرسوده  و وسايل خانگی و شهري كهنه شده 
به اندازه اي است كه نه تنها قراضه آن كفاف نياز بازار را می دهد، بلكه می 

توان بخشی از آن را هم صادر كرد.
بنابراين ورود جدی انجمن برای ايجاد انســجام بيشــتر ميان كارخانجات 
مصرف كننده قراضه و اتخاذ راهكارهايی همچون تاســيس شركتی برای 
جمــع آوری و فرآوری قراضه و توزيع آن در بين توليدكنندگان  ضروری به 

نظر می رسد.

لزوم اقدام جدی انجمن برای 
ساماندهی وضعیت قراضه

احمد خوروش
مدير عامل مجتمع فولاد کوير

اگر یک کارخانه نورد متوسط با ظرفیت تولید روزانه یک هزار تن را 
در نظر بگیریم، چنین واحدی با توجه به قیمت فعلی شمش مصرفی، 
بیش از یکصدوپنجاه میلیارد تومان میانگین ســه ماهه سرمایه در 
گردش نیاز خواهد داشت. برای تأمین یکصدو پنجاه میلیارد تومان 
سرمایه در گردش چندین مانع بزرگ در راه است که مهمترین آنها 

عبارتند از :
 انقباض سیستم بانکی . 1
در صورت امکان و اخذ تســهیلات، تامین بهره بانکی بیست . 2

تا چهل درصدی کمرشکن می باشــد و هیچ تولیدی امکان 

همچین سودآوری را نخواهد داشت.
در مورد گشــایش اعتبار و ال سی جهت تامین ماشین آلات و مواد 
اولیه، تامین یکصدوسی درصد تامین وجه نقد با دلار حدود 2500 
تومان از شرایط گشایش اعتبار بود که الحمدالله در دولت یازدهم این 

مورد در حال حل شدن می باشد. 
باتوجه به سیستم انقباضی بانک ها و در صورت گذار از موانع متعدد 
و موافقت بانک با اعطای تسهیلات به متقاضیان، تولید کننده مواجه 
با بهره بســیار بالا گردیده که تامین و پرداخت آن در شرایط عادی 
اقتصادی کاری مشــکل می باشــد و البته در حال حاضر که کشور 
در شــرایط رکود اقتصادی به سر برده و بازار فروش محصولات نیز 

نامناسب می باشد ، موضوع بسیار سخت تر است.   
از دولــت تدبیر و امید انتظار دارد با توجه به مبنای قانون بانکداری 
کشــور که در زمان طاغوت وضــــع گردیده و آن زمان خارجی ها 
نمی خواستند ایران صنعتی شود، قانون جدیدی جهت اداره صنایع 
و بانک ها را با اقتباسی از کشورهای پیشرفته تهیه و تصویب و اجرا 

نماید . 

بهره بانکی بالا، مانع بزرگ تامین 
سرمایه در گردش

حسن مصيب زاده
مدير عامل شرکت ذوب آهن گمبرون
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تجربه کشورهای دارای رشد اقتصادی بالا نشان می دهد که وجود 
یک شرایط رقابتی آزاد که در آن قیمت ها توسط بازار تعیین شوند 
و عملکرد بازیگران هر رشــته اقتصــادی و صنعتی با ملاک بازده 
اقتصادی کار آنها ســنجیده شود، الزامی می باشد. در این شرایط 
نقش دولت به جای قیمت گذاری تک تک کالاها به دفاع از رقابت 
آزاد و مبارزه با رفتارهای انحصارگرایانه بنگاه ها محدود می شود. 
بقیه کار به سادگی )و با موفقیت( بر عهده مکانیزم بازار و عرضه و 

تقاضا گذاشته می شود.
به اعتقاد بنده یکی از بزرگترین ضربه های وارد شــده بر صنعت 
فولاد کشــور و از موانع موجود بر ورود سرمایه و رشد این صنعت 
چه در بخش دولتی و خصوصی، رفتــار مداخله جویانه دولت در 
حوزه قیمت گذاری محصولات فولادی بوده است. این عملکرد که 
تحت عناوینی مانند "تنظیم بازار" صورت گرفته، در عمل تنها به 
سیاست پایین نگاه داشتن قیمت تبدیل شده است. بارها در طول 
سال های گذشته مشاهده شده که در دوره هایی که سود حاصل از 
تبدیل شمش به محصول بیش از حد معمول افزایش یافته، دولت 

بلافاصله وارد عمل شده و به نحوی از انحاء باعث کاهش قیمت ها 
شده است. اما برعکس در زمان هایی که حاشیه سود نورد شمش 
بســیار پایین و حتی منفی بوده است، هیچ عکس العملی جهت 
"تنظیم بازار" مشاهده نمی شود و به نحو بسیار جالبی صحبت از 
بازار رقابتی و عدم مداخله دولت در قیمت ها می شود. طبیعتا نمی 
توان نه از ســرمایه گذار داخلی و بالاخص سرمایه گذاران خارجی 
انتظار داشت سرمایه خود را در فعالیت اقتصادی قرار دهند که این 

گونه در معرض مداخله دولت می باشد. 
 در اقتصــاد روز دنیا هیچ کس ادعا نمی کند که می تواند در یک 
سازمان و با کمک چند تیم کارشناس نرخ دقیق تعادلی انواع کالا 
از فولاد گرفته تا گوشــت و مرغ و غیره را به دست بیاورد و دقیقا 
به همین علت است که این امر خطیر به یک "بازار رقابتی" سپرده 

شده است.
بنابرایــن عدم مداخله دولت در بازار فولاد به نوعی حمایت از این 
بازار است. با توجه به ترکیب دولت جدید و گرایش های اقتصادی 
آن، امید مــی رود که این حمایت از بخش خصوصی و حرکت به 
سمت بازار رقابتی شتاب بیشتری گیرد البته احتمال کمی وجود 
دارد کــه گذار از رویه فعلی به قیمت گذاری رقابتی در ابتدای امر 
بدون نوسانان و تلاطم مقطعی باشد. اما آنچه مسلم است این است 
که هرچه ایــن تغییر به تاخیر بیافتد، ضرر آن هم متوجه مصرف 

کننده و هم تولید کننده ایرانی خواهد بود.

عدم مداخله دولت در بازار فولاد به 
نوعی حمایت است

بهادر احراميان
مدير عامل شرکت نورد فولاد يزد

امروزه کمتر واحد تولیدي را مي توان یافت که جهت ایجاد، توسعه 
و یا تامین ســرمایه در گردش نیاز به حمایت مالي نداشته باشد. 
با توجه به ســهم اندک بازار ســرمایه در تأمین منابع سرمایه اي، 

نگاه ها در این حوزه معطوف به بانک هاســت. بانک ها و بالاخص 
بانک هاي توسعه اي مي توانند ضمن توجه به سیاست هاي پولي 
و نظارتي بانک مرکزي، با اعطاي تســهیلات به واحدهاي موجه 
تولیدي و سرمایه گذاري، بخش خصوصي را از نظر مالي توانمند 
ســازد. بدیهي اســت با توجه به محدودیت منابــع، باید عنایت 
ویژه اي به اولویت بندي طرح هــای صنعتی مادر همچون فولاد و 
امر اعتبارسنجي در این صنایع جهت افزایش اطمینان از بازگشت 

منابع معطوف گردد. 

بانکها توجه ویژه ای به طرح های 
فولادی داشته باشند

قربان دانيالي
مديرعامل اسبق بانك صنعت و معدن
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رويداد

در حالی که قیمت اغلب مصالح ساختمانی در نیمه اول سال92 
نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافته که در مقایسه با 

نیمه دوم 91 با کاهش مواجه بوده است.
بــه گزارش چیلان به نقل از فولاد نیوز، بر اســاس نتایج طرح 
آمارگیری از متوسط قیمت مصالح ساختمانی، از سوی مرکز آمار 
ایران در نیمه اول 92، تیرآهن نمــره 10 با 27.9 درصد دارای 

بیشترین کاهش در متوسط قیمت نسبت به دوره قبل بوده اند.
همچنین، مقایسه متوسط قیمت در این دوره با دوره مشابه سال 
قبل نشــان می دهد که بیشترین افزایش قیمت مربوط به ورق 
فایبر گلاس ساده به ضخامت 1 تا 1.5 میلی متر با 101.6 درصد 
و کمترین افزایش قیمت مربوط ناودانی نمره 10 با 1.2 درصد 

بوده است.

مرکز آمار گزارش داد:
کاهش قیمــت تیر آهن و میلگرد طی یک 

سال گذشته 
قرارداد ساخت کارخانه فولادسازی به ظرفیت یک میلیون تن در 
منطقه سیرجان بین شرکت ایتالیایی تنوا )Tenova( و شرکت 

ایرانی – آلمانی MMTE امضا شد.
بــه گزارش چیلان به نقل از »فولاد نیوز«، ارزش این قرارداد در 
بخــش ارزی 79 میلیون یورو و در بخــش ریالی بالغ بر 3000 

میلیارد ریال است. 
همچنین قرار است این پروژه تا مهرماه سال 1395 به بهره برداری 
برسد. در این پروژه شرکت مجتمع جهان فولاد سیرجان کارفرما 

بوده و دو شرکت تنوا و MMTE نیز پیمانکار پروژه هستند. 
همچنین علی عباســلو، مدیرعامل شرکت مجتمع جهان فولاد 
ســیرجان نیز در این مراســم توضیح داد: در مجموع سه پروژه 
شامل تولید آهن اسفنجی، فولادسازی و تولید محصولات نوردی 
در منطقه سیرجان تعریف شده که پروژه آهن اسفنجی هم اکنون 
80 درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و قرار است تا پایان سال به 

بهره برداری برسد. 
انرکیه گارزونه، معاون شــرکت تنوا ایتالیا نیز در این مراســم با 
اشاره به ســابقه فعالیت های این شرکت در صنعت فولادسازی 
ایران گفت: با وجود مشکلات بین المللی به وجود آمده به حضور 
خود در صنعت فولادسازی ایران ادامه می دهیم و در همین راستا 

چندین پروژه نیز در دست اجرا داریم.

قرارداد ساخت کارخانه فولادسازی 
سیرجان بین ایران و ایتالیا امضا شد

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد گفت: شرکت آهن و فولاد ارفع اردکان یزد به عنوان بزرگترین واحد صنعتی در زمینه 
تولید محصولات فولادی در استان به بهره برداری رسید.

به گزارش چیلان به نقل از خبرگزاری ایسنا، محمد مهدی زارع ظرفیت تولید این واحد صنعتی را سالانه 800 هزار تن شمش فولاد و 
800 هزار تن آهن اسفنجی بیان کرد.

وی افزود: این واحد در زمینی به مســاحت حدود 867 هزار مترمربع و زیربنای 116 هزار و 570 مترمربع و ســرمایه گذاری ارزی بالغ بر 
133 میلیون یورو و سرمایه گذاری ریالی سه هزار و 221 میلیارد ریال به بهره برداری رسیده است و در حال حاضر اشتغال 825 نفر بطور 

مستقیم و پنج هزار نفر به صورت غیرمستقیم را فراهم کرده است.
زارع توضیح داد: پیمانکار عمده بخش احیای مستقیم شرکت آهن و فولاد ارفع،  ایریتک – ایراسکو و پیمانکار عمده بخش فولاد سازی 

شرکت MCC چین است.
به گفته رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت یزد همچنین فولاد خام تولید شده به مصرف واحدهای تولید نورد خواهد رسید و متعاقب 

آن، صنایع ساختمان سازی، پل سازی و غیره رشد خواهند کرد.

آهن و فولاد ارفع یزد به بهره برداری رسید
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مدیر عامل پاســارگاد فولاد نوید ضمــن نامطلوب خواندن ۲4
وضعیت بازار شــمش و مقاطع فولادی گفــت: بازار آهن با 
کمبود نقدینگی رو به رو است از این رو تولیدکنندگان اجازه 

ریسک در این بازار را به خود نمی دهند.
وی بالا بودن قیمت قراضه را یکی از دلایل این وضع نامطلوب 
خوانــد و گفت: یکی از علل کمبود قراضه و بالا بودن قیمت 
آن، این اســت که بازار قراضه بازار هدفمندی نیست و هنوز 
به روش قدیمی اداره می شود به همین دلایل است که اکثر 
واحدهای تولید در حال زیان دادن هســتند و یا از کمترین 

حاشیه سود برخودار هستند.
ســید عباس گلپایگانی در ادامه اضافــه کرد: در حال حاضر 
پروژه های ســاخت و ســاز و عمرانی در کشور مشتری اول 
صنایع فولادی به شــمار می روند ولی متاسفانه چند وقتی 
است که این پروژه ها به دلایلی تعطیل شده اند. وی ادامه این 
روند را باعث تعطیلی بســیاری از واحدهای تولیدی دانست 
و خواســتار تصمیمات مجدانه دولــت در خروج از وضعیت 

نامطلوب کنونی شد.
گلپایگانی افزود: در دولت گذشــته بنا بــه دلایلی صادرات 
محصولات فولادی ممنوع شــد و همین امر فولادسازان را با 
مشکلات عدیده ای مواجه کرد ولی شنیده ها خبر از لغو این 
ممنوعیت می دهد و آزاد شدن صادرات می تواند کمک های 

خوبی به فعالان این عرصه کند.
گلپایگانی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر کشورهایی مثل 
عراق و افغانستان تشنه محصولات ما هستند ما پتانسیل این 
را داریــم که از طریق صنعت فولاد کــه یکی از صنایع مادر 
محسوب می شود بازار دیگر کشورها را نیز در دست بگیرم و 

درآمد ارزی ایجاد کنیم.

مدیر عامل پاسارگاد فولاد نوید:
بازار صادراتی عراق و افغانســتان را از 

دست ندهیم

مدیر مجتمع فولاد بافت خبــر داد: فولاد بافت در بخش احیا 
بیش از 85 درصد پیشرفت فیزیکی دارد که با خرید تجهیزات 

این بخش تا اسفند امسال به بهره برداری می رسد. 
ریاضی افزود: برای اجرای این طرح تاکنون 50 میلیارد تومان 
اعتبار ریالی و 25میلیون یورو اعتبار ارزی هزینه شده است که 
برای اجرای کامل آن به 60 میلیارد تومان اعتبار دیگر نیاز است. 
وی از برنامه فولاد سازی در این مجتمع با مشارکت چینی ها 
خبر داد و افزود: هم اکنون 220 نفر در این مجتمع مشغول کار 
هســتند که با اجرای بخش احیاء زمینه اشتغال250نفر دیگر 
فراهم خواهد شد. مجتمع فولاد بافت با ظرفیت تولید 800 هزار 
تا یک میلیون تن فولاد در دوبخش احیاء مستقیم و فولاد سازی 
از ســال 1386 شروع به فعالیت کرده است که در مجموع کل 

پروژه 40 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

مدیر مجتمع فولاد بافت اعلام کرد:
پیشرفت 8۵ درصدی

 بخش احیای فولاد بافت

در 7 ماهه امســال حدود 14 میلیون تن انواع کالا با ارزش 392 
هزار میلیارد ریال در بخش معاملات فیزیکی بورس کالای ایران 

مورد داد و ستد قرار گرفت.
به گزارش چیلان، مدیر آمار و ارزیابی عملکرد بورس کالا گفت: 
در این تالار حدود 5/9میلیون تن انواع محصولات فولادی برخی 
شرکت ها از جمله فولاد مبارکه اصفهان، یک میلیون و 700 هزار 

تن سنگ آهن صادراتی مورد معامله قرار گرفت.

معامله ۵/9میلیون تن محصولات فولادی در 
بورس کالای ایران



اخبار داخلي
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رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان  شرقی گفت: به دلیل انتقال تکنولوژی و ساخت قطعات فولادی با آخرین استانداردهای 
روز، اشــتیاق زیادی برای ســرمایه گذاری در این رشته  در استان به وجود آمده است. وی اضافه کرد: علاوه بر آن وجود دانشگاه صنعتی 
سهند و چندین دانشکده فنی و مهندسی و سیل فارغ التحصیلان رشته های مربوطه توسعه صنایع مادر همچون فولاد در آذربایجان شرقی 

را پر رونق کرده است.
محمد جعفر عظمایی اظهار کرد: جواز تاسیس بزرگ  ترین طرح فولادی بخش خصوصی ایران در جاده آذرشهر تبریز و در زمینی به مساحت 
یک میلیون و 200 هزار متر مربع صادر شده و سرمایه گذاران سرمایه ای 400 میلیون یورویی را وارد چرخه راه اندازی این صنعت کرده اند. 

این مجموعه عظیم در حال احداث، صادرات قطعات فولادی را در برنامه دارد.
وی خاطر نشان کرد: هم اکنون مجوز تاسیس و احداث 82 طرح تولید محصولات فولادی صادر شده و عملیات احداث و تکمیل بیشتر 
این طرح های فولادی در نقاط مختلف آذربایجان شرقی ادامه دارد. عظمایی تصریح کرد: در مجموع، این طرح های فولادی حدود 50 هزار 
میلیارد ریال سرمایه گذاری بخش خصوصی را جذب و راه اندازی 82 طرح برای بیش از 5 هزار نفر به طور مستقیم و 5 هزار نفر نیز به طور 

غیر مستقیم اشتغال ایجاد می کند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان  شرقی گفت: مهمترین مزیت صنایع فولاد به بهره برداری رسیده و یا در حال اجرای استان 
این اســت که این تجهیزات و تکنولوژی استانداردهای موجود جهان دارا هستند و انتقال تکنولوژی از کشورهای صاحب نام تولید فولاد 

صورت گرفته و این موضوع، توانمندی خوبی برای واحدهای فولادی استان به وجود آورده است. 

مجوز احداث 8۲ طرح تولید فولاد درآذربایجان شرقی صادر شده است

معاون بازاریابی و فروش فولاد مبارکه اصفهان با انتقاد از تولیدکنندگان مواد اولیه داخلی، اظهار داشت: در حال حاضر شرکت های 
تولیدکننده سنگ آهن کشور به جای تامین نیاز شرکت های فولادسازان بزرگ کشور، خود به تولید کننده فولاد و حتی صادر کننده 
آن تبدیل شــده اند و جالب تر آنکه برخی از ســایت های تولیدی تاسیس شده، در مناطقی احداث شده است که فاقد آب مورد نیاز 

برای تولید بوده و از لحاظ اقتصادی نه تنها مقرون به صرفه نبوده که حتی از لحاظ کارشناسانه نیز غلط ارزیابی می شود.
به گزارش چیلان، این فعال فولادی با بیان اینکه تولیدکنندگان ســنگ آهن کشــور باید فولاد ســازان داخلی را در اولویت عرضه 
محصولات خود قرار دهند بیان کرد: در حال حاضر شرکت های تولیدکننده فولاد داخلی نظیر فولاد مبارکه، فولاد هرمزگان و عموماً 

تولید کنندگان اصلی فولاد در کشور با معضلات بسیاری در تولید مواجه شده اند. 
شریفی با بیان بعضی از دلایل کاهش مصرف فولاد پرداخت و گفت: بدلیل شرایط نامساعد اقتصادی میزان تولید در بسیاری از صنایع 

کشور نظیر صنعت خودرو و صنایع ساختمان کاهش یافته است.
معاون بازاریابی و فروش فولاد مبارکه اصفهان تاکید کرد: فعالان عرصه صنعت فولاد در فضای فعلی اقتصادی چشــم به راه اتفاقات 
مثبت در سطوح کلان اقتصادی هستند و با توجه به شرایط کنونی توان پیش بینی وضعیت زمستانی که در شرایط عادی بازار کم 

کششی برای صنعت فولاد بوده است از فعالان این صنعت گرفته شده است.  

تولیدکنندگان سنگ آهن کشور به تولیدکننده و صادر کننده فولاد تبدیل شده اند



اخبار خارجي
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صنعت فولاد چين همچنان با مازاد ظرفيت روبروســت. در حال حاضر 
محصولات با ارزش افزوده بالا نيز از مازاد ظرفيت رنج می برند در حالی 
كه پيش از اين با كمبود عرضه روبرو بودند. با اين حال باز هم پروژه های 

جديد زيادی در حال ساخت يا برنامه ريزی هستند.
سال های اخير كارخانه های بسياری با حمايت دولت و بانك ها برای 
توليد محصولات فولادی با ارزش افزوده بالا اقدام نمودند. بدين ترتيب 
ميزان توليد محصولات نهايی فولاد افزايش شديدی خواهد داشت در 
حالی كه تقاضای آن محدود است. اين امر موجب مازاد عرضه و جنگ 

قيمت می شود.
لازم به ذكر اســت كه ظرفيت توليد ورق گالوانيزه در چين سال 2002 
معادل 3 ميليون و 200 هزار تن بود و حال به 66 ميليون و 520 هزار تن 
رسيده است. دولت مركزی چين بايد برای كنترل توليد فولاد همكاری 

بيشتری با دولت های محلی داشته باشد.

مشکل مازاد ظرفیت تولید فولاد در چین

یک پروژه خط تولید میلگرد در شمال عمان با هزینه ای بالغ بر 
270 میلیون دلار تاســیس می شود. این پروژه شامل یک خط 
تولید یک میلیون و 200 هزار تن بیلت در ســال نیز می باشد 
که خط تولید 700 هزار تن میلگرد در سال را از نظر مواد اولیه 
تامین می کند و مازاد تولید بیلت در بازار داخلی فروخته خواهد 
شد. این خط تولید در سپتامبر 2015 آغاز به کار خواهد نمود.  
این کارخانه بــرای بازار داخلی عمان اهمیت زیادی دارد و یک 

عرضه کننده بزرگ فولاد در این کشور خواهد بود.
علاوه بر این پروژه، خطوط  تولید دیگری در شمال عمان در حال 
راه اندازی است از جمله تولید 1/4 میلیون تن میلگرد در سال بر 
پایه احیای مستقیم آهن، همچنین برنامه دو برابر کردن ظرفیت 
تولید یک کارخانه تولید میلگرد به 600 تا 700 هزار تن در سال 

از جمله این برنامه هاست.

عمان خط جدید تولید میلگرد راه 
اندازی می کند

در آخرين نظرسنجی استيل ايندكس از بازارهای فولاد دنيا اميد ها به 
بهبود تقاضای فولاد كمی بالا رفت. البته 60 درصد معتقدند قيمت فولاد 

سه ماه آينده در ثبات می ماند.
به گزارش چيلان به نقل از فولاد نيوز، در امريكای شــمالی بيش از 20 
درصد حاضرين در نظرسنجی منتظر بهبود تقاضای فولاد بودند و در اروپا 
نيز اميد به بهبود تقاضا بالا رفت. در مقايسه در آسيا 90 درصد حاضرين 
در نظرســنجی تقاضا را با ثبات و مابقی روند آن را نزولی ديدند. در حالی 
كه هفته قبل 40 درصد اميد به رشد تقاضای فولاد در سه ماه آتی داشتند.

در سطح جهان تعداد كمتری از حاضرين در نظرسنجی نسبت به هفته 
قبل اميد به بهبود قيمت فولاد داشتند و اغلب ثبات بازار را پيش بينی 
كردند. 10درصد حاضرين در نظرسنجی موجودی فولاد باثباتی اعلام 
كردند. در امريكای شمالی 60درصد از كاهش موجودی انبار ها خبر دادند 
و در اروپا اغلب شركت كنندگان در نظر سنجی اظهار داشتند موجودی 

فولادشان نسبت به هفته قبل ثبات داشته است.

ثبات قیمت فولاد طی سه ماه آینده

ميزان صادرات فولاد در سطح جهان نيمه نخست سال تغييری جزيی 
نسبت به سال گذشته داشــته به طوری كه افزايش صادرات مقاطع با 

كاهش صادرات لوله و محصولات نيمه تمام جبران شد.
بــه گزارش چيلان به نقل از فولاد نيوز، از طرفی صادرات ورق فولادی 
در اين مدت نســبتا با ثبات بود. اين آمار به دســت آمده توسط موسسه 
بين المللی آمار صنعت فولاد مربوط به 27 كشور عضو اتحاديه و 23 قدرت 
اصلی بازار فولاد جهان از جمله چيــن، ژاپن، كره، هند، امريكا، برزيل، 

تركيه، روسيه و اوكراين است.
اين 50 كشور در مجموع 152 ميليون و 600 هزار تن محصولات نيمه تمام 
فولادی، محصولات نوردی و لوله در 6 ماه نخست سال صادر كردند كه 
نسبت به مدت مشابه سال 2012 حدود 0/4 درصد رشد داشت. از طرفی 
مجموع واردات فولاد به اين كشور ها در مدت فوق 103 ميليون و 100 هزار 

تن بوده كه كمتر از يك درصد نسبت به نيمه اول سال قبل بهبود داشت.

صادرات و واردات فولاد جهان در ثبات
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انعکاس

بخش انعکاس چیلان، گزارشــی کوتاه از مهمترین اقدامات و فعالیت های انجمن است که جهت اطلاع و 
همگرایی اعضای محترم انجمن در هر شماره از نشریه منتشر می شود. علاقه مندان می توانند برای کسب 

اطلاعات تکمیلی و اطلاع از سایر اقدامات انجام شده، با دفتر انجمن در تماس باشند.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

اقدامات انجمن برای جلوگیری از رقابت ناسالم بین واحدهای تولیدی 

پس از عرضه های غير منتظره شركت  های 
ذوب آهن اصفهان و فولاد خوزســتان كه 
واكنش توليدكنندگان بخش خصوصی را به 
دنبال داشت، انجمن ضمن پيگيری موضوع 
از سازمانهای مختلف تلاش نمود تا از ايجاد 
رقابت ناسالم بين واحدهای توليدی جلوگيری 
نمايد. در اين راستا اقدامات  زير توسط انجمن 

بعمل آمد: 

Í  برگزاری جلســه ای بــا حضور مدير
فروش شــركت ذوب آهن اصفهان ، 
اعضاء هيئت مديره انجمن و مسئولين 
دفتــر تنظيــم بــازار وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت كه در اين جلســه 

اعتــراض انجمن به عنــوان نماينده 
بخش خصوصی فولاد، استدلال های 
آقای يــزدی زاده، مدير فروش ذوب 
آهن اصفهان و اظهارات مســئولين 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت ارائه 
و مقرر شــد تدابير لازم برای عرضه 
صددرصدی شــمش فولاد خوزستان 

در بورس كالا اتخاذ گردد. 

Í  برگزاری جلســه ای با حضور مديران
فروش شركت های توليدكننده فولاد 
خام و مصرف كنندگان عمده شمش 
فولادی به منظور حصول تفاهم نظر 
در خصــوص كف قيمتی شــمش و 

ميلگرد. اين جلســات به طور مرتب 
ادامه خواهد يافت.

Í  مكاتبه با جناب آقای سينكی، معاون
توسعه بازرگانی داخلی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت. در اين مكاتبه اعلام 
شده است كه در شرايط موجود، تقاضای 
فولاد كشــور به شــدت متأثر از عدم 
تخصيص بودجه های عمرانی، كاهش 
جديد ســاخت و ســاز جديد مسكن، 
توقف مســكن مهــر و ... قرار گرفته 
است و به نحو بی سابقه ای متقاضيان 
هميشــگی برای خريــد غايب اند به 
طوری كه انبــار كارخانجات مملوّ از 
محصولات است. در اين بين اتفاقاتی 
ممكن است در حال شكل گيری باشد 
كه رقابت ناسالم واحدهای توليدی و 
كاهش شــديد قيمت هــا را به دنبال 
خواهد داشــت. انجمن ضمن هشدار 
نسبت به اين رقابت ناسالم يادآور شده 
اســت: »خطری كه در شرايط رقابت 
ناســالم قيمتی و تنزل لجام گسيخته 
قيمتی وجود دارد، بحرانی اســت كه 
به تبع بازار فولاد به ساير بخش های 
اقتصادی بزرگ كشور سرايت خواهد 

نمود.«

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

پیگیری انجمن برای کاهش برخی مراحل ترخیص مواد اولیه واحدهای تولیدی

در راستای پيگيری های انجمن برای اجرايی 
شدن بسته حمايتی گمرک جمهوری اسلامی 
ايــران در خصوص كاهش برخــی مراحل 
ترخيص مواد اوليه واحدهای توليدی، انجمن 
در مكاتبه ای با رئيس كل گمرک نســبت به 
برخی دوباره كاری ها در فرآيند ورود مواد اوليه 

به كشور اعتراض كرد.
انجمن در اين نامه با اشــاره به يك نمونه از 

اين موارد آورده اســت: » بخش قابل توجهی 
از خريدهای خارجی شركت های فولادی كه از 
محل يك سفارش خريد و يك اعتبار اسنادی 
انجام می پذيرد معمولاً در چند يا چندين قسمت 
به گمرک وارد می شــوند و متأسفانه برای هر 
محموله نمونه ای جداگانه به آزمايشگاه استاندارد 
ارســال و تأييديه های جداگانه ای )برای يك 
كالا، يك پروفرما و يك ثبت سفارش و يك 

اعتبار( صادر می گردد كه اين پروسه علاوه بر 
اتلاف وقت و طولانی شــدن مدت ترخيص 
كالا، موجب تحميل هزينه های مضاعف به 

توليدكنندگان فولاد كشور می گردد.«
انجمــن در پايان مكاتبه خــود ضمن اعلام 
آمادگی برای برگزاری جلسات كارشناسی در 
اين خصوص خواستار اجرای بهتر بسته حمايتی 

گمرک جهت حمايت از توليد شد.



۲8

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

موفقیت های صادراتی انجمن

به دنبال تلاش های انجمن برای متقاعد 
کردن مسئولین وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برای آزادسازی صادرات محصولات 
فولادی در شــرایط رکــودی فعلی که 
گزارش آن از طریق بولتن »اخبار فولاد« 
و نشــریه چیلان به اطلاع اعضاء انجمن 
رسید، مکاتبات و مذاکرات متعددی برای 
دستیابی به این مقصود صورت پذیرفت که 
منتج به موفقیت هایی گردید که مهمترین 

آنها به صورت تیتروار عبارتند از:
صدور مجــوز صادراتی با محوریت  ½

انجمن فقط بــرای تولیدکنندگان 
محصولات فولادی 

دریافــت 360 هزار تن ســهمیه  ½
صادراتی در3 مرحله برای میلگرد، 
تیرآهن و ورق فــولادی به منظور 
صادرات بخــش خصوصی تا پایان 

سال جاری
آزادسازی صادرات نبشی، ناودانی و  ½

سپری فقط برای تولیدکنندگان این 
محصولات

قابل انجام شدن سهمیه صادراتی  ½

واحدهای تولیدی به صورت یکجا یا 
دفعات متناوب

تمدید مجوزهــای صادراتی برای  ½
شــرکت های دارای مجوز صادراتی 

قبل از مهر ماه سال جاری
اعطای ســهميه مجدد صادراتی برای  ½

واحدهای توليدی كه از سهميه تخصيص 
يافته خود استفاده كامل نمايند.

گزارش کامل اقدامات انجام شده پیرامون 
صادرات محصولات فولادی در صفحات 

آتی همین شماره از نشریه آمده است.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

حضور فعال انجمن در کارگروه فولاد

جلسات كارگروه های اصلی و فرعی )فنی – 
تخصصی( فولاد در دولت جديد نيز ادامه يافت 
كه انجمن به عنوان عضو ثابت اين كارگروه 
حضوری فعال و موثر در آنها داشت. جلسات 
مذكور بر صادرات محصولات فولادی و اتخاذ 
تدابيــر لازم برای خروج بــازار فولاد از ركود 

متمركز بود كــه انجمن ضمن اعلام نظرات 
و مواضع خود، بر لزوم آزاد ســازی صادرات يا 
افزايش سهميه های صادراتی به عنوان راهكار 
مناسب برای ادامه حيات توليدكنندگان تاكيد 
نمود كه خوشبختانه با موفقيت هايی نيز همراه 
بود كه به اطلاع مخاطبان گرامی رسيده است.

همچنين در اين جلســات و بــا توجه به در 
پيش بودن فصل ســرما بر لزوم تامين گاز 
كارخانجــات فولادی تاكيد شــد و انجمن 
موظف گرديد اطلاعــات مصرف واحدهای 
توليدی را به وزارت صنعت، معدن و تجارت 

منعكس نمايد.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

برگزاری دومین جلسه کمیسیون فنی تدوین استاندارد شمش و اسلب در انجمن 

پس از انتخــاب اعضای كميســيون فنی 
تدويــن اســتاندارد بيلت، بلوم و اســلب و 
برگزاری نخستين جلسه اين كميسيون كه 
گزارش آن در شــماره قبل نشريه چيلان به 
اطلاع مخاطبان گرامی رسيد، دومين جلسه 
كميسيون مذكور جهت بررسی پيش نويس 

اســتاندارد بيلت و بلوم تهيه شــده توسط 
شــركت فولاد خوزســتان در محل انجمن 

برگزار گرديد.
در اين جلســه كه نمايندگانــی از برخی از 
شــركت های عضو انجمن، شركت فولاد 
خوزســتان، مسئولين ســازمان استاندارد و 

دبير انجمن درآن حضور داشتند، حاضرين 
به بيــان نقطه نظرات خــود در خصوص 
چگونگی تدوين استاندارد بيلت پرداختند و 
مقرر شد جلسات بعدی طوری برنامه ريزی 
شــود كه از نقطه نظرات ساير شركت های 
بخش خصوصی نيز استفاده گردد. همچنين 
با توافق حاضرين قرار شــد سرعت تدوين 
استاندارد افزايش يابد به طوری كه استاندارد 
بيلت، بلوم و اســلب تا پايان ســال جاری 

نهايی گردد.
شايان ذكر است انجمن از ماههای پايانی سال 
91 و با توجه به عرضه شمش های با كيفيت 
ضعيف توســط واحدهای بدون آزمايشگاه 
و به منظور حفــظ اعتبار توليدكنندگانی كه 
كالای با كيفيت توليد می كنند، پيگير تدوين 
استاندارد خصوصا برای شمش های توليدی 

و وارداتی می باشد.
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انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

در راستای برنامه های انجمن برای تعامل 
بيشتر و سازنده تر با نهادهای مرتبط با بازار 
و صنعت فولاد و با توجه به اقدامات بورس 
كالای ايــران پيرامون طراحی و راه اندازی 

ابزارهای مالی جديــد در معاملات فولاد، 
نخستين و دومين جلسه هم انديشی انجمن 
و بورس كالا با محوريت بررسی» قراردادهای 
آتی ميلگرد« و »قراردادهای ســلف موازی 

استاندارد ميلگرد« برگزار شد.
در اين جلســات كه فضايی كاملا صميمی 
و دوســتانه داشــت، اعضاء هيئت مديره و 
دبيــر انجمن و معاونيــن و مديران بخش 
های ذيربط بورس كالا حضور داشــتند كه 
به بيان نقطه نظرات خود پيرامون موضوع 
جلســات پرداختند. ضمنا در اين جلسات، 
انجمن ضمن تقدير از اقدامات بورس كالا 
برای مشــورت با تشــكل های صنفی، بر 
حل مسائل اعضاء انجمن از جمله پذيرش، 
ضمانت ها و غيــره تاكيد كرد. همچنين با 
توافق حاضرين مقرر شــد اين جلسات به 

صورت منظم ادامه يابد.

برگزاری جلسات هم اندیشی انجمن و بورس کالای ایران 

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

بــا توجه بــه افزايــش قيمت مــواد اوليه 
بزرگ فولادی خصوصا سنگ  شركت های 
آهــن و به منظور اتخاذ اســتراتژی واحد در 

تامين نيازهای اساسی و اصلی كارخانجات 
بزرگ فــولادی، چهارمين جلســه مديران 
عامل و بازرگانی شركت های بزرگ فولادی 

در تاريــخ 92/04/30 در دفتر تهران مجتمع 
فولاد مباركه اصفهان برگزار گرديد. 

در اين جلسه علاوه بر دبير انجمن، مديران 
عامل شــركت های فــولاد مباركه، فولاد 
خوزستان ، فولاد خراسان و فولاد كاوه جنوب 
و معاونين بازرگانی و خريد شركت های فوق 
به همراه نماينده شركت ذوب آهن اصفهان 
حضور داشتند كه گزارشی از اقدامات انجام 
شــده و در حال انجــام انجمن در خصوص 
مصوبات جلســات قبل ارائه گرديد و سپس 
حاضرين به بيان مســائل اساسی واحدهای 

بزرگ فولادسازی كشور پرداختند.

برگزاری جلسه بین شرکت های بزرگ فولادی و ایمیدرو با هماهنگی و محوریت انجمن

پس از برگزاری چهارمين جلسه مديران عامل 
و بازرگانی شــركت های بزرگ فولادی و با 
توجه به اهميت تبادل نظر با رئيس هيئت عامل 
ايميدرو، جلســه ای با هماهنگی و محوريت  
انجمن و با حضور مديران فوق در دفتر ايشان 
برگزار شد و مسائل مربوط به خريد مواد اوليه 
به ويژه ســنگ آهن و شــرايط قراردادهای 
پيشنهادی شركت های معدنی، الزامات قانونی 

و قراردادی در پرداخت حق انتفاع، عدم توازن 
در توليد و همچنين سودآوری زنجيره فولاد و 
راهكارهای خروج از ركود فعلی بازار فولاد در 
اين جلسه مطرح گرديد. رئيس هيئت عامل 
ايميدرو نيز با تاكيد بر لزوم حمايت از صنعت 
فولاد در شرايط كنونی قول داد مسائل مطرح 

شده را پيگيری و حل و فصل نمايد.
شايان ذكر است اطلاعات مربوط به روند قيمتی 

مواد اوليه واحدهای فولادی، سودآوری شركت 
های فولادی و معدنی و ساير اطلاعات مورد 
نياز برای طرح در جلسه مذكور، طی يك جلسه 
مفصل كارشناسی بين معاونين خريد شركت 
های بــزرگ فولادی و دبير و كارشناســان 
انجمن كه بيش از 8 ساعت به طول انجاميد، 
تهيه و تنظيم شد كه با مورد توجه رئيس هيئت 

عامل ايميدرو نيز قرار گرفت.

برگزاری چهارمین جلسه مدیران عامل و بازرگانی شرکتهای بزرگ فولادی
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ممنوعیت، محدودیت، سهمیه بندی و حالا آزادی مشروط. 
این مسیری است که دولت برای صادرات محصولات فولادی ترسیم 
کرده اســت. نقطه آغازش به اوایل آبان ماه سال قبل باز می گردد، 
جایی که 52 قلم کالا از جمله میلگرد، تیرآهن، ورق و سایر مقاطع 
فولادی در لیست سیاه صادرات قرار گرفت. این اقدام در حالی صورت 
پذیرفت که در هفته اول آبان ماه ســال قبل، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت وقت با استناد به آمارهای جهانی و اینکه محصولات فولادی 
داخلی بازار جهانی دارد، ابراز امیدواری کرد که جمهوری اســلامی 
ایران در حوزه فولاد به زودی به یکی از صادرکنندگان تبدیل شود چرا 
که ارز آوری فولاد بســیار مهم است. اما تنها یک هفته از این آرزوی 
مهندس غضنفری نگذشته بود که صادرات فولاد به کلی ممنوع شد!

ممنوعیت
بــه محض اعــلام خبر ممنوعیت صــادرات محصــولات فولادی، 
تولیدکنندگان فولاد طی یک نشست خبری در انجمن صنفی خود 

اعتراض خود به این تصمیم ناگهانی را اعلام کردند. 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به اینکه کار فولاد در 
کشــور متکی به صادرات و واردات به صورت همزمان اســت، اظهار 
داشــت: همان طور کــه باید مواد اولیه را وارد کرد، باید بخشــی از 
تولیدات نهایی را نیز صادر کرد و همان گونه که واردات را با سیاست  
های اشــتباه نمی توان مدیریت کرد، صادرات نیز لازمه حیات برای 

تولید کنندگان و کشور است. 
نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد نیز در آن نشســت از رشد 
73 درصــدی صادرات تیرآهن ، 27 درصدی میلگرد و 55 درصدی 
ورق در شش ماهه نخست سال 91 نسبت به مدت مشابه سال 90 
خبر داد و با اشاره به این آمار که صادرات محصولات فولادي به طور 
متوسط 58 درصد رشد داشته است، مصوبه دولت در راستای توقف 

صادرات فولاد را منطقي ندانســت و تصریح کرد: هم اکنون با توقف 
صــادرات محصولات فولادی، باید به ایــن موضوع فکر کرد که آمار 
صادرات فولاد ظرف ماه  هاي آتي به صفر مي رسد، در حالي که یکي 
از هدف گــذاري  هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت ارتقای صادرات 

غیرنفتي کشور و ارز آوري بوده است.

محدودیت
انتقادات تولیدکنندگان و فعالان صنعت فولاد به این مصوبه جنجال 
برانگیز از طریق رســانه ها به گوش مسئولین دولت رسید. یک روز 
پس از نشســت خبری انجمن ، فولاد از لیســت کالاهای ممنوعه 
صادراتی خارج شد. این بار صادرات مقاطع فولادی ممکن شده بود 
امــا با پرداخت عوارض 40 درصدی براي تیرآهن، میلگرد و گندله و  
50 درصدی برای ورق فولادي و کنســانتره سنگ آهن. عوارضی که 
به اعتقاد بسیاری از کارشناسان و فعالان فولاد تفاوتی با ممنوعیت 

کامل آن نداشت.
بار دیگر صدای انتقادات بلند شد. جهانبخش شکري، رئیس هئیت 
مدیره جهان فولاد غرب و عضو این انجمن با اشاره به این مطلب که 
تولید کنندگان فولاد سال  های زیادی برای به  دست آوردن بازارهای 
صادراتی زحمت کشیده اند، گفت: ممنوعیت و محدودیت صادرات 
محصولات فولادي در شــرایطي تصویب شــده است که بسیاري از 
واحدهــاي تولیدکننده فولاد از ارز مرجع یا دولتي براي واردات مواد 
اولیه خود استفاده نکرده اند و اصولا یکي از اعتراضات ما همواره عدم 

دسترسي به نرخ ارز مرجع یا دلار اتاق مبادله اي بوده است.
سیدرضا شهرستاني، عضو سابق هیئت مدیره انجمن و رئیس هیئت 
مدیره شــرکت کلاچ نیز ضمن انتقــاد از تصمیمات لحظه ای و در 
جریان قرار ندادن تولیدکنندگان گفت: به نظر مي رسد که باید براي 
تعرفه و عوارض فولاد در یک بازه بلند مدت مثلا برای 10 سال آتي 

صادرات فولاد                                       
از ممنوعیت تا آزادی مشروط
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برنامه ریزي کرده و عرضه و تقاضا را تطبیق داد.
در این میان انجمن تولیدکنندگان فولاد با ارســال نامه ای به وزیر 
صنعت، معــدن و تجارت هشــدار داد که تــداوم محدودیت های 
شدید صادرات و عدم ایفای تعهدات صادراتی نه تنها اعتبار و وجهه 
صادرکننــدگان در بازارهای هدف را خدشــه دار خواهد نمود، بلکه 
موجب ضــرر و زیان و نیز دعاوی مختلفی را در مراجع قضایی بین 
المللی و از دســت دادن این بازارها که با تحمل هزینه و وقت بسیار 
حاصل گردیده نیز خواهد شــد. انجمــن در این نامه تاکید کرد که 
ممنوعیت های اســمی و عملی صادرات بــرای برخی از واحدهای 
تولیدی به منزله توقف واردات بخشــی از مواد اولیه آنها و به تبع آن 

تعطیلی تولید خواهد بود.
انجمن از طرق دیگر نیز مذاکرات و پیگیری های خود را فشــرده تر 
و جدی تر ســاخت. نتیجه آن شد که به برخی از تولیدکنندگان که 
تعهد صادراتی یا محموله ای در گمرک داشــتند اجازه داده شد تا بر 
اساس حجم معینی صادرات کنند. همچنین با مصوبه ستاد تنظیم 
بازار، صادرات فولاد در بخش خصوصی در مکانیسم کنترلی انجمن 

قرار گرفت. 

سهمیه بندی
جلسات کارگروه فولاد در سال 92 در خصوص صادرات با دفاع انجمن 
از صادرات شــرکت های متقاضی بر اساس دو فلسفه صادرات فولاد 
در بازار راکد فعلی و همچنین نیاز ارزی شرکت های بخش خصوصی 
برای تامین مواد مولیه و قطعات و ماشــین آلات آغاز گردید و نهایتا 
تصمیم بر آن شد که مجوز صادرات در چهار فصل صادر شود و میزان 
این مجوز اولا نســبتی از تولید باشد و ثانیا به تناسب میزان عرضه 

شرکت ها در بورس کالا و بر اساس فرمولی مشخص تعیین گردد.
بدین ترتیب نظام سهمیه بندی برای صادرات فولاد شکل گرفت که 
تاکنون نیز ادامه دارد. بر اســاس این روش، درخواست های صادرات 
توسط شرکتهای متقاضی می بایست به انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ارسال شود و این انجمن پس از بررسی و تایید درخواست یاد شده، 
مراتب را به وزارت صنعت، معدن و تجارت منعکس نماید. درخواست 
انجمن پس از بررسی و تصویب در کارگروه فولاد به سازمان توسعه 
تجارت و از آنجا به گمرک ابلاغ شــده و سپس شرکت ها می توانند 

برای دریافت مجوز صادرات خود اقدام کنند.
ســهمیه نخســت صادرات محصولات فولادی 30 هزار تن برای 3 
ماهه ابتدایی سال 92 اعلام شد که بلافاصله پس از تصویب، به 23 
تولیدکننده توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد تخصیص داده شد. 
ایــن میزان به قدری برای صادرکنندگان بخش خصوصی ناچیز بود 
که برخی از واحدهای تولیدی عطای صادرات را به لقایش بخشیدند. 
ســهمیه های 100 یا 200 تنی که برای این واحدها در نظر گرفته 
شــده بود، صرفه اقتصادی صادرات را برایشــان بی معنی می کرد. 
اما مســئولین دولت با وجود رکود بــازار داخلی همچنان بر کنترل 
سخت گیرانه صادرات مقاطع فولادی با هدف تامین نیاز داخل اصرار 

می ورزیدند
نظام سهمیه بندی که پس از تغییر رویه های متعدد روی کار آمده 
بود، به تدریج مشکلات اجرایی خود را نشان داد که البته برخی از آنها 
همچنان ادامه دارد؛ از بوروکراسی های اداری گرفته تا عدم همکاری 

سازمان های مختلف و حتی اعمال سلیقه های گمرکی! 
بــا روی کار آمدن دولت جدید و تاکیــد ویژه رئیس جمهور و وزیر 
صنعت، معدن و تجارت بر تســهیل صادرات غیر نفتی و حمایت از 

صادرکنندگان، تلاش های انجمن تولیدکنندگان فولاد نیز شــدت 
گرفت تا رویکردها در وزارت صنعت، معدن و تجارت هم به ســمت 

رفع موانع صادراتی تغییر پیدا کرد. 
در مهر ماه سال جاری 180 هزار تن سهمیه صادراتی دیگر نیز برای 
استفاده تا پایان سال جاری به تولیدکنندگان فولاد بخش خصوصی 
اختصاص یافت. شــرکتهای متقاضی صادرات با این مصوبه تحرکی 
نو یافتند و برنامه های افزایــش تولید خود را تنظیم کردند. برخی 
از کارخانجات که با توجه به رکود بازار داخلی و ســهمیه های ناچیز 
صادراتی مجبور به کاهش شیفت های خود شده بودند، کارگران را فرا 
خوانده و از شیفت های کاری خود را با هدف صادرات از یک به دو یا 

سه شیفت افزایش دادند. 

آزادی مشروط
در حال حاضر رکود روزافزون بازار داخلی که مهمترین دلیل آن توقف 
یا کاهش پروژه های عمرانی محسوب می گردد، تولیدکنندگان فولاد 
بیشتری را به سمت صادرات کشــانده است. از سوی دیگر با توجه 
بــه تعامل مثبتی که بین وزارت صنعــت، معدن و تجارت و انجمن 
تولیدکنندگان فولاد شــکل گرفته اســت، به تازگی 180 هزار تن 
سهمیه صادراتی دیگر برای متقاضیان جدید مصوب شده که منتظر 
تخصیص انجمن و تصویب کارگروه فولاد اســت. به صادرکنندگانی 
هم که کل ســهمیه خود را استفاده نمایند، سهمیه مجدد صادرات 
اختصاص خواهد یافت البته به شرط آنکه بازار داخل ملتهب نباشد و 

این یعنی آزادی مشروط برای صادرات فولاد. 
ایــن فضای جدید و البته تلاش های گســترده مســئولین انجمن 
تولیدکنندگان فــولاد موفقیت های صادراتی دیگــری را نیز برای 

فولادی ها به ارمغان آورده است از جمله:
y  صــدور مجــوز صادراتــی با محوریــت انجمن فقــط برای

تولیدکنندگان محصولات فولادی
y  اعطای سهمیه مجدد صادراتی برای واحدهای تولیدی که از

سهمیه تخصیص یافته خود استفاده کامل نمایند.
y  تمدیــد مجوزهای صادراتــی برای شــرکتهای دارای مجوز

صادراتی قبل از مهر ماه سال جاری
y  کاهش مراحل اداری و استعلامی لازم برای صدور مجوزهای

صادراتی
y  قابل انجام شدن سهمیه صادراتی واحدهای تولیدی به صورت

یکجا یا دفعات متناوب
y  رفع مشــکل مقرراتی صادرات نبشــی، ناودانی و ســپری با

 H و Ι جداسازی آنها از مقاطع تیرآهن
y  آزادسازی صادرات نبشی، ناودانی و سپری صرفاً برای واحدهای

تولیدی محصولات مزبور
با این اوصاف و با توجه به تاکید مقام معظم رهبری بر صادرات غیر 
نفتی و نگاه ویــژه دولت تدبیر و امید به این مقوله، تولیدکنندگان 
فولاد امیدوارند که در شــرایط ســخت و رکودی فعلی، از بازارهای 
صادراتی برای چرخیدن چرخ تولیــد کارخانه خود کمک بگیرند. 
البتــه در عین حال نگران آنند که مبادا دغدغه تنظیم بازار داخلی 
و تصمیمات ناگهانی ســابقه دار برنامه های صادراتی آنان را مختل 
نماید! تصمیماتی که فقط به ضرر بخش خصوصي تمام نمي شود و 
به میزان زیادي دولت را از دســتیابي به اهداف بلندمدتي که براي 
توسعه صنعتی، افزایش اشــتغال و رونق اقتصادی در نظر دارد باز 

خواهد داشت.   
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مزیت خرید و 
فروش در هر تناژ  سامانه ملي بازار هوشمند 

آهن آلات ایرانیان به اسم 
مخفف »بها« به همت وزارت 

صنعت، معدن و تجارت، 
انجمن تولیدکنندگان فولاد 

ایران و اتحادیه کشوری 
صنف فروشندگان آهن و 

فولاد شروع به فعالیت کرده 
است. هدف از اجرای طرح 

بازار هوشمند آهن آلات، 
حذف واسطه ها از بازار آهن 

و فولاد، دسترسي سریع 
خریداران و فروشندگان 

به اطلاعات بازار و کاهش 
هزینه هاي خرید و فروش 

آهن و فولاد است. 
خریدار در این سیستم 

می تواند با مراجعه به سایت 
سامانه بها به آدرس اینترنتی
 www.bahatrade.ir سفارش 

خرید دهد و محصول مورد 
نیاز خود را از فروشنده ای 

که پایین ترین قیمت 
را پیشنهاد داده است 

خریداری کند. 
در این گزارش نظرات رئیس 
انجمن تولیدکنندگان فولاد، 
رئیس اتحادیه کشوری آهن 
فروشان و مدیر عامل بها در 

خصوص این سامانه معاملاتی 
در بازار فولاد را مطالعه 

بفرمایید.

صنعت فولاد باید به سمت و ســوی استانداردهای جهانی رود 
و از بازارهای ســنتی فاصله بگیرد. امروز ســاده ترین بازارهای 
الکترونیکی بــا خریدهای الکترونیکی در انواع و اقســام کالاها 
صورت می گیرد که با اســتقرار سامانه طرح ملی بازار هوشمند 
آهن آلات خواســتار الکترونیکی کردن معاملات در بازار آهن و 
فولاد هســتیم. با وجود این بازار الکترونیکی، تامین کنندگان و 
خریداران می توانند با یکدیگر تبادل اطلاعات داشته و معاملات 

مورد نظر خود را به سهولت انجام دهند.
در این سیســتم دو طرف معامله از مزیت های بالایی برخوردار 
هستند و بســیاری از هزینه های اضافی را پرداخت نمی کنند 
و مهمتر از همه اینکه صرفه جویی در زمان و دیگر هزینه ها از 

جمله حمل و نقل از دیگر مزایای آن خواهد بود.
سامانه ملي بازار هوشمند آهن آلات ایران، شفافیت عملیات در 
مبادلات تجاری را تســریع بخشیده و البته با تایید دستگاه های 
نظارتی صحت معاملات را بیش از پیش برای خریداران به وجود 

خواهد آورد.
راه اندازی بازار هوشــمند آهن الات ایــران »بها« به هیچ وجه 
موازی با عملکرد بورس کالا نیست بلکه در بورس تولیدکنندگان 
و خریداران عمده با یکدیگر معامله می کنند ولی در این سامانه 
فروشــندگان بازار و خریــداران خرد در هر تنــاژی می توانند 
معاملات خود را دنبال کنند. در این سامانه الکترونیکی، هر فردی 
می توانــد با توجه به نیاز خود  اقدام به خرید کند در حالیکه در 
بورس یک طرف تولید کننــده و یک طرف خریدار وجود دارد. 
همچنین کف خرید در بورس محدود و اعتبارسنجی مشتریان 
نیز روند پیچیده ای را طی می کند. البته در آغاز استقرار بورس 
کالا ابهاماتی مطرح و مردم و فعالان اقتصادی انتقاداتی را عنوان 
می کردند که با اجرایی شــدن آن تمــام ابهامات برطرف و بازار 
به ســمت رقابتی شدن پیش رفت. طرح »بها« نیز ممکن است 
با ابهاماتی همراه باشــد. مسئولان باید تمام تلاش خود را برای 
شناســایی این سامانه انجام دهند تا خریداران و تولیدکنندگان 
با مراجعه به آن ضمن ثبت نام، معاملات خود را در فضایی امن 

انجام دهند.

  دکتر بهرام سبحانی 
رئیس انجمن تولید کنندگان فولاد ایران
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ســايت بها در كنار مزايايی كه برای گذار از بازار ســنتی به مدرن دارد، يك 
كمكی كه می تواند به فروشــندگان كند اين است كه خريد و فروش با اين 
ســايت مستندسازی می شود، يعنی اگر در بازار داريد از واسطه ها خريد می 
كنيد، مستندات و فاكتور نداريد و نمی توانيد با دارايی رودررو شويد اما در اين 
ســايت خريد می توان فاكتورها را از سايت پرينت رفت و ديگر سازمان امور 
مالياتی نمی تواند اين فاكتور را رد كند. اين مزايا باعث گرايش به بازار هوشمند 

می شود البته مقداری تبليغات و فرهنگ سازی لازم است.

شايد هنوز بعضی از توليدكنندگان هم معتقد به اين پرتال نباشند به همين 
طريق توزيع كنندگان هم ممكن است معتقد به ورود به آن نباشند. ما الان 
شروع به آموزش و فرهنگ سازی كرده ايم و داريم روی افكار بازار خودمان 
كار می كنيم كه اگر شما بياييد در بازار الكترونيك قرار بگيريد هم يك مقداری 
كالا مناسبتر و ارزانتر به دست شما می رسد و هم مسائل مالياتی حل می شود 

آن ها هم راحت می توانند به مصرف كننده خودشان بفروشند.
بنده به عنوان نماينده اتحاديه كشوری در سايت بها حضور دارم. چون استان 
ها به من نمايندگی حضور در اين بازار الكترونيكی دادند، آنها آمادگی اين را 
دارند كه وارد چرخه بازار هوشمند آهن آلات بشوند ولی در شروع كار واقعا هر 
كسی شايد برايش معلوم نباشد نحوه معاملات چگونه است بايد يك عده ای 
را تشويق و ترغيب كنيم كه عضويت در سايت را بپذيرند و توليد كنندگانی هم 
باشند كه محصولاتشان را در سايت عرضه كنند، به محض اينكه معاملات 
انجام شود يك جريان در همه آهن فروشان به راه می افتد، اگر از هر مركز 
استانی پنج نفر بيايند در اين سايت عضو شوند و خريد كنند و مطمئن شوند 
خريدشــان درست انجام شده و كالايشــان به موقع به دست شان رسيده و 
با قيمت مســتقيم از توليد كننده خريد كرده اند مطمئن باشيد كه بقيه آهن 

فروشان آن استان در نوبت می ايستند كه بيايند در اين سايت عضو شوند.

مستندسازی و حل 
مسائل مالیاتی 

 محمد آزاد
رئیس اتحادیه کشوری آهن فروشان

تجارت الكترونيك در كشورهای در حال توسعه روند صعودی به خود گرفته 
است. در ايران نيز مبادلات الكترونيكی به تدريج افزايش يافته و تراكنش های 
الكترونيكی در بخش های مالی، آموزش، حمل و نقل، خرده  فروشی وساير 

بخش های اقتصادی رشد چشمگيری داشته است. 
در اين ميان، بازارهای مجازی )e market place( مفاهيمی هستند كه با 
استفاده از زيرساخت های تجارت الكترونيك، داد و ستد را در فضای مجازی 
امكان پذير می كنند. اين بازارها از نظر تعداد فروشندگان و خريداران به 4 دسته 

عمده تقسيم بندی می شوند. 
بازارهای ســنتی كه صرفا به مديريــت خريد و فروش بين يك . 1

)يا تعداد محدودی( فروشــنده با يك )يا تعداد محدودی( خريدار 
می پردازند. 

بازارهای فروشــنده محوركه با تعداد محدودی فروشنده و تعداد . 2
نامحــدودی خريدار به فعاليت می پردازند. بــه عنوان نمونه ای از 
اين بازارها، می توان به ســامانه فروش آنلاين محصولات توسط 

توليدكنندگان اشاره كرد.
بازارهای خريدار محور: كه برخلاف بازارهای فروشنده محور با تعداد . 3

بسيار معدودی خريدار مواجه هستند و در عمل سيستم مناقصه و 
تداركات آنلاين در بستر آن اتفاق می افتد.

بازارهای واسطه محور كه شباهت بيشتری به بازارهای واقعی دارند . 4
و تعداد نامحدودی فروشنده و خريدار در بستر اين بازارها به خريد 

و فروش می پردازند.
بازارها از نظر حوزه و فرآيند تحت پوشش هم به دو دسته تقسيم بندی می شوند:
الف( بازارهای عمودی كه تمام فرآيندهای مربوط به معاملات در حوزه خاصی را 
پشتيبانی می كنند. به عنوان نمونه در بازارهای عمودی فولاد خريداران و فروشندگان 

آهن و فولاد تمام فرآيند خريد و فروش خود را در بستر اين بازار انجام می دهند. 

ب( بازارهای عملكردی كه فرآيند خاصی را در تمام حوزه های بازار پشتيبانی 
می كنند. به عنوان نمونه ای از اين بازارها می توان به سايت Alibaba اشاره 
نمــود كه فرآيند ارايه محصول و اطلاعات عرضه را برای تمام دســته های 
كالايی ارايه می كند و ســاير فرايندهای بازار شامل معامله )درخواست كالا، 
چانه زنی و صدور پيش فاكتور( و تســويه )پرداخت پول توسط خريدار و اريال 

كالا توسط فروشنده( را پشتيبانی نمی كند.
بازار هوشمند آهن آلات بها، بازاری مجازی است كه در راستای توسعه تجارت 
الكترونيك كشور و افزايش شفافيت بازار معاملات آهن و فولاد كشور توسط 
انجمن توليدكنندگان فولاد ايران و اتحاديه كشوری صنف فروشندگان آهن 
و فولاد با حمايت وزارت صنعت، معدن و تجارت ايجاد شــده است. اين بازار 
يك بازار عمودی برای حوزه آهن و فولاد است و تمام تراكنش های مربوط 
به معامله در بازار آهن را پشتيبانی می كند. به اين معنی كه هر  تراكنش  شامل 
عرضه محصولات توســط فروشنده، جســتجوی محصول توسط خريدار، 
درخواست كالا، صدور پيش فاكتور و ... تا تسويه نهايی و انتقال كالا در قالب 
اين سامانه برای كليه محصولات فولادی نظير تير آهن، ورق، ميلگرد و ... 

انجام می گيرد. 
در حال حاضر فرآيند توسعه سامانه بازار هوشمند آهن آلات بها به اتمام رسيده 
است و آماده پذيرش فعالين اقتصادی در عرصه توليد و تجارت آهن و فولاد 

كشور می باشد.
در اين راستا شركت های توليدی پيشگام و عضو هيئت مديره انجمن توليد 
كنندگان فولاد ايران به عنوان عرضه كنندگان كالا و بعضی از تجار بزرگ بازار 
عضو اتحاديه كشوری صنف فروشندگان آهن و فولاد در سامانه ثبت نام نموده 
و با الحاق سامانه های تبادل اسناد رسمی و امضای الكترونيكی به سامانه بازار 
هوشمند آهن آلات، امكان شروع معاملات در محيطی امن و مورد تاييد مراجع 

ذی صلاح با حمايت وزارت صنعت، معدن و تجارت وجود خواهد داشت.

 علی محمد زمانی
مدیر عامل بها

پشتیبانی تمام تراکنش های معاملات بازار آهن و فولاد
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محمد آزاد، رئیس اتحادیه کشوری آهن فروشان در گفت و گو با چیلان به صورت مفصل بحث مالیات بر 
ارزش افزوده و مشکلاتی که صنف آهن فروشان با سازمان امور مالیاتی دارند را تشریح کرد. وی در ادامه 
به مهمترین مباحث بازار آهن از جمله بحث رکود بازار و افت قیمت پرداخت و دلایل خود را برای هر کدام 

از مسائل بازار آهن و فولاد تشریح کرد. 
آقای آزاد تصریح کرد که هم اکنون بالای ۶0 -70درصد دفاتر فروش آهن پانزده خرداد و پامنار تعطیل اند 
و اغلب هم پشت شیشه نوشته اند به دلیل مشکلات مالیاتی این واحد صنفی تا اطلاع ثانوی تعطیل است!

افت بیشتر قیمت محصولات فولادی ضربه  بزرگی به صنعت و بازار می زند 
ولی متاسفانه برخی مواقع تولیدکنندگان فولاد خودشان باعث افت قیمت 

می شوند.
 سید احمد عسکری

گزارش و گفتگو

حداقل تا پایان دی ماه 92 بازار 
آهن در رکود است

رئیس اتحادیه کشوری آهن فروشان در گفت و گو با چیلان:
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 آقای آزاد، بالاخره مشــکل مالیــات بر ارزش 
افزوده آهن فروشان حل و فصل شد؟

بحث ماليات بر ارزش افزوده در صنف آهن همراه با بســياری از مســائل و 
مشكلات است، در صنف آهن تا زمانی كه ماليات بر ارزش افزوده نبود همه 
فعاليت خود را انجام می دادند و ماليات عملكرد خود را پرداخت می كردند و 
الان هم هيچكس از پرداخت ماليات عملكرد ابايی ندارد. زمانی كه در سال 
1387 قانون ماليات بر ارزش افزوده در مجلس تصويب شد چون قانون ناقصی 
بود همان موقع كسی كه اعتراض به اجرای اين قانون كرد من بودم. به رئيس 
جمهور وقت اعتراض كردم كه اين قانون برای اصناف قابليت اجرا ندارد. لذا 
رئيس جمهور دو ســال اجرا را به تعويق انداخت تا راهكارهايی كشف شود 
ولی نه تنها قانون اصلاح نشد بلكه دستورالعمل ها و راهكارهايی كه باعث 
تسهيل كار می شد هم صادر نشد. تا اينكه يك دستورالعملی توسط سازمان 
امور مالياتی در ابتدای مهرماه 89 برای آهن فروشان صادر شد، ما همان موقع 
اعتراض كرديم كه اين دستورالعمل به دلائل مختلف در مورد آهن فروشان 
اجرايی نيست. اعلام كرديم كه آهن تنها كالايی است كه امكان حتی يك 
كيلو آهن قاچاق در كشور متصور نيست، هر كالای ديگری كه شما بفرمائيد 
قاچاق می شود ولی آهن قاچاق نمی شود. آهن آلات از گمركات وارد می شود 
كه واردكننده همانجا ماليات بر ارزش افزوده را پرداخت می كند يا از كارخانه 
توليد می شود كه توليد كننده همانجا ماليات بر ارزش افزوده را می پردازد يا در 
سيستم بورس كالا فروخته می شود كه بورس كالا هم بعد از فروش همانجا 

ماليات بر ارزش افزوده را از خريدار اخذ می كند. 
 نقطه اختلاف شــما با ســازمان امــور مالیاتی 

چیست؟
مشــكل ما لايه های بعد از بورس اســت يعنی وقتی كه عمده فروشان يا 
خريداران عمده در بورس خريد كردند اين كالا را كه 
خودشان نمی توانند به مصرف كننده بدهند، اين را بايد 
بين همكاران ما در سطح كشور يعنی بين آهن فروش 
هــا توزيع كنند. اين توزيع به طور ناصحيح انجام می 
شــود دليلش هم اين است كه فروشنده اصلی دور از 
شأن خودش می داند كه بيايد و بگويد كه من فروشنده 
هستم. اينها واسطه هايی دارند كه كالا را می فروشند و 
شما می دانيد كه آهن كالايی است كه به نرخ روز است 
به خاطر اينكه در بورس عرضه می شود و نرخ بورس 
هم مشخص است همچنين از طرف ديگر، نرخ بازار و 
ما به التفاوتش هم مشخص است. بنده به سازمان امور مالياتی عرض كردم 
كه شما ضريب مالياتی برای عمده فروشان آهن را 2% گذاشتيد در صورتی 
كه هيچ آهن فروش عمده فروشی نيست كه حتی 1% هم سود ببرد به دليل 
اينكه قيمت آهن بالاست، آهن وزن سنگينی دارد، با رقم 1% هم اگر كسی 
بفروشد خيلی سود برده، معمولا حتی با رقم نيم درصد هم می فروشند. ولی 
شــما ضريب 2 گذاشتيد، ضريب 2 را داريد اعمال می كنيد، اعتراض زيادی 
هم نشده است به دليل اينكه می گوييد چرا فاكتور نيست چرا دفتر نيست! اما 
در مورد ماليات برارزش افزوده در ماده 3 قانون ماليات بر ارزش افزوده اعلام 
شده است كه منبع درآمد ماليات بر ارزش افزوده از مابه التفاوت خريد و فروش 
است يعنی بايد خريد كالا مشخص باشد فروش هم مشخص باشد و نسبت 

به آن مابه التفاوت بايد ماليات بر ارزش افزوده از صنوف و كسبه اخذ شود. 
 آیا ممکن است این موضوع را بیشتر بشکافید؟

ببينيد، چون ماليات نهايی را مصرف كننده پرداخت می كند، ماليات اوليه هم 
كه توليدكننده پرداخت كرده اســت، خب خريدار اوليه كه آهن آلات را برای 
توزيع به آهن فروش می دهد اين ماليات را ضمن قيمتش اخذ كرده است، 

درست اســت كه فاكتور نمی دهد 
ولی ضمن قيمت اخذ كرده اســت. 
كراراً هم برايشان مثال زده ايم كه 
اگر می بينيد قيمت آهن در بورس 
كمتر از بازار اســت چون قيمت ها 
در بورس خالص اعلام می شــود و 
ماليات بر ارزش افزوده بعد از خريد 
بر آن اضافه می شــود؛ شما قيمت 

بورس را بگيريد و ماليات برارزش افزوده را بر آن اضافه كنيد آن وقت می بينيد 
كه با قيمت بازار چقدر اختلاف دارد؟! پس قيمت بازار معمولا زمانی اعلام می 
شــود كه ماليات بر ارزش افزوده بر روی قيمت ها لحاظ شده است. از سوی 
ديگر، فروشنده هم نمی تواند در هنگام فروش به مصرف كننده اجحاف كند 
يعنی نمی تواند جنس را به يك مصرف كننده ای با 10درصد سود بفروشد. 
واقعا آهن تنها كالايی در كشــور است كه حتی از بورس طلا هم قيمتش 
مشخص تر است، دقيقاً مصرف كننده ها می دانند كه امروز ميلگرد را بايد با 
چه قيمتی بخرند اگر كسی به آنها كيلويی 5هزار تومان گرانتر اعلام كند در هر 
جای ايران باشد متوجه می شوند و نمی خرند ضمن اينكه سايت ها و بانك 
های اطلاعاتی فراوانی وجود دارند كه همه روزه قيمت ها را اعلام می كنند. 
هر خريداری اول می رود به يك بانك اطلاعاتی مراجعه می كند سايتی را می 
بيند و آن وقت كه قيمت ها دستش آمد از بازار قيمت می گيرد، روزنامه هايی 
را كه همه روزه قيمت می نويسند را می خواند و بعد می آيد خريدش را انجام 

می دهد، بنابراين كسی چشم و گوش بسته خريد نمی كند. 
 شــما در این موضوع با سازمان امور مالیاتی به 

اشتراک نظر نرسیدید؟
متاسفانه نتوانستیم این مطلب را با سازمان امور مالیاتی حل و فصل 
کنیم که اجازه دهد نسبت به خرید و فروش مابه التفاوتش پرداخت 
شــود. آن ها اعلام کردند که فاکتور های خرید، فاکتور های فروش 
و دفترهایتــان را ارائه دهید ما هم قبول کردیم و به اعضای خودمان 
گفتیم که همه دفتر نگه دارید و فاکتور خرید و فروش هم داشــته 
باشید. الان همه فاکتور می دهند. کارخانجات هم مخصوصاً آنهایی 
که در بورس فروش ندارند و از درب کارخانه می فروشند فاکتور می 
دهند ولی متاسفانه ممیزین مالیاتی همان فاکتورها را هم قبول نمی 
کنند یعنی وقتی که مؤدی مراجعه می کند و می گوید این فاکتور 
خرید و فروش و این هم دفتر می گویند ما به طور علی الراس مالیات 
شما را حساب کرده ایم و این معنای علی الراس زمانی است که هیچ 

مدرکی نباشد، تازه علی الراس هم قانون دارد.
 چگونه مالیات را علی الراس اعلام کرده اند؟

ما همين ســوال را پرسيديم، گفتند كه ما آمده ايم برگه قطعی مالياتی سال 
قبلشان را از سازمان مالياتی گرفته ايم. بعد ديديم كه اين شخص اين مبلغ 
ماليات عملكرد دارد و از اين ماليات عملكرد رســيديم به ميزان فروش بعد 
ميزان فروش را ضرب كرديم در ماليات ارزش افزوده و آنگاه مطالبه كرديم. 
به آقايان گفتيم شما نيمه راه رفته ايد و نيمه ديگر را نرفته ايد وقتی از ماليات 
عملكرد می رسيد به ميزان سود شخص و بعد از ميزان سود شخص به ميزان 
فروش می رسيد حتماً اگر ضريب مالياتی را لحاظ كنيد از ميزان فروش هم به 
ميزان خريد دسترسی پيدا می كنيد، بعد می توانيد بر اساس خود قانون ماليات 
بر ارزش افزوده خريد را از فروش كم كنيد و مابه التفاوت آنرا در ضريب ماليات 
بر ارزش افزوده محاسبه كنيد و ماليات را بگيريد اگر چنين كاری انجام دهيد ما 
خودمان همه اعضای صنف را توجيه و مكلف می كنيم كه مبلغ مالياتی شما را 
تمام و كمال بپردازند، خب اين كار را انجام نمی دهند و در نهايت اطلاع داريد 

بازار  به  رونقی  باشد  قرار  اگر 
اسفند  و  بهمن  ماه  از  برگردد 

است

آهن تنها کالایی در کشــور 
است که حتی از بورس طلا هم 

قیمتش مشخص تر است
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كه چندين بار بازار ما بسته شده است. يك بار هم مسئولين كشوری، مديران 
مالياتی و معاونت استانداری آمدند و قول دادند كه ما همه را حل و فصل می 
كنيم برويد مغازه ها را باز كنيد كه مغازه ها باز شد ولی حل و فصلی از طرف 
آنها صورت نگرفت! ما تنها كاری كه كرديم نهايتاً اين بود كه ادارات كل توجيه 
هستند كه وقتی برگه مالياتی می آيد می فرستيم نزد مدير كل و مدير كل هم 
از طريق مميزی كل برای اينها تقاضای تخفيف می كند، تخفيفاتی كه اگر قانع 
كننده باشد مؤديان تمكين می كنند و جرايمش را هم مدير كل با در خواست 
اتحاديه می بخشد چون الان برگه مالياتی هايی كه ابلاغ می شود بعضی از 
آنها يك فقره ماليات دارد و دو برابر آن هم شامل جريمه است. اين وضعيت و 
سردرگمی باعث شده است كه متاسفانه الان دفاتر فروش آهن كه در خيابان 

پانزده خرداد و پامنار هستند بالای 60 تا 70درصدشان تعطيل كرده اند. 
 یعنی این دفاتر صد درصد تعطیل است؟

صد درصد بســته اند و اغلب هم پشت شيشه نوشته اند به دليل مشكلات 
مالياتی اين واحد صنفی تا اطلاع ثانوی تعطيل است و اكثر اينها هم نامه نوشته 
اند و به حوزه های مالياتی اعلام كرده اند كه واحد صنفی شان تعطيل است.

 آمار بــالا و نگران کننده ای برای صنف شــما 
هست؟

بله آمار بالايی اســت. خود من امسال با سازمان امورمالياتی در مورد ماليات 
عملكرد كه پايان تيرماه كه همه اظهارنامه می دادند در ارتباط نزديك بودم 

و حضوری در حوزه ها رفتم و ديدم كه گله آنها اين بود 
كه صنف آهن فروش می آيد اظهارنامه می دهد ولی در 
آن اعلام تعطيلی می كند و هيچ رقمی را به دولت نمی 
پردازد. من گفتم فكر نمی كنم صنف آهن فروش بخواهد 
در اين مملكت كار بكند و مالياتی را كه بيت المال و حق 
عموم مردم است را نپردازد، اين كار خلاف است و شايد 
خيانت باشد ولی ببينيد چه چيزی باعث شده كه يك آهن 
فروشی كه سال ها در مغازه اش كار می كرده و هر ساله 
می آمده تكليف خودش را انجام می داده،  اظهار نامه می 
داده، ماليات پرداخت می كرده، الان باعث اين وضعيت 

چه نهاد و تفكری است كه اين در بسته شده و تعطيل شده است. اين عملكرد 
اداره ماليــات بر ارزش افزوده و نحوه مطالبه و نحوه وصول ماليات بر ارزش 

افزوده است.
 آقای آزاد، آیا به غیر از مورد مالیاتی بحث رکود 

بازار هم در تعطیلی بخشی از صنف نقش داشته است؟
صد در صد، اين يك نقش متقابل هست. ركود بازار در تعطيلی ها اثر دارد و 
تعطيل بازار هم در ركود بازار تاثير دارد. اگر بازار باز باشد برای اينكه بيكار نباشند 
خودشان با هم يك خريد و فروشی انجام می دهند ممكن است مصرف كننده 
نيايد در بازار، خود همكاران ما برروی عادتشان هميشه يك خريد و فروشی 
انجام می دهند. فرض كنيد فلان آقا يك جنسی را از يك كارخانه ای خريده 
است همكاران ديگر می آيند آن را می خرند و اين دست به دست شدن اين 
كالا رونقی حالا هرچند كمرنگ به بازار می دهد و بازار كاملا راكد نمی شود 
يعنی اين ركودی را كه الان ما در بازار می بينيم آن موقع در بازار نخواهد بود. 
 جنابعالی مهمترین دلایــل رکود بازار را چه می 

دانید؟ 
امسال ركود بازار دو يا سه دليل عمده دارد. شايد اولين دليل آن همين تعطيلی 
واحد های صنفی باشد. دليل دوم عدم مراجعه مصرف كننده به بازار است. بازار 
هر موقع كاهشی می شود حتی مصرف كنندگان واقعی هم از خريد دست می 
كشند به اميد اينكه قيمت باز هم پايين تر بيايد. در نهايت بازار كاملا دچار ركود 

می شود. اين شرايط باعث می شود افرادی فعال در اين صنف به دليل تعهدات 
مالی و به خاطر نياز به نقدينگی كالای خودشان را ارزانتر از قيمت واقعی عرضه 
كنند، در اين صورت قيمت ها باز شكسته می شود و ديگران وقتی می بينند 
كه اين كالا واقعاً به قيمتی ارائه می شود كه حتی كارخانه هم برايش صرف 
نمی كند كه توليد كند، اقدام به خريد می كنند و اين عمل باعث می شود كه 

به جای اينكه قيمت ها ثابت و يا افزايشی باشد سير كاهشی به خود بگيرد.
بنابراين تعطيل واحدها و نياز به نقدينگی در كنار دليل سوم كه همان توقف 
طرح های عمرانی دولت است به ركود بازار دامن زده است. در خصوص دليل 
سومی ركود بايد گفت كه مسكن مهر كاملًا متوقف شده حتی در دولت جديد 
می گويند مسكن مهر احتياج نبوده است و طرح های عمرانی دولتی كه اصلًا 
فراتر از مســكن مهر است و بايد در كشور انجام شود نيز در سال 92 مطلقاً 
اجرا نشده است چراكه اولٌا بودجه ای را كه برای سال 92 دولت قبلی نوشته 
شده بود تا پايان خرداد ماه در مجلس ماند و تصويب نشد و در پايان خرداد ماه 
هم كه بودجه ابلاغ شد ديگر دولت رفتنی بود. دولت جديد هم وقتی وارد شد 
اصلا اين بودجه را نپسنديد و تقاضای اصلاحيه بودجه و متمم برای بودجه 
سال 92به مجلس دادند كه هنوز در مجلس است لذا طرح های عمرانی كه 
دولت هر ساله جزء برنامه اش داشته است در سال 92 كلًا متوقف شده است 
و حتی اگر بودجه متمم هم تصويب بشود و به دست دولت برسد تصور اينكه 

تا پايان سال بتوانند طرح عمرانی را اجرا بكنند يا كليد بزنند امكانپذير نيست.
 آقای آزاد ادامه یافتن رکود در بازار چه تبعاتی 
برای تولیدکنندگان و فروشندگان دارد؟

ادامه ركود دو يا ســه تا تبعات مهم دارد يكی از تبعات 
مهمش اين است كه تعدادی از فروشندگان بعد از تعطيلی 
طولانی و توقف بازار می روند تغيير شــغل می دهند و 
تعداد فروشنده ها يك مقداری كاهش پيدا می كند. چرخه 
واسطه هايی كه در بازار هستند تضغيف می شود و كلًا 
از معاملات حذف می شوند اين ها هم می روند كنار، بعد 
می مانند توليد كننده ها كه توليد كننده ها اگر قرار باشد 
به خاطر اين ركود بازار توليد خود را كاهش بدهند فاجعه 
بزرگ رقم می خورد. تصور من اين است كه توليد كنندها مطلقاً نبايد ظرفيت 
توليدشان را پايين بياورند بلكه در مقابل انبار توليداتشان و نبود خريدار در بازار 
به دنبال بازارهای هدف برای صادرات بگردند، صادرات هم می تواند توليد ما 
را نجات دهد و هم سياســت اقتصادی ما را كه به اصطلاح در زمينه آهن و 
فولاد به حالت ركود كشيده فعال كند. اگر صادرات انجام شود هم بازار فعال 
می شــود و فعالان اقتصادی همه در چرخه كار می آيند و توليد كنندگان ما 
هم نه تنها از ظرفيت توليديشان كاسته نمی شود بلكه ترغيب می شوند كه 
ظرفيت توليدشان را بالا ببرند. بيشتر توليدكننده ها می بينند در داخل فروش 
شان اصلًا مقرون به صرفه نيست ولی با ارز متعادل شده می توانند صادرات 

مقرون به صرفه ای داشته باشند.
 شما به واحدهای تولیدی  پیشنهاد دادید که در 
هر صورت ظرفیتشان را حفظ کنند آیا این به نظر شما 
در وضعیت عملی ممکن هست، آیا منطقی است که در 

این وضعیت رکود همچنان تولید بالایی داشته باشند؟
ببينيد الان كارخانجات بــزرگ ما مثل فولاد مباركه، ذوب آهن اصفهان يا 
فولاد خوزســتان اين ها كه از نظر توليد مشكلی ندارند چرا كه مواد اوليه در 
اختيارشان هست و خيلی هايشان حتی سنگ آهن را با سوبسيت تحويل می 
گيرند بنابراين توليد برايشان كاملا مقرون به صرفه است لذا عمده توليدات 
محصولات آهن و فولاد كشــور روی چرخه همين چند كارخانه بزرگ می 
چرخد ولی به نظر من بخش خصوصی و توليد كنندگان كوچك حتماً بايد 

که  اســت  این  مــن  تصور 
تولیدکننــدگان فولاد مطلقاً 
نباید ظرفیت تولیدشــان را 

پایین بیاورند
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توسط انجمن توليدكنندگان فولاد مورد حمايت قرار گيرد تا بتوانند با تأمين 
مواد اوليه توليد داشته باشند. يكی از راه ها، بازار هوشمند آهن آلات است كه 
انجمن صنفی توليدكنندگان فولاد خودش جزء بانيان اصلی اين بازار هوشمند 
اســت، بازار هوشمند كمك بزرگی مخصوصا به بخش خصوصی است كه 

بتوانند كالای خودشان را عرضه كنند.
 آقای آزاد پیش بینی شــما از رونق بازار آهن و 
فولاد در ماه های آینده چیســت، آیا تا پایان ســال92 

همچنان دچار رکود خواهیم بود؟
بازار معمولا زمانی رونق می گيرد كه قيمت ها رشد كند ولی در حال حاضر 
با وضعيتی كه نرخ برابری ارز با ريال پيدا كرده اســت برای توليدكنندگان ما 
كه وابستگی به ارز خارجی دارند رونقی متصور نيست. اكثر مواد اوليه ای كه 
تا به حال در كارخانجات ما مصرف شده با دلارهای گرانتر آمده و الان دلار 
دارد كاهشی می شود خب اين كاهشی شدن ممكن برای توليد كننده های 
ما صرف نكند و ضرر كنند ولی هنوز مواد اوليه ارزان در چرخه نيامده و اين به 

بازار اجازه رونق نمی دهد. 
 آیا بــازار معاملاتی باز هم شــاهد افت قیمت 

خواهد بود؟
به نظر من افت بیش از این قیمت ها ضربه  بزرگی به بازار می زند ولی 
متاسفانه ما می بینیم که بعضی مواقع تولیدکنندگان خودشان باعث 
افت قیمت می شــوند مثل عرضه ای که چند هفته پیش در بورس 
کالا انجام شد. کسی تصور نمی کرد که ذوب آهن به این قیمت و در 
این حجم بالا عرضه کند، یک وقت یک سبد می فروشند خب این 
میزان چندان به بازار تاثیر نمی گذارد ولی زمانی که 9 یا 10 سبد می 
فروشد این قطعاٌ نمی گذارد بازار رمقی بگیرد چراکه از پایان آبان ماه 
تحویل شروع می شود. خریدارها قطعاً نمی خواهند این کالا را انبار 
کنند و برنامه دارند که این کالا را به بازار عرضه کنند. عرضه آن ها به 

بازار نمی گذارد قیمت بازار بالا برود.
اتفاقاً انجمن تولیدکنندگان فولاد در قضیه ذوب آهن با شرکت ذوب 
آهن و وزارتخانه پیگیری زیادی انجام داد، مهمترین دلیل ذوب آهن 
برای این عرضه بحث نیاز به نقدینگی بود، وزارتخانه هم اداعا می کرد 
این اقدام به خاطر شوک به بازار و تحریک تقاضا شود قابل دفاع است. 
بــه نظر ما این عرضه فقط یک عده را تحریک کرد نه بازار مصرف و  
بازار واسطه گری. الان یک عده ای که نقدینگی فراوانی در اختیارشان 
بوده تحریک به خرید شــدند. ذوب آهن البته ممکن است که الان 
دیگر نیاز به نقدینگی نداشته باشد اگر در بهمن و اسفند برای پرداخت 
های آخر ســالش نیاز به نقدینگی پیدا نکند ما بازار خوبی خواهیم 
داشــت در غیر این صورت باز مجدداً برای ایجاد شــوک بعدی وارد 
بازار خواهد شــد چون معمولا تجربه نشــان داده است که بعضی از 
مواقع تولیدکننده های بزرگ ما در ماه های آخر سال به دلیل جذب 

نقدینگی یک کاهش قیمتی ایجاد می کنند.
 برخــلاف بیش بینــی ها که رونق بــازار را در 
اردیبهشت و برخی پاییز امسال حدس می زدند، به نظر 

شما چه زمانی رونق به بازار آهن آلات بر می گردد؟
بــه نظر من قیمت ها طی یکی دو ماه آینده یعنی ماه آذر و دی هم 
هیچ رونقی پیدا نمی کند اگر قرار باشد به بازار رونقی برگردد از ماه 
بهمن و اسفند است این هم برای خرید های سال بعد، که البته این 
هم مستلزم این است که متمم بودجه دولت بیاید تا ببینیم رویکرد 
ردیف های عمرانی در بودجه دولت چگونه است البته متمم 92 هم 

می تواند شمه ای از کار را نشان دهد.
بنابراین تا آخر دی ماه امکان رونق در بازار آهن و فولاد متصور نیست، 
اگر هم تحرکی باشد از بهمن و اسفند امکان پذیر است، آن هم اگر 
مجدداً کارخانجاتی به دلیل نیاز به نقدینگی چوب حراج به ســبد 

محصولات فولادی نزنند.
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مهندس ســید رضا اشرف سمنانی، مشاور  شرکت توسعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( در گفت و گو با خبرنگار چیلان به 
اهمیت بخش مهندسی پرداخت و تأکید کرد: بخش های مهندسی 
و ساخت در شرایط تحریم می بایست بیشترین رشد را داشته باشد، 
کشورهای مشابه ما هم در همین بخش جلو افتاده اند به خاطر اینکه 
فشــارها مهندسی شان را تقویت کرد و بعد از مهندسی و ساخت ما 
باید به مزیت های داخلی کشور توجه داشته باشیم. ما در ایران مواد 
اولیــه داریم، فولاد آلیاژی داریم بنابراین به لحاظ مواد اولیه صنعتی 
مسئله ای نداریم ولی خب از لحاظ طراحی ضعف هایی داریم که به 

سمت مهندسی معکوس رفته ایم. 
وی بــه مزیت ها در صنعت فولاد پرداخت و تصریح کرد: طراحی ها 

باید با توجه به مزیت هایمان باشد، مثلا اگر ترکیه 
از قراضه اســتفاده می کند به خاطر این است که 
ســنگ آهن ندارد ولی اگر ما این کار کنیم غلط 
اســت باید از مزیت نسبی خودمان استفاده کنیم. 
ساخت باید استراتژی داشته باشد و یک هماهنگی 

کامل می خواهد که اولویت ما را تعریف کند.
اشرف سمنانی در پاســخ به چیلان که در شرایط 
فعلی چه چیزی در اولویــت بخش صنعت فولاد 
کشور است؟ گفت: بخش فولاد باید تامین کننده 

صنایع ماشین سازی و دیگر صنایع داخلی باشد. این یک زنجیره مهم 
است که می بابست محقق شود یعنی در حقیقت این کار باید تمام 
و کمال در ایران انجام شود. ما حتی در شرایط تحریم های تحمیلی 
می توانیم با کیفیت کمتر بسازیم پس باید برنامه ریزی جامع داشته 
باشیم تا آن صنایعی که اولویت ما در توسعه هستند و آن تجهیزاتی که 
بیشترین مصرف را دارند و  استراتژیک هستند را مورد توجه قرار دهیم. 
عضو سابق هیئت مدیره ذوب آهن اصفهان به توجه توأمان به بخش 
فنی و اقتصاد صنعت فولاد تأکید کرد و گفت: در خصوص فولاد باید 
ببینیم توسعه صنعت فولاد چه برنامه ریزی نیاز دارد و لازم است که 
یک تقسیم بندی صورت پذیرد، مثلا ساخت کوره یا مثلا ممکن است 
در نورد یک قسمتش پیچیدگی بیشتری داشته باشد که همه اینها 

را باید لحاظ کرد البته باید این نکته را گوشــزد کنم که ما به لحاظ 
اقتصادی نمی توانیم تجهیزاتی بسازیم که ده برابر قیمت خارجی تمام 
شود، به خاطر این ابعاد ما به یک برنامه ریزی نیاز داریم که ابعاد فنی 
و اقتصاد را با هم تجمیع کنیم. اگر این ابعاد با هم دیده شود مسلماً 

ما موفق می شویم.
اشرف ســمنانی در ادامه توضیح داد: صنعت فولاد و صنایع معدنی 
ایران بسیار جای توسعه دارد، با این ذخایری که در کشور داریم اگر 
با پایه مهندســی توام شود آینده خوبی دارد. ما در فولاد آلیاژی می 
توانیم کیفی ترین فولاد دنیا را تولید کنیم زیرا ما در ایران هم بازار و 
هم مواد اولیه و هم فاز مهندسی را داریم و این پتانسیل برای ساخت 

و تولید وجود دارد. 
این مدیر صنعتی به بحث مشــابه سازی و مزیت 
و خطــرات آن در صنعــت فولاد هــم پرداخت و 
تصریح کرد: فولاد یک کالای اساســی اســت اگر 
بتوانیم در بخش فولاد به تولید و صادرات تجهیزات 
بپردازیم، گام موفقیت آمیز برایمان رقم می خورد. 
بخش هایی از فولاد و صنایع معدنی تکرار دارد، اینها 
را می توانیم کپی و مشــابه سازی کنیم، البته ما 
قطعاً نبایــد در مرحله کپی کاری درجا بزنیم. اگر 
تحقیقات تکنولوژیک نداشته باشیم به مشکل برمی 
خوریم. ما باید در این بخش از صنعت نیز از لحاظ کیفی جلوتر برویم. 
اگر امسال چیزی کپی کردیم چون سود دارد نباید سال بعد ادامه داد، 
باید ارتقای سطح دهیم و اگر فقط بحث مادی و سود را در نظر بگیریم 

مسلماً شکست می خوریم.
مهندس اشرف سمنانی، انجمن تولیدکنندگان فولاد را به عنوان 
محلی که در آن تبادل افکار و اطلاعات انجام می شود و فعالیت 
خوبــی برای صنف تولیدکنندگان انجــام می دهد را مورد توجه 
قــرار داد و گفت: انجمن کارهای زیــادی می تواند انجام دهد و 
همین که کســانی هستند که دســت اندرکارند و درگیر مسائل 
هســتند و شناخت دارند می توانند بستر بســیار خوبی را برای 

تولیدکنندگان ایجاد کند. 

مهندس اشرف سمنانی در گفت 
و گو با چیلان:

کیفی ترین 
فولاد آلیاژی 
دنیا را می توانیم 
تولید کنیم

استفاده  قراضه  از  ترکیه  اگر 
می کند به خاطر این اســت 
که ســنگ آهن ندارد ولی ما 
خودمان  نسبی  مزیت  از  باید 

استفاده کنیم
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 پیشرفت فیزیکی طرح های اســتانی فولاد، حجم بالای 
واردات محصولات نهایی فولاد، ظرفیت خالی واحدهای فولادی در 
بخش تولید، نحوه پشتیبانی از واحدهای فولاد کشور، مشکلات بهره 
وری و بومی سازی از جمله ســوالات نمایندگان و محورهای طرح 
تحقیــق و تفحص اســت؛ دغدغــه هایی که بارها توســط انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران و فعالان و تولیدکنندگان فولاد کشــور 

مطرح شده است.
به گزارش چیــلان، این تقاضای تحقیق و تفحص در کمیســیون 

صنایع و معادن مجلس با حضور وزیر صنعت 
و معدن بررســی شد و احمد توکلی نماینده 
تهران، هادی قوامی نماینده اسفراین، حسین 
دهدشــتی نماینده آبادان، علیرضا محجوب 
نماینده تهران و نادر قاضی پور نماینده ارومیه 
از امضا کنندگان این طرح تحقیق و تفحص 

بوده اند. 
سید محمد بیاتیان، عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس در خصوص جزئیات جلسه 
کمیســیون صنایع و معــادن مجلس با وزیر 
صنعت و رئیس ســازمان توســعه و نوسازی 

معــادن و صنایع معدنی ایران به خبرگزاری خانه ملت گفت: در این 
جلسه ضرورت انجام تحقیق و تفحص از صنعت فولاد کشور بررسی 

شد و برخی از اعضا طرح مذکور را امضا کردند.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت درباره تحقیق و تفحص از صنعت فولاد خطاب به 
اعضای کمیسیون صنایع و معادن اعلام کرد »اجازه دهید مدیریت 
جدید مستقر شود ســپس درباره تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 
کشور تصمیم گیری کنید« که پاسخ نمایندگان این بود که تحقیق 
و تفحص بــه منظور حمایت از صنعت فولاد 

کشور است.
نادر قاضی پور، یکی از تقاضاکنندگان تحقیق 
و تفحــص از صنعت فولاد کشــور گفت: به 
اســتناد اصل 76قانون اساســی و ماده 214 
آیین نامه داخلــی مجلس برخی نمایندگان 
درخواست تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 
کشــور را داشــتند. وی افزود: این تحقیق و 
تفحص مربوط بــه دولت فعلی و دولت های 
گذشته نیســت، صنعت فولاد یکی از بزرگ 
ترین صنایع مادر و کاربردی کشور است که 

طرح تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 
به تصویب مجلس رسید

نماینده ارومیه: طراحان تفحص در پی اطلاع از درآمد ها و هزینه ها و میزان 
واقعی تولید شرکت  های فولادسازی کشور هستند.

نمایندگان در جلسه علنی روز سه شنبه ۱4 آبانماه سال جاری مجلس شورای اسلامی به بررسی تقاضای تحقیق 
و تفحص از صنعت فولاد کشــور پرداختند و سرانجام با ۱۵۶ رای موافق، ۱8 رای مخالف، ۱0 رای ممتنع از ۲۲۶ 

نماینده حاضر در مجلس با تقاضای تحقیق و تفحص از صنعت فولاد کشور موافقت کردند.

  ایمان سلیمانی

گزارش خبری 

بررسی پیشــرفت فیزیکی طرح های 8 گانه 
ســابق و 7 گانه فعلی، مشخص شدن متولی 
امر فولاد کشور و نحوه پشتیبانی از واحدهای 
فولاد کشــور، نحوه امکان سنجی واحدهای 
فولادی از لحــاظ مواد اولیه، آب حمل و نقل 
و ... بررســی آمار اعلامی واحدهای تولیدی 
فولاد بــا واقعیت، میزان درآمــد بر هزینه 
شرکت های فولادی در خصوص حفظ حقوق 
ســهامداران خرد، منابع مالی تعیین کننده 
طرح های فولادی کشــور و هزینه های آن ها 
در ســایر موارد از جمله محورهای تحقیق و 

تفحص از صنعت فولاد کشور است.
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توسعه آن موجب اشتغالزایی و کمک به اقتصاد کشور می شود. 
نماینده مردم ارومیه با اشاره به محورهای تحقیق و تفحص از صنعت 
فولاد، افزود: بررسی پیشــرفت فیزیکی طرح های 8 گانه سابق و 7 
گانه فعلی، مشخص شدن متولی امر فولاد کشور و نحوه پشتیبانی 
از واحدهای فولاد کشــور، نحوه امکان سنجی واحدهای فولادی از 
لحاظ مواد اولیه، آب حمل و نقل و ... بررسی آمار اعلامی واحدهای 
تولیدی فولاد با واقعیت، میزان درآمد بر هزینه شرکت های فولادی 
در خصوص حفظ حقوق سهامداران خرد، منابع مالی تعیین کننده 
طرح های فولادی کشــور و هزینه های آن  ها در سایر موارد از جمله 

محورهای تحقیق و تفحص از صنعت فولاد کشور است.
قاضی پور در خصوص دلایل تحقیق و تفحص از صنعت فولاد کشور، 
گفت: در ابتدای سال 84 بر اساس اعلام مسئولان فولاد کشور، میزان 
تولید 9 میلیون تن در ســال بود حالا پس از هشت سال این میزان 
حداکثر به 13 میلیون تن رســیده است در حالی که مصرف داخلی 

فولاد از 17 به 24 میلیون تن افزایش داشته است.
این طراح طرح تفحص از صنعت فولاد کشــور گفت: روزی طرح  ها 
فروخته می شود، روز بعد شرکت ملی فولاد کشور تعطیل می شود و 
روز دیگر تصمیم به تداوم کار گرفته می شود، این چه روندی است؟ 

باید علل این مسائل روشن شود.
وی با بیان اینکه بسیاری از بخش های تولید فولاد کشور آمار غیرواقعی 

اعلام می کنند، گفت: وضعیت تولید فولاد کشور 21 
میلیون تن اعلام شــده است ولی مسئولان فولاد 
کشور حداکثر 5/13 میلیون تن اعلام می کنند در 

حالی که مصرف فولاد 24 میلیون تن است.
نماینده مــردم ارومیه خاطرنشــان کرد: طراحان 
تفحــص در پی اطــلاع از درآمد هــا و هزینه ها و 
میزان واقعی تولید شرکت های فولادسازی کشور و 

اطلاع رسانی آن به جامعه اند.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس هدف 
از ایجاد صنعت فولادســازی کشور را اشتغال زایی، 

رقابت و درآمدزایی دانســت و افزود: با وجود چنین اهدافی صنعت 
فولاد کشور گرفتار چالش های متعددی است. بیست سال است که 
مســئولان فولاد کشور صحبت از خودکفایی این صنعت می کنند و 
وعده های کلانی می دهند ولی جزو یکی از بزرگ ترین واردکنندگان 
فولادیم. تفحص کنندگان درصدد شــفاف کردن عواملی هستند که 

مانع از خودکفایی صنعت فولاد کشور شده اند.
نماینده مردم ارومیه ادامه داد: متاســفانه صنعت فولاد کشور فاقد 
متولی و اســتراتژی و راهبرد اســت، علاوه بر همه این مسائل این 
صنعت از فعالان بخش خصوصی در این حوزه هیچ حمایتی نمی کند 
و بخش های فرادولتی منسجم نیستند. افزون بر همه این ها بین بخش 

تولید فولاد و معدن ناهماهنگی شدیدی مشاهده می شود.
قاضی پــور ادامه داد: مبالغ اختصاص یافته به صنعت فولاد به جای 
توسعه اســتخراج معادن صرف موارد غیرضروری شده است. اصلا 
تفحص نمایندگان مربوط به یک کارخانه و حتی یک شخص نیست 
بلکه مربوط به میزان تحقق طرح های هشت گانه قبلی و هفت گانه 
فعلی صنعت فولاد کشــور اســت که در دولت  گذشته به تصویب 

رسیده است.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی همچنین 
خاطرنشــان کرد: صنعت فولاد کشــور امروز در جایگاه واقعی خود 
قرار ندارد. مصرف داخلی فولاد را نتوانسته ایم تامین کنیم و شواهد 

نشان می دهد واردکنندگان فولاد خام مانع تولید فولاد در کشور و 
خودکفایی شده اند.

قاضی پور ادامه داد: ایران دارای 4 تا 4/5 میلیارد تن ذخایر ســنگ 
آهن است ولی در حال حاضر وارد کننده فولاد هستیم و طی 10 سال 

گذشته سالی سه میلیارد دلار فولاد و آهن وارد کرده ایم.
ایــن نماینده امضاء کننده طرح تحقیق و تفحص از صنعت فولاد با 
طرح این سوال که چرا قیمت تمام شده محصولات فولاد از کشورهای 
دیگر در ایران بیشتر است؟ به کندی طرح های استانی اشاره کرد و 
گفت: طرح فولاد سبزوار 30 درصد، بافت 34 درصد، نیریز 43 درصد، 
میانه 46 درصد، قائنات 50 درصد و شادگان 51 درصد رشد داشته اما 
در طی تغییرات مدیریتی مشکلاتی به وجود آمده است، به طوری که 
شاهد افزایش سه برابر قیمت ها هستیم و کمیسیون صنایع و معادن 
مجلــس هنوز جواب قانع کننده ای از مســئولان وقت صنعت فولاد 
کشور به دلیل کندی پیشرفت کار در این صنعت دریافت نکرده است.
وی خاطر نشان کرد: تا زمانی که واردات فولاد در کشور ادامه داشته 
باشــد منجر به کاهش ظرفیت تولید کشور می شود و لازم است با 

خاطیان در این زمینه برخورد شود.
ابوترابی نیز در سخنی کوتاه گفت: فولاد اساس رشد صنعت و تولید 

کشور است.
لازم به یادآوری اســت که اولیــن خبرها از طرح تحقیق و تفحص 
صنعت فولاد در اســفند ســال قبل توسط علی 
ایرانپور نماینده مردم مبارکه شــنیده شد که در 
آن از تهیه طرح تحقیق و تفحص از صنعت فولاد 
کشــور خبر داد و گفت:یکسری شبهات در بحث 
فولاد برای نمایندگان مجلس پیش آمده اســت. 
به ویژه اینکه گرچه افزایش نرخ ارز برای بخشــی 
از تولیدکنندگان ضرر به همراه داشــت، اما برای 
بخشی دیگر منافع زیادی داشت که صنعت فولاد 
از جمله صنایعی اســت کــه از افزایش ارز فواید 
بســیاری را کسب کرد چراکه بخشــی از فولاد 

تولیدی آنها صادر می شود.
این نماینده مجلس با اشــاره به محورهــای این تحقیق و تفحص 
تصریح کرد: سرمایه گذاری های چند صد میلیارد تومانی که در این 
صنعت رخ می دهد، هزینه هایی که در سال های گذشته و امسال در 
این صنعت وجود داشته، بحث انتصابات در فولاد کشور و سفرهای 
خارجی همچنین مسائلی که در رابطه با طرح های توسعه ای فولاد 

وجود دارد.
ایرانپور با بیان اینکه محور دیگر این تحقیق و تفحص سهمیه  هایی 
است که در شرکت های تولید فولاد وجود دارد، گفت: در واقع اختلاف 
قیمت بین ورق تولیدی فولاد به نرخ دولتی و نرخ بازار آزاد بســیار 
متفاوت است و این موضوع سبب شده که یکسری شرکت  ها به دنبال 
افزایش سهمیه خود از صنایع فولاد باشند و درآمدهای سرشاری هم 
از این طریق در بسیاری از شرکت های زیردستی فولاد کسب می شود. 
لذا به دنبال شفاف سازی این مسائل هستیم تا مشخص شود بر چه 
اساسی برای این شــرکت ها سهمیه مشخص شده و آیا با آیتم  ها و 

استاندارد های لازم هماهنگ بوده اند یا خیر.
وی افزود: همچنین برخی از شرکت های زیر مجموعه فولاد توسط 
کارکنان بازنشسته فولاد اداره می شوند به صورتی که این افراد پس از 
بازنشستگی شرکت به ثبت رساندند و سهمیه ورق دولتی را می گیرند 
لذا این مسئله نیز یکی از موارد دیگری که قصد بررسی آن را داریم.

یکی از طراحــان طرح تحقیق و 
تفحص: تفحص نمایندگان مربوط 
به یک کارخانه و حتی یک شخص 
نیســت بلکه مربوط بــه میزان 
قبلی  طرح های هشت گانه  تحقق 
و هفت گانه فعلــی صنعت فولاد 

کشور است.
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بنابر این گزارش، یکی از مشــکلات صنعت فولاد که در محورهای 
طرح تحقیق و تفحص هم هست؛ مشکل کندی پیشرفت طرح های 
فولادی است؛ طرح های که قرار بود نشاطی در بخش فولاد ایجاد کند 
هم اکنون به یکی از مشکلات بزرگ بخش فولاد تبدیل شده است و 
بنابه اظهار رئیس فعلی ایمیدرو اولین اولویت وی هم سروسامان دادن 
به همین طرح های فولاد اســتانی است. در کنار این مسئله، حجم 
بالای واردات محصولات نهایی فولاد، ظرفیت خالی واحدهای فولادی 
در بخش تولید، مشکلات بهره وری و بومی سازی از جمله سوالات 
نمایندگان امضاء کننده طرح تحقیق و تفحص اســت. دغدغه هایی 
که بارها توســط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و سایر فعالان و 

تولیدکنندگان فولاد مطرح شده است.
واردات گسترده فولاد همیشه مورد انتقاد اعضای انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران بوده اســت. در این زمینه علاوه بر تولیدکنندگان عضو 

انجمن و هشــدارهای دبیر و اعضای انجمن توســط ســایر فعالان 
اقتصادی هم انتقاداتی وارد شده است. در همین زمینه بهمن آرمان، 
کارشناس صنعت فولاد خاطر نشان کرد: برآورد می شود هزینه واردات 
10 میلیون تن فولاد در سال چیزی حدود 10 میلیارد دلار می رسد؛ 
بنابراین در بدترین حالت ممکن سالانه حدود یک میلیارد دلار سود 
خالص به جیب واردکنندگان فولاد می رود که به اعتقاد بســیاری از 

کارشناسان این درآمد کلان شامل رانت و رشوه هم می شود.
همین معطلی بســیاری از پروژه های فولادی باعث شده تا تولید و 
ظرفیت تولید فولاد کشور در ســال های گذشته پیشرفت چندانی 
نداشته باشد و ایران همچنان با اختلاف زیاد نسبت به ترکیه دومین 
فولادساز بزرگ منطقه خاورمیانه محســوب می شود. این در حالی 
اســت که ترکیه برخلاف ایران از ملزومات اصلی صنعت فولادسازی 

به ویژه ذخایر سنگ آهن برخوردار نیست.

همچنین به گزارش فولاد نیوز، آمار واردات فولاد کشور نشان می دهد 
که در شــش ماه نخست امسال در مجموع یک میلیون و 830 هزار 
تن واردات فولاد داشتیم که نسبت به واردات سه میلیون و 536 هزار 
تن مدت مشابه سال 1391، به میزان 49 درصد کاهش داشته است. 
از نظر ارزش دلاری نیز با در نظر گرفتن قیمت متوســط 839 دلار 
بــرای هر تن واردات فولاد، در مجموع یک میلیارد و 534 میلیون و 
778 هزار دلار ارزش واردات فولاد در شــش ماهه اول سال 1392 
بوده اســت. این در حالی است که در ســال 1391 مجموع واردات 
فولاد کشور حدود هفت میلیارد دلار بوده است. براین اساس چنانچه 
روند کنونی برای شــش ماهه دوم ســال نیز ادامه داشته باشد، رقم 
کل واردات فولاد کشور در سال 1392 بین 3/5 تا 3/6 میلیارد دلار 
خواهد بود. همچنین میزان تولید فولاد خام کشور در شش ماهه اول 
سال 1392 معادل هفت میلیون و 323 هزار تن و محصولات نهایی 

فولاد نیز به میزان شش میلیون و 14 هزار تن بوده است.
کارشناسان اعتقاد دارند این کاهش واردات، به دلیل رکود اقتصادی 
و صنایع مصرف کننده فولاد رخ داده اســت. به همین دلیل ممکن 
است در بخش تولید داخلی و فروش نیز باعث ایجاد مشکلاتی برای 
فولادسازان شود. بنابراین باید طرح های تشویق صادرات و آزادسازی 
صادرات محصولات فولادی در دستور کار قرار گیرد تا در رکود نسبی 

فعلی مشکلی برای فروش فولادسازان داخلی ایجاد نشود.
تولیدکنندگان فولاد کشــور خواهان تطبیق پیشرفت فولاد کشور 
با ســند چشم انداز و همچنین بررسی جامع مشکلات پیش روی 
تولید فولاد کشــور در طرح تحقیق و تفحص هســتند تا با رفع و 
چاره جویی برای هر یک از موانع تولید ملی فولاد شــاهد رشــد 
صنعــت فولاد و رقابت و مزیت ســرمایه گــذاری در این صنعت 

استراتژیک کشور باشیم.



طرح های فولادی به عنوان يكی از جنجالی ترين طرح های وزارت صنايع و 
معادن سابق همچنان در صدر اخبار است. تاكنون ايميدرو شش رييس عوض 
كرده است اما هنوز هفت طرح فولادي به بهره برداري نرسيده اند كه اميدواريم 

در اين دوره وضعيت اين طرح ها تعيين تكليف شود. 
مهدي كرباسيان، رييس سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني ايران 
)ايميدرو( با بيان اينكه بيشتر وقت كاري وی از زمان حضور در ايميدرو صرف 
هفت طرح فولادي شده است خبر از نهايي شدن گشايش اعتبار هفت طرح 

فولادي و بازگشت چيني ها براي فاينانس طرح هاي فولادي داد.
طرح های جنجالی فولاد در دولت نهم

ابتداي دولت نهم بود كه به يكباره مســوولان دولتي تصميم گرفتند تا براي 
محروميت زدايي و ايجاد اشتغال، هفت طرح فولادي را اجرا كنند طرح هايي كه 
هركدام يك ميليون تن ظرفيت داشت و دولتمردان با تصور اينكه اين افزايش 
ظرفيت مي تواند بسياري از برنامه هاي وزارتخانه را بر اجراي اين طرح ها منوط 
كرده و حتي به انتقادات كارشناسان و فعالان اين بخش توجه نكردند. هفت طرح 
فولادي از جمله جنجالي ترين طرح هاي وزارت صنايع و معادن سابق است كه 
اجراي آنها از زمان علي رضا طهماسبي، نخستين وزير صنايع و معادن دولت نهم 
آغاز شده و تاكنون به خود سه وزير و هفت مديرعامل ديده است. اين هفت طرح 
اگرچه با هدف افزايش ظرفيت توليد فولاد خام كشور در مناطق نسبتا محروم به 
اجرا درآمدند، اما در ادامه با مشكل تامين منابع مالي مواجه شده و حتي در برهه 

يي به صورت غيررسمي اجراي آنها متوقف شد. 
اين هفت طرح در استان هاي آذربايجان شرقي، چهارمحال و بختياري، خوزستان، 
فارس، كرمان، يزد، خراســان جنوبي و خراسان رضوي واقع شده اند در همان 
سالهاي ابتدايي دولت نهم در ميان تمام انتقادات موجود كلنگ خوردند. علي رضا 
سميعي نژاد، سرپرست ايميدرو اوايل مرداد ماه 90خبر داد كه تا پايان اين سال 
واحد توليد آهن اسفنجي تعدادي از طرح هاي هفتگانه فولادي به بهره برداري 
مي رسند. در آن زمان حتي ميزان پيشرفت اين طرح ها از سوي وي 50 تا 70 
درصد اعلام شد البته شركت ملي فولاد به عنوان مجري هفت طرح به صورت 
رسمي آخرين پيشرفت فيزيكي هفت طرح فولادي را اعلام نكرده بود. يكي از 
نكات جالب در اين ميان تغيير برخي ايده ها در اجراي اين طرح ها بود چرا كه 
قرار بود اين هفت طرح از طريق اوراق قرضه مالي اجرا شوند اما گويا عدم تمايل 
خريداران به اوراق قرضه دولتي و شك به بازپرداخت اصل پول و سود آن موجب 
شد تا مسوولان وقت تصميم بگيرند تا هفت طرح فولادي را به فاينانسورهاي 
سرزمين هاي اژدهاي زرد بسپارند امري كه هنوز هم با وجود گذشت بيش از 
يك ســال و نيم در حال رد و بدل است و يوان چيني ها به طرح هاي فولادي 
ايران واريز نشده است. در آن زمان حتي اعلام شد كه اگر شوراي پول و اعتبار با 
استفاده از فاينانس چيني موافقت كند، در اين طرح ها از تركيبي از ماشين آلات 
اروپايي، چيني و ايراني استفاده خواهد شد و در مجموع بيش از سه هزار ميليارد 
تومان ســرمايه گذاري خواهد شد. در آن زمان حتي اعلام شد كه طبق برنامه 
ريزي هاي انجام شده قرار است با افزايش ظرفيت 26 ميليون تن تا پايان سال 
1393، مجموع ظرفيت توليد فولاد كشور به 46 ميليون تن برسد. البته در همان 

زمان شنيده ها حكايت مي كرد كه پيش بيني هزينه تكميل هفت طرح فولادي 
از رقم سه هزار ميليارد تومان اوليه به پنج هزار ميليارد تومان رسيده و احتمال 
افزايش آن نيز وجود دارد كه البته اكثر فعالان و كارشناسان در اين بخش ضعف 
مديريت و تاخير در تكميل اين طرح ها را دليل اصلي عنوان مي كردند كه عدم 
النفع درآمد و سود فعاليت اين طرح ها در سال هاي تاخير و تداوم واردات سالانه 7 
تا 9 ميليارد دلار شده است. علاوه بر هزينه هاي رشديافته تكميل پروژه، تحميل 
هزينه به بيت المال، عدم اشتغال جواناني كه مي توانستند حالادر اين طرح ها 
كار كنند و هزينه فرصت از دست رفته و عدم النفع سود و درآمد حاصل از فعاليت 
هر طرح فولادي، بايد ميزان واردات فولاد به كشور و تحميل هزينه در شرايط 
رشد نرخ ارز و... را نيز در نظر گرفت. براساس آمار اعلام شده از گمركات كشور، 
تا تاريخ 29 اسفندماه 90 به ميزان هفت ميليارد و 642 ميليون و 241 هزار دلار 
واردات انواع فولاد داشته ايم كه شامل شمش ساختماني، تيرآهن، ميلگرد، ورق، 
ضايعات، فروآلياژ و... بوده است كه شمش ساختماني به تنهايي 2 ميليارد و 417 
ميليون دلار و كل محصولات ساختماني 4 ميليارد و 444 ميليون دلار بوده است. 

در سال 89 و 90 نيز كل واردات فولادي بيش از 9 ميليارد دلار بوده است. 
طرح هایی که از زمان جا ماند!

طبق برنامه اي كه در ابتداي شــروع طرح ها پيش بيني شده بود، قرار بوده 
كه فولاد ميانه در ســال 1390 حدود 91/1 درصد پيشرفت داشته باشد، اين 
در حالي است كه پيشرفت آن در آخر ســال 90 حدود 43/41 درصد برآورد 
شده است و 47 درصد از برنامه اوليه عقب است. در طرح فولاد چهارمحال و 
بختياري نيز، قرار بوده كه تا سال 90 پيشرفت طرح معادل 94/07 درصد باشد 
اما برآوردها نشان مي دهد كه 50/31 درصد پيشرفت عملي از ابتداي طرح 
داشته است و حدود 43 درصد عقب ماندگي كلي از ابتداي طرح تاكنون دارد. 
همچنين در طرح فولاد قائنات، قرار بوده كه تا سال 90 پيشرفت طرح معادل 
83/61 درصد باشــد اما برآوردها نشان مي دهد كه 49/94 درصد پيشرفت 
عملي از ابتداي طرح داشته اســت و حدود 33 درصد عقب ماندگي كلي از 
ابتداي طرح تاكنون دارد.در طرح فولاد شــادگان نيز، قرار بوده كه تا ســال 
90 پيشــرفت طرح معادل 94/9 درصد باشد اما برآوردها نشان مي دهد كه 
47/39 درصد پيشرفت عملي از ابتداي طرح داشته است و حدود 47 درصد 

عقب ماندگي كلي از ابتداي طرح تاكنون دارد.

مروری بر شرایط احداث و وضعیت کنونی 
طرح های استانی فولاد:

اندر خم 
طرح های فولادي
  نرگس رسولي
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 مهندس كياني، رئيس هيئت مديره شركت فولاد آلياژي ايران در 
جلسه ای مشترک با شــركت اسپانيايی طرف قراداد به ارائه خلاصه اي از 
اقدامات انجام يافته در خصوص پروژه يزد I پرداخت و بر لزوم اجراي آن در 
كوتاه ترين زمان ممكن تأكيد كرد. الياس گنزالس رئيس هيئت مديره و مدير 
گروه صنعتي سارايه اسپانيا نيز از تلاش های انجام شده در خصوص گشايش 
اعتبار اسنادي اين پروژه تقدير نموده و به ذكر خلاصه اي از فعاليت هاي آن 

شركت در ايران پرداخت. 
رئيس هيأت مديره گروه صنعتي سارايه اسپانيا تصريح كرد: عليرغم تشديد 
تحريم هاي جهاني و به ويژه اتحاديه اروپا عليه كشــورمان، اين شــركت 
همكاري هاي خود را گسترش داده و تعدادي از پروژه هاي بزرگ فولادي 
كشور را در دست اقدام دارد كه در اين خصوص مي توان از طراحي، ساخت 
و راه اندازي مجتمع فولاد كاوه جنوب نام برد كه در حال حاضر از پيشرفت 

فيزيكي مطلوب برخوردار مي باشد. 
وي همچنين خبر مهم »اخذ مجوز اتحاديه اروپا براي اجراي پروژه يزد 1« را 
اعلام  و بر آمادگي آن شركت براي شروع فعاليت هاي مربوط به مهندسي و 

ساخت تجهيزات اصلي پروژه تأكيد نمود. 
بنابر اين گزارش، با شــروع رسمي طرح فولاد آلياژي خاتم) پروژه يزد I( در 
اواخر شــهريور سال جاری مقرر شــده است كه اين طرح در مدتي كمتر از 
33 ماه به اتمام برســد. ضمنأ طرفين قرارداد با امضاء تفاهم نامه همكاري 
هاي مشترک توافق نمودند تا در همه مراحل اجراي اين پروژه از مصالح و 

تجهيزات مدرن و با كيفيت عالي استفاده شود.
همزمان با تشكيل جلســه مديريت پروژه)Kick off Meeting(، جلسات 
مشترک فني و برنامه ريزي با حضور مديران، كارشناسان ارشد دو طرف و 
مشاور پروژه برگزار و توافقات لازم به منظور تكميل پيوست ها و ضمائم فني 
پروژه و نيز هماهنگي و برنامه ريزي جهت پيشبرد پروژه در مدت پيش بيني 

شده حاصل گرديد كه در نهايت منجر به صدور توافقنامه كتبي شد.
لازم به ذكر است بر اســاس برآوردهاي به عمل آمده توسط مشاور طرح، 
اجراي اين پــروژه در زماني كمتر از 33 ماه با صرف هزينه اي معادل 139 
ميليون يورو و 2000ميليارد ريال در زمين 300 هكتاري جنب شركت اجرا 
خواهد گرديد. اين پروژه بر اســاس مصوبه صندوق توسعه ملي از مزاياي 
تسهيلات ارزي معادل 118/5 ميليون يورو برخوردار گرديده كه با عامليت 
بانك توســعه صادرات ايران و شريك سنديكايي بانك صنعت و معدن از 

طريق گشايش اعتبار اسنادي تخصيص و پرداخت خواهد شد.
با اجراي پروژه خاتم، ظرفيت توليد محصولات شركت به ميزان 700 هزار 
تن در سال افزايش يافته و ضمن تحقق اهداف استراتژيك شركت كه همانا 
دستيابي به ظرفيت توليد 1/3 ميليون تن فولاد در سال مي باشد، زمينه لازم 
براي اجراي پروژه توليد لوله هاي بدون درز در آينده نيز فراهم خواهد گرديد.

شــرکت فولاد آلیاژي ایران تفاهم نامه ای را با گروه صنعتي سارایه اسپانیا امضاء کردند تا این شرکت 
اروپایی عملیات اجرایي مهندســي و ســاخت تجهیزات طرح فولاد آلیاژي خاتم)پروژه یزد I( تحت 

عنوان»Kick off Meeting« را در مدت زمانی کمتر از 33 ماه به انجام برساند.

عملیات ساخت تجهیزات فولاد 
آلیاژي خاتم آغاز شد



اگر قرار نیســت از دنیــای صنعتی چیزی 
بیاموزیم، بهتر اســت صنعــت را از محیط 
زیست حذف کنیم زیرا ضایعاتش وبال جامعه 
است، چیزی که به نام آلودگی فضای زندگی 
مردم ما را آلوده کرده است. صنعت در دنیای 
صنعتی دارای ماموریت است، ماموریتی که 
حکومت ها از آن در جهت مسائل اقتصادی، 
سیاســی، نظامی، فرهنگی و فنی استفاده 
کرده اند. تکنولوژی هنر بکارگیری علم است 
و صنعت حاصل آن. هنر ریشــه در فرهنگ 
و اعتقادات دارد و وقتی تبدیل به تکنولوژی 
و صنعت می شــود حتما عوارض مثبت و 
منفی فرهنگی خود را دارد. تکنولوژی بدین 
لحاظ از مرز اعتقادات می گذرد. تکنولوژی و 
صنعت قیفی است که وقتی جامعه وارد آن 
شد دیگر در آن محاط است و ادعای محیط 

بر آن ادایی بیش نیست. 
جامعه ما صاحب تکنولوژی نیست و بیشتر 
از صنعت که حاصل آن اســت استفاده می 
کند و لذا به مقدار زیادی وارد قیف تکنولوژی 
وارداتی از غرب یا شــرق شده است که اگر 
با فلســفه تولید تکنولوژی موافق باشد، آثار 
مثبت و منفی آن می تواند همان باشــد که 
تولیدکننده تکنولوژی در آن ملحوظ داشته 
است و اگر نباشــد دیگر معلوم نیست چه 
نکات مثبت و منفی را استفاده کرده است. 

صنعت حاصــل تکنولوژی و 
قسمت باریک تر قیف است. 
کشور ما به دلیل وارد کردن 
صنعت ناچار باید نقاط مثبت 
و منفــی آن را بپذیرد و وقتی 
نپذیرد یعنی بــا صنعتی که 
خود هزینه آن را پرداخته اســت، سر جنگ 
دارد و در جنگ اقتصادی بودن معنی ندارد. 
لهذا مــی بینید که صدها هزار میلیارد دلار 
صنعت وارد کرده ایــم و به علت جنگیدن 
با آن امــروز اکثرا خوابیده و عوارض آن را با 

سرمایه جدید یا تورم پاسخگو هستیم. 
ماموریت صنعت فــولاد در دنیای صنعتی 
دو چیز بوده است: الف( پایه صنعتی شدن 
کشــور ب( ابزار رشــد پایدار. این اتفاق در 
صنعت فولاد وقتی می افتد که این ماموریت 
از این صنعت خواسته شود و هدایت و نظارت 
دولت پس از تشخیص اهلیت صاحبان این 
صنعــت در جهت اجرای ماموریت باشــد. 
کشور ما مدعی است که می خواهد حکومت 
اســلامی برپا کند و لذا نمی تواند از هدایت 
قرآن کریم برخوردار نباشد. قرآن آهن را که 
بخش کوچکی از کاربــرد آن صنعت فولاد 
است، ابزار اقامه قسط می داند و لذا ماموریت 
صاحبان این صنعت بسیار بیشتر از صنعت 
فولاد غرب اســت و این شدنی است و باید 
ماموریت سوم صاحبان اهل این صنعت باشد. 
اگر این اتفاق افتد آثار ماموریت صنعت فولاد 
باید در اقتصاد، سیاســت، فرهنگ و دانش 
خود را نشــان دهد. از آنجا که موضوع مورد 
بحث در این مجال صرفاً اقتصادی اســت و 

موضوع صادرات است لذا ناچار به دلیل اطاله 
کلام که حوصله خواننده را آزرده ننماید، به 
بحث صادرات در این ماموریت می پردازیم. 

صادرات در بحث صنعت فولاد بایدی است 
که برای ما دو منفعــت دارد 1(ارزآوری  2(

بهره وری و کیفیت و به روز آوری صنعت 
درســال های 72 تا 76 وزیــر وقت معادن 
و فلزات در مجلس تعهد کرد که ســالیانه 
یک میلیون تن به محصول فولادی کشــور 
و 100هــزار تن به محصول مــس و روی 
و آلومینیــوم اضافه نماید بــدون آنکه دلار 
یا ریالــی از دولت مطالبه کند و فقط اجازه 
فاینانــس خارجی و اخــذ وام از بانک های 
داخل را از مجلس مطالبه کرد. یعنی تعهد 
نمود کــه ارز آن را از محل صادرات تامین 
نماید،  کاری که فقط در فولاد مبارکه اتفاق 
افتاد و تا امروز برای اداره و توســعه خود از 
ارز و ریال دولت اســتفاده نکرده است. نکته 
مهم تری که باید به آن توجه شود آن است 
که ایران جزو نادر کشورهای جهان است که 
سه مولفه نیروی انســانی، معدن و انرژی را 
که مزیت پایه ای برای صنعت فولاد اســت 
دارد و این سه می تواند ظرفیت بازار ایران تا 
جمعیت 300 میلیون نفر را پاسخگو باشد و 
بازار کشورهای عراق و پاکستان و افغانستان 
و خاورمیانه را در دست گیرد که اگر چنین 
گــردد ) و می تواند چنین گــردد ( در آن 
صورت چشم انداز 20ساله کشور تحقق یافته 
است و فولاد ماموریت خود را در تمام ابعاد 
اقتصادی، سیاسی، نظامی، فرهنگی و فنی 

انجام داده است.

محمد حسن عرفانیان
رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد غرب آسیا
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ضرورت و راهكارهای افزایش 
صادرات فولاد



تراز بازرگانی هر کشــور مــی تواند معرف 
کارآمدی یــا ناکارآمدی دولــت در بخش 
اقتصادی و یا به طور اخص معرف فعالیتهای 
اجرایــی و نظارتی در بخش تولید و تجارت 
باشد . تراز بازرگانی مثبت نشانه توانمندی 
واحدهای صنعتی-کشاورزی و خدماتی در 
امــر تولید بوده و طبعاً معرف میزان رفاه در 

جامعه است.
بــرای جلوگیری از هرگونه قضــاوت و باور 
ناصحیح و پرهیــز از اغفال خود به نظر می 
رســد که برای تصمیم گیری و داوری روی 
تلاش اقتصادی و بازرگانی در کشور بایستی 
تراز بازرگانی کشورمان را منهای نفت مورد 
ارزیابــی قرار دهیم تــا بتوانیم برای تحقق 

وضعیت مطلوب برنامه ریزی کنیم.
 همــگان بر این باورند که صــادرات موتور 
توسعه است و بدیهی است که افزایش درآمد 
ارزی عامل اصلی فقر زدایی و بهبود وضعیت 
اشتغال و رسیدن به عدالت اجتماعی است 
.بنابراین مســئولین کشــور ما چه در بعد 
نظارتی و چه در بعد اجرایی بایســتی برای 
رونق تجارت فرامرزی و جهش صادارات به 
جدی ترین وجه ممکــن تلاش کنند تا به 
موازات آن تولید نیــز از نظر کمی و کیفی 
جهش یابد و در نتیجه آن شاهد بهبود فضای 

کسب و کار داخلی نیز باشیم.
خوشبختانه کشور ما به سبب وجود معادن 
غنی و کافی و نیروی انســانی لازم و منابع 
کافی انرژی در بسیاری از بخش های تولیدی 
مزیت رقابتی دارد و اگر تاکنون نتوانســته 
است متناسب با داشته هایش رشد کند به 
دلیل عــدم هدایت و برنامه ریزی مطلوب و 

مناسب بوده است.

در سال گذشــته متأسفانه 
شــاهد ایجاد محدودیت در 
صــادرات بودیــم و این  امر 
موجب از دست دادن قسمت 
قابل توجهی از بازار خارجی 
شد که صادرکنندگان ما در 
اختیار داشــتند .مسلم است 
مجدد  آوردن  بدســت  کــه 
همــان بــازار خارجــی هم 
زمان بر اســت و هم هزینه ساز و در بعضی 
مواقع شــاید هم محال باشد بنابراین برای 
احیای بــازار صادرات و گســترش فعالیت 
صادراتی دســت زدن به هر اقدام لازمی را 
باید ســرعت بخشیم .ســامان دهی قوانین 
و مقررات و حذف مقررات زائد و دســت و 
پاگیــر، تجهیز واحدهای گمرکی مســتقر 
در مرزهــای خروجی و بازارچه های مرزی، 
جلوگیری از صدور بخشنامه های پی درپی 
و گاه متناقض، ایجاد صندوق های حمایتی 
و بیمه ، اعطاء تسهیلات به تولیدکنندگان 
برای ارتقاء کمی و کیفی محصولات و انجام 
فعالیت هــای بازاریابی در خارج کشــور از 
جمله اقدامات مؤثر و ضروری در این زمینه 
می باشد که مسلماً از دید مسئولین مخفی 
نمانده و مورد توجه آنان هســت اما همت و 
اراده ای مضاعف برای هماهنگی و همکاری 

در اجرا نیاز دارد.
در سالهای اخیر دستگاه های مختلفی در امر 
صادارت کالا مداخله و تصمیم گیری نموده و 
مبادرت به ابلاغ دستوراتی نموده اند از جمله 
کارگروه تنظیم بازار شورای اقتصاد ، کارگروه 
اقتصادی ستاد تدابیر ویژه ، سازمان حمایت 
، معاونــت بازرگانی داخلــی وزارت صنعت 

،معدن و تجارت ،گمرک  و....
برای هیــچ کــس تردیدی در احســاس 
مسئولیت و دلسوزی مسئولان دستگاههای 
فوق  و سایر واحدهای اجرایی کشور نیست 
اما تعدد مراکز تصمیم گیری موجب تصویب 
مقررات و خلق و ابلاغ بخشنامه هایی شد که 
گاه همدیگر را بلااثر نموده و یا اثرات مثبت 
دیگری را خنثی کردنــد .بنابراین مداخله 
جدی دولت در این مورد در بهبود شــرایط 

و سامان دهی مراکز تصمیم گیری و اصلاح 
دستورالعمل ها بسیار مؤثر و مفید است.

وجود مدیران شایســته و توانمند در دولت 
تدبیر و امید هر ایرانی وطن دوستی را امیدوار 
مــی کند که برای بهبود شــرایط اقتصادی 
کشــور تلاش سازنده و مؤثر در جریان است 
و هر ایرانی اعم از اینکه مسئولیتی داشته و 
یا نداشته باشد نباید از اقدامی که دولت را در 
تحقق برنامه هایش کمک می کند دریغ ورزد 
و بایستی در حد توانایی خود مسئولین دلسوز 

را در اجرای تصمیمات دولت یاری نمود.
اما غیر از دســتگاه های اجرایی و نهادهای 
دولتــی ناظــر وظایفــی نیــز بــه عهده 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان کشور است 
کــه توجه به آنها به حل و رفع بعضی موانع 

صدور کالا کمک می کند:
ارتقای ســطح کیفی محصــولات تولیدی، 
کاهش هزینه های تولید، توجه به خواست 
و ســلیقه مصرف کننده خارجی و مخاطب 
بازار هدف، پایبندی به تعهدات و عمل کردن 
به قرارها و قول های فی مابین با مشــتریان 
خارجی، اقدام به موقع و تســریع در تحویل 
کالای صادراتــی و برنامه ریزی برای جذب 
مشــتریان جدید و یافتن بازارهای متنوع و 
متعدد نیز از جمله بایدهای مهم و شــایان 
توجه است که پایبندی به آنها موجب توسعه 

صادرات کشور می شود.
در خاتمــه به نظر می رســد کــه هرچه 
همدلی و همکاری بخش دولتی و خصوصی 
تحکیم شــود و مســئولین و متولیان امر 
تولید و صــادرات در دولت با تولید کننده و 
صادرکننده همراهی و همکاری نمایند اثرات 
مثبت آن در اقتصاد کشور بیشتر و بهتر قابل 

مشاهده خواهد بود.
بنابراین اگر آن طور که لازم و شایسته است 
به فعالان بخش خصوصــی و انجمن های 
صنفی و تشــکل های اقتصادی و تولیدی 
اعتماد شود و در سیاستگذاری و برنامه ریزی 
در امور تولید و صادرات طرف مشورت قرار 
گیرند تردیدی نیست که تصمیمات متخذه 
بیش از پیش مثمر ثمر بوده و تبعات مثبت 

آن برای کشور ملموس خواهد بود.

جهانبخش شکری
رئیس هیئت مدیره مجتمع جهان فولاد غرب
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تلاش برای رسیدن به اهداف چشم انداز 20 
ساله و ایجاد ظرفیت های جدید جهت توسعه 
صادرات همواره از دغدغه های راهبردی بلند 
مدت کشور در عرصه دستیابی به بازارهای 
صادراتی و در نهایت جهش اقتصادی کشور 
در سالهای اخیر بوده است. فلذا دستیابی به 
نرخ رشد اقتصادی مطلوب و اثرات فزاینده 

صادراتی  تولید 
بر اقتصــاد غیر قابــل انکار 
مــی باشــد و تــا زمانی که 
سیاســت های پولی و ارزی 
نباشند و  کشــور هماهنگ 
تخصیص منابــع اعتباری و 
مالی به ســمت صنایع مولد 
نشــوند،  صادراتــی هدایت 
نمی توان به ســمت جهش 

صادراتی حرکت نمود. 
هم چنین در راســتای تولید 
صــادرات محور شناســایی مزیــت های 
اقتصادی بخش فولاد و تولید کنندگان در 
چارچوب ایجاد روابــط تجاری-مبادلاتی با 
کشورهای بازار هدف می تواند مبنای توسعه 

و افزایش صادرات در کشور گردد. 
ارائه تســهيلات با نرخ سود مناســب به توليد 
كنندگان و رفع مشــكلات عديــده مربوط به 

گمرک، حمل و نقــل و همچنين معافيت های 
مالياتی و بيمه ای از جمله مشوق هايی است كه 
می تواند باعث افزايش سرمايه گذاری در بخش 
صنعت فولاد گرديده و متعاقباً راه بازار های جهانی 

را برای فعالان اين صنعت باز نمايد. 
دســتیابی به بازارهای صادراتی از توان یک 
بخش صنعتی خــارج بوده و نیازمند عزم و 
اراده ملی، برنامه ریزی دقیق و بستر سازی و 
انجام فعالیتهای متعدد وابسته می باشد که 

برخی از اهم موارد عبارتند از : 
ایجــاد تعــادل و تثبیــت بــازار در . 1

سیاستهای پولی و ارزی
ارائه تســهیلات بانکی با نرخ ســود . 2

مناسب به تولیدکنندگان
رفع مشکلات گمرکی ، حمل و نقل، . 3

مالیات و بیمه ای 
شناسایی کامل عوامل موثر در کاهش . 4

هزینه های صادراتی
افزایش بهره وری در واحدهای تولیدی . 5

صادراتی 

بهروز سلیمانی
رئیس هیئت مدیره شرکت نورد فولاد کرمانشاه

پیــش از این در خصــوص واردات برخي 
از محصولات فــولادي که در داخل تولید 
نمي شود، این شبهه وجود داشت که چون 
واردات صورت مي گیرد براي جلوگیري از 
افزایــش قیمتها ، صادرات لزومي ندارد اما 
این درحالي اســت که در زمینه برخي از 
فولادهاي آلیاژي خاص در ابعاد ویژه تولید 

خلــي  ا د
به  و  نداریم 
باید  ناچــار 
این کالا  واردات  از طریــق 
را تامین کنیم و این مسئله 
انواع  صــادرات  بــه  ربطی 

محصولات فولادی ندارد. 
هم اکنون به علت نامشخص 
نرخ  آینده  وضعیــت  بودن 
دلار و ابهام در اخبار سیاست 
خارجــي کشــور، مصــرف 
کننــدگان در انتظار کاهش 
بیشــتر قیمت ها هستند و 
تولید کنندگان نیز به علت مشکلات مالي 
در برابــر کاهش قیمت هــا مقاومت مي 
کنند یا اینکه براي پاسخگویي به نیازهاي 
خود تولیدات خود را به حراج گذاشته اند. 
بنابراین در چنین شرایطی باید صادرات به 
طور کامل آزاد شــود تا بتــوان ارز لازم را 

وارد کشور کرد. همچنین در صورت آزادی 
صادرات فولاد مي توان نســبت به افزایش 
تولید داخل و بازگشت رونق به بازار فولاد 

امیدوار بود. 
با آزاد سازي صـــــادرات و تبدیل شمش 
تولیدي داخــل به محصول نهایي ، چرخه 
تولید صنعت فولاد به حرکت در خواهد آمد 
ودر آن صورت شاهد بازگشت رونق به بازار 
داخل نیز خواهیم بود. البته باید ممنوعیت 
صادرات برخی مواد اولیه همچون ســنگ 
آهن و شــمش فولادی همچنان به قوت 
خود باقی باشــد چرا که کمبود مواد اولیه 
دلیل مضاعفی شده که در حال حاضر %70 
از ظرفیت نوردي کشور تولید ندارند. اساسا 
صادرات شمش و سنگ آهن به منزله خام 
فروشــي است و باید به جاي صادرات آنها، 
این مــواد اولیه به میــزان لازم در اختیار 
واحدهاي نوردي قرار بگیردو ســپس براي 

محصولات نهایي صادرات انجام شود .

سید رضا شهرستانی
رئیس هیئت مدیره شرکت کلاچ
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نوید ایزدپناه
عضو هیئت مدیره شرکت صنایع هفت الماس

ضرورت ثبات صادرات و اســتفاده بهینه 
از منابــع در گــرو رویکرد بــه صادرات 
چندمحصولــی و پرهیز از خام فروشــی 
اســت. از همین رو است که کشور ما عزم 
خود را برای برون رفــت از صادرات تک 
محصولی یعنی صادرات نفتی جزم کرده 
و به دنبــال صادرات غیرنفتی و توســعه 
آن در بخش هایــی نظیر صنعت، معدن، 
کشــاورزی و خدمات در رونق اقتصادی و 
رشــد تولید و به دنبال آن اشــتغال زایی 
پایدار نقش بســزایی دارد. فلذا توســعه 
صادرات مزایای بیشــماری را عاید کشور 
مــی نمایــد کــه از آن جمله مــی توان 
پرداخت،  موازنه  خارجی،   ارز  جذب 
اشتغالزایی، رشد اقتصادی و استفاده 

بهینه از منابع را نام برد.
عــلاوه بر موارد مذکور صــادرات مزایایی 
را بــرای بنــگاه های تجــاری نیز در پی 
خواهد داشت که از آن جمله می توان به 
ریسک،  توزیع  بهینه،  تولید  شهرت، 
واردات  و  تولید  استانداردهای  بهبود 
اشــاره  نیاز  مورد  و تجهیزات  قطعات 

نمود.
در حال حاضر، حدود 67 کشور در زمینه 
تولید فولاد و محصولات فولادی در جهان 
فعال هستند که طبق آمار انجمن جهانی 
فولاد در سال 2012 کشور ایران با تولید 
14/5 میلیــون تــن فولاد خــام در رتبه 
دارد  قرار  فــولاد  تولیدکنندگان  پانزدهم 
اما برمبنــای گزارش انجمن جهانی فولاد 
در ســال 2012 تراز تجاری صنعت فولاد 
ایران منفی اعلام شده است. بنابراین می 
توان این گونه اظهار نظر نمود که صنعت 

فولاد ایران از منظر تجارت 
بیــن المللــی در جایــگاه 
مناسبی قرار ندارد و توسعه 
صــادرات در ایــن صنعت 
ضروری و حیاتی می باشد. 
لیکن مشکلاتی این صنعت 
را تحت الشعاع قرار داده که 
از آنجمله می توان به موارد 

ذیل اشاره نمود :
• تحریمهــای بیــن 	

المللــی : ایــن تحریم ها از 
چند موضع برای صنعتگران 
ایرانی مشــکل ساز شده است که به 
چند نمونــه از آنها در ذیل پرداخته 

شده است :
o  مواد از صــدور  ممانعت 

اولیه مورد نیاز به کشور
o  برخی خریــد  تحریــم 

یا  ملی  و خدمات  کالاها 
کاهش قیمت پیشنهادی 

تولیدکنندگان داخلی 
o  عدم امکان تبادل ارز در

شبکه بین المللی بانکی
o  واردات معضل  تشــدید 

مــواد اولیــه بــه دلیل 
ارزی  ذخیــره  کاهــش 

داخل کشور 
• بحران 	 جهانــی:  اقتصــادی  بحران 

اقتصادی جهانــی می تواند از طرق 
ایران  اقتصــاد  و  برصنعــت  ذیــل 

تأثیرگذار واقع گردد :
o  تجارت بــر  اثرگــذاری 

خارجی ایران 
o  حســاب بر  اثرگــذاری 

ســرمایه با عــدم امکان 
بازار جهانی  از  استقراض 
ســرمایه  ورود  عــدم  و 

گذاری های خارجی 
• بهــره وری پایین عوامــل تولید به 	

دلیــل تکنولوژی فرســوده خطوط 
تولید

• عقب افتادگی تکنولوژیکی 	
o  عــدم وفــاق سیســتم

تحقیق و توسعه ملی 

o  عدم وفاق سیستم انتقال
تکنولوژی 

o  برای پایین دولت  انگیزه 
حمایــت از تولیدات غیر 
نفتی به دلیل درآمدهای 
از فروش  سرشــاری که 
و صــادرات نفت نصیب 

دولت می گردد.
• نبود حمایت های دولتی از صادرات 	

در زمینه فولاد
• عدم ثبات قوانین	
• صعــب الوصــول بودن تســهیلات 	

صندوق ذخیره ارزی
فلذا راهکارهای ذیل بدین منظور توصیه 

می شود :
ســعی تولیدکننــدگان در افزایش . 1

بهــره وری از طریــق اســتفاده از 
تکنولوژیهای نوین

تنظیم اســتراتژی توسعه اقتصادی . 2
متکی بر تولید و خدمات آینده دار 

توجه به امــر حیاتی مدیریت کلان . 3
: بهتر اســت که یک سازمان تدوین 
استراتژی کلان برای کشور که تحت 
نظر مقام معظم رهبری کنترل می 
شــود ایجاد گردد. در این ســازمان 
اســتراتژی هــای کلان ملی تدوین 
و  برنامه های توســعه در راســتای 
این اســتراتژی کلان برای دولت ها 

تنظیم و به آنها ابلاغ شود. 
بهبود ساختار بودجه و نظام مالیاتی . 4

و جداسازی درآمد نفتی از دولت
توجه بیشتر دولت به صنایع داخلی . 5

در حین وضع قوانین و سیاستگذاری 
های داخلی و روابط سیاســی بین 

المللی
اجرای صحیــح و کامــل قوانین و . 6

استراتژی های داخلی
در راســتای بهبود سیستم تحقیق . 7

و توســعه نیز موارد ذیل توصیه می 
گردد:
	 تبییــن نقش و وضعیت مدیریت

واحدهای  در  توســعه  و  تحقیق 
برگــزاری  طریــق  از  صنعتــی 
ســمینارها و دوره های آموزشی 
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جزء بزرگی از تجارت، صادرات اســت و شايد به 
مصداق مرغ و تخم مرغ، شــايد تجارت واقعی از 

گذشته با صادرات معنی يافته است.
صادرات فولاد امری اجتناب ناپذير جهت استمرار 
توليد اســت.اهم موارد كلان جهــت ضرورت 

صادرات به دلايل زير می باشد:
تولید پایدار. ۱

اتــكا به تأمين نياز داخل كشــور امری بديهی و 
قطعی است اما نياز داخلی به دلايل مختلفی نظير 
تنوع مصرف در فصول مختلف سال، كاهش يا 
افزايش نقدينگی خريدار، جلوگيری يا آزاد سازی 
واردات، توقف يا افزايش توليد واحد مصرف كننده 
و غيره دچار تغيير می گردد لذا در برهه های زمانی 
ميزان توليد بيشتر از ميزان فروش داخل می گردد 
و در اين صورت جهت جلوگيری از روند كاهش 
يا توقف توليد فولاد بايد راهكاری برای فروش به 
خارج از كشور مهيا باشد زيرا در غير اين صورت 
موجبات ركود يا تعطيلی واحد توليدكننده فولاد را 

فراهم می آورد.
تأمین نقدینگی. ۲

در برنامــه ریــزی تولیــد 
سالیانه، پیش بینی حصول 
بــه نقدینگــی لازم بــرای 
تدارک مواد و قطعات مورد 
نیاز تولیــد انجام می گیرد. 
عــدم حصول  در صــورت 
برنامه ریزی دچار  نقدینگی، 
مشکل شده و بر ادامه فرآیند 
تــدارکات بــرای تأمین نیاز 
کارخانــه خلل وارد می گــردد. لذا جهت 
جلوگیری هرچه بیشــتر از وقوع این امر 
صــادرات محصــول کمبــود نقدینگی را 
جبران کــرده و ادامه حیات واحد تولیدی 

را امکان پذیر می سازد.
خرید خارج. 3

با توجه به عدم امكان گشايش اعتبارات اسنادی 
و مشــكلات انتقال ارز برای خريد خارج، راهكار 
استفاده ارز از منابع ارزی در خارج از كشور امكان 
خريدهای جاری و فوری كارخانجات فولادی را 
فراهم می ســازد. در بسياری از موارد پرداخت از 
منابع خارجی مورد درخواست فروشنده بوده و شرط 
فروش را دريافت وجه از حسابهای خارج از كشور 
خريدار می داند. جهــت تحقق اين امر صادرات 
لازمه حل مشكلات ياد شده بوده و روند اصلحی 
را برای بخشهای بازرگانی شركتهای فولاد ايجاد 

می نمايد.

گسترش فعالیتها. 4
بــا ایجاد بخــش صادرات در شــرکتهای 
تولیدی فولاد، ســازمان مربوطه گسترش 
یافتــه و بــا بکارگیری نیروهای ســازنده 
بالندگی شــرکت و نام آوری آن در داخل 
و خارج از کشور افزایش می یابد. صادرات 
رخوت را از مجموعه گرفته و موجب توجه 
هرچه بیشــتر به تولید با کمیت و کیفیت 
بالاتــر می گــردد. با صــادرات محصول 
فولادی، برند برای کارخانه ایجاد می گردد.

توفیق اقتصادی. ۵
90 درصد توفیقات اقتصادی دنیا، حاصل 
تمرکز و توجه ویژه شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی به بازار تجارت است. سودمندی 
ترقــی  تولیــدی موجــب  کارخانجــات 
رضایتمندی کارکنان گشته و ایشان را در 
امر فعالیت مثمر ثمرتــر راغب می نماید. 
صــادرات با ایجاد منابع جدید فروش برای 
شرکت فولادی موجب مانور بهتر در عرضه 

محصول و پیشرفتهای مالی می گردد.
تولید متنوع. ۶

برخی از کارخانجات فولادی با اخذ دانش 
فنی و استقرار تجهیزات و آموزش پرسنلی 
قادر به تولید فولادهایی هســتند که بازار 
مصــرف آن در ایران اندک و یا اصلًا ندارد. 
این واحدها باید بتوانند آنگونه محصولات را 
در صورت کسب ارزش افزوده صادر نمایند 
و در این صورت بــه ظرفیت کیفی پیش 

برای مدیران واحدهای صنعتی 
	مشوقهای مالیاتی
	 :ایجــاد خوشــه هــای صنعتی

درکنار هم قرار گرفتن واحدهای 
صنعتی مشــابه علاوه بر تسهیل 
نمــودن حجم ســرمایه گذاری 
در تحقیق و توســعه، در فرایند 
تحقیق و توسعه هم افزایی ایجاد 

می نماید.
	 ایجاد کارگروههای تخصصی

	 ایجاد صندوق تحقیق و توســعه
در جهت تســهیل فرآیند جذب 
ســرمایه گذاری در جهت انجام 

فرآیندهای تحقیق وتوسعه
	 اتصال از طریق  حمایت علمــی 

واحدها بــه پایگاه هــای علمی 
متصل نماید.

در راســتای ارتقــای فرآیند انتقال . 8
گردد  می  پیشــنهاد  نیز  تکنولوژی 
که طی اجرای دوره های آموزشــی 

مدیــران واحدهــای صنعتــی را با 
کانالهای انتقــال تکنولوژی از قبیل 
لیســانس، ســرمایه گذاری تحقیق 
گذاری  ســرمایه  مشترک،  وتوسعه 
مستقیم خارجی و ...، خصوصیات و 
مزایا و معایبشــان آشنا نمود. ضمناً 
قراردادهای  آموزشــی  دوره  اجرای 
انتقــال تکنولــوژی نیــز مناســب 

می باشد.
وضع مشوقهای صادراتی. 9
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بینی شده می رسند.
 اما جهت ارائه راهکارهای افزایش صادرات 
ابتدا باید امــکان صــادرات فراهم گردد. 
فراهم آوری امکان صادرات به عواملی چند 

بستگی دارد:
تشکیل سازمان . 7

برای ســازمان دهی صادرات از افراد زبده و دارای 
بالاترين تخصص فنی استفاده می گردد. در كليه 
شركتهای فولادی معظم دنيا، مسئولين صادرات 
از بين نفراتی كه آمــوزش ديده و تجربه مكفی 
در توليد محصول آن كارخانه دارند، انتخاب می 
شوند. مســئول صادرات و نفرات سازمان مذكور 
بايد توانايی كافی به پاســخگويی به سئوالات و 
نياز فوری خريدار را داشــته و در اسرع وقت امور 
صــادرات را انجام دهند. يك ســازمان صادرات 
بهينه از گروه فروش و مهندسی فروش تشكيل 
می شود. گروه فروش مقدمات بازاريابی تا تحويل 
محصول را انجام می دهد و مهندسی فروش در 
تهيه و تدوين شرايط كمی و كيفی محصول برای 
ارائه به مشتری خارجی اقدام می نمايد. سازمان 
بايد توانايی صدور گواهی های بين المللی توليد، 
امور مالی، بسته بندی و پروفرما را به نحو احسن 

داشته باشد.
امکانات فنی . 8

طراحی تجهیــزات و فرآیند تولید به نحو 
ضــروری جهت حصــول بهترین کیفیت 
یکــی از لوازم اولیه برنامــه ریزی صادرات 
می باشد. یقیناً خریداران خارجی مقدم بر 
قیمت فروش شرکتهای فولادی داخلی، به 
امر کیفیت کالای قابل خریداری توجه بالا 
دارند زیرا فروش محصول در خارج از کشور 
بالاخص اروپا از شــرایط ویژه ای برخوردار 
می باشد. در این خصوص حدود 12 سال 
پیش اینجانب به عنوان مســئول صادرات 
شــرکت فولاد آلیاژی ایران اولین صادرات 
آن شرکت را به ایتالیا و آلمان انجام دادم. 
در آن زمــان صادرات مواجــه با قوانین و 
استانداردهای خاص کشــور های مطبوع 
گردید که حاوی بالاترین حد مراتب فنی و 
حتی ناشناخته بود و این در حالی بود که 
تجهیزات با بالاترین استانداردها خریداری 
و کارخانه برای صادرات نیز طراحی گردیده 

بود.
امکانات بسته بندی. 9

قوانین بین المللی حاکم بر حمل محموله 
هــا از طرق دریایی ،زمینی و هوایی حاوی 
شرایط خاصی است که کارخانجات باید به 
خصوص به نحوه بسته بندی توجه نموده 

و در نتیجــه از امکانات لازم برای انجام آن 
بهره مند باشند. در حمل دریایی به دلیل 
عبور از محیط مرطوب محصولات فولادی 
در معرض زنــگ زدگی قــرار می گیرند 
و از طرفی اســتحکام و چیدمان بسته ها 
جهت جلوگیری از صدمه خوردگی بسیار 
مهم می باشد. محصولاتی که سطوح آنها 
صیقلی شده در بسته بندی باید از بالاترین 

حد حفاظت برخوردار باشند. 
افزایش صادرات فولاد به محصول ، قیمت، 
بازار و رقابت بستگی دارد. هر محصولی در 
دنیا بازار متفــاوت و خاص خود را دارد. از 
جمله راهکارهای افزایش ظرفیت صادرات 

موارد ذیل قابل ذکر می باشند:
بازاریابی. ۱0

امــروزه بازاریابی هنر اســت هنر بازاریاب 
کســب رضایت خریدار می باشد. بازاریاب 
باید نه تنها از کلیه امــور فنی و بازرگانی 
سررشــته داشته باشــد بلکه برای آن کار 
ساخته شده باشــد. از یک بازاریاب انتظار 
می رود حتی مناسب با شغل و حرفه خود 
لباســش را انتخاب کند و حرفه ای عمل 
نماید. دانش فنی و بازرگانی فرد بازاریاب، 
دانش مذاکره لفظی و کتبی و حتی قدرت 
پیگیری مناســب و رفتار و پوشش ایشان 
باید هارمونی داشــته تا به موفقیت برسد. 
بازاریابی صحیح راه اصلی گشایش بازارهای 

جهانی به روی محصولات فولادی است.
 مدیریت ارتباط با مشتریان. ۱۱

ایجاد و حفظ ارتباط با مشــتری خارجی 
از اهم واجبات برای توســعه صادرات می 
باشــد. مشــتری خارجی توقع دارد پاسخ 
خــود را صریح، کامل و بــه موقع دریافت 
کند. لــذا مدیریت این امر با اســتفاده از 
فضــای ارتباطی ممکن، باید با ســهولت 
انجام گیرد. مدیریت ارتباطات در تمام امور 
مرتبط با صادرات رخ خواهد داد لذا تبحر 
و تجربه مکفی جهت انجام بهینه این امور 

از واجبات است.
حفظ اعتبار. ۱۲

اعتبار و شهرت در گروی کیفیت انجام کار 
است. کیفیت محصولات باید به اندازه ای 
رضایت بخش باشد که مشتریان از استفاده 
محصولات خرسند باشند. خریدار خارجی 
باید به محصول خریداری شده از ایران به 
عنوان کالایی در بازار جهانی نگاه کند لذا 
الزامات ایجاد آن دید ضروری است. امروزه 
در تجــارت آزاد جهانی رایزنــان بازرگانی 

سفارتخانه ها نقش مهمی بازی می کنند. 
ســفارتخانه های ایران نیز به این امر واقف 
هستند لذا می توان از ایشان کمک گرفت.

تبعیت از استانداردها. ۱3
گستره اســتانداردها شــامل كارخانه ای، ملی و 
بين المللی می گردد. تبعيت از استانداردهای بين 
المللی و ملی كشــور خريدار در گسترش توسعه 
كمی صادرات بســيار مهم اســت. ايجاد بازار و 
حفظ و توســعه آن در يك كشور خاص مستلزم 
رعايت تمام خواسته های گمركی، تجاری و حتی 
انبارداری شركت خريدار است. لذا بايد با استفاده 
از منابع خارجی به اين اطلاعات دسترســی پيدا 
نمود و با داشتن تمام اطلاعات اقدام نمود. تطابق 
مشخصات محصول از جنبه انحراف مجاز آناليز و 
ابعاد بايد با مشخصات بين المللی نظير DIN يا 

ASTM همخوانی داشته باشد.

زدودن قوانین دست و پاگیر. ۱4
صادرات در کلیه کشورهای توسعه یافته و 
در حال توسعه همواره تشویق شده و تمام 
مراکز درگیر دست به دست هم می دهند 
تا امکان آن را تسهیل بخشند. صادرات به 
عنوان یکی از مهمتریــن عوامل ارز آوری 
و اشــتغال در کشــورها بوده و مناسبات 
اقتصادی و حتی سیاســی بین کشورها را 
رشــد و تعالی می بخشد. در این خصوص 
ضروری اســت با اتفاق نظر شــرکت های 
متقاضی صادرات قوانین قدیمی و جدیدی 
که گاه و بیگاه ضربه به پیکر نحیف صادرات 
فولاد ایران می زنند برچیده و بســتری نو 

آماده بهره برداری گردد.
تحریم . ۱۵

یکــی از عوامل افزایش صــادرات، غلبه بر 
تحریم اســت اما تحریم اولاً همیشــگی 
نیســت و ثانیاً انعطاف پذیری شــرکت ها 
باید به نحوی در جســتجوی راه های دور 
زدن تحریم ها جولان دهد. مرد آن اســت 
که در کشــاکش دهر سنگ زیرین آسیاب 
باشــد. متأسفانه همه مشــکلات را به سر 
تحریم خالی می کنیم در حالی که برخی 
از مشکلات به خاطر تحریم بوده و بسیاری 

دیگر از عملکرد خودمان می باشد.
سخن آخر آنکه اگر محصول کیفی، قیمت 
مناسب، بازار پابرجا و رقابت پذیری برقرار 
باشــد، خریدار خارجــی تولیدات فولادی 
کشــور که می تواند در هرگوشــه از دنیا 
باشد مشتری خوبی خواهد بود لذا افزایش 
صادرات به خودمان مربوط بوده و به نتیجه 

کارمان بستگی دارد.
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مدتی است که بورس کالای ایران تصمیم گرفته تا با همفکری انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران ابزارهای مالی معاملات فولادی را توسعه 
دهد که راه اندازی قراردادهای آتی میلگرد از آن جمله است. در این 
شماره جهت آشنایی مخاطبان گرامی نشریه، نگاهی اجمالی به این 

قرارداد خواهیم داشت.

قرارداد آتی میلگرد
فولاد در ایران پرتقاضا ترین کالای صنعتی است که هر گونه نوسان 
در قیمت آن زنجیره گسترده ای از صنایع را تحت تاثیر قرار می دهد. 
از ســوی دیگر نوسان پذیری قیمت، برنامه ریزی تولید را با مشکل 
مواجه می سازد و نااطمینانی نسبت به وضعیت قیمت ها در آینده 

خریداران را نیز با مشکل مواجه می سازد. 
بورس های کالا در تمام دنیا راه حل این مشــکل را در قراردادهای 
آتی دیده اند به طوری که معاملات قراردادهای آتی فولاد از 7 سال 
قبل در بورس های جهان آغاز شده است. هم اکنون فولاد در بورس 
فلزات لندن، بورس تجاری شیکاگو، بورس آتی شانگهای، بورس طلا 
و کالای دوبی، بورس چند کالایی هند، بورس کالا و مشــتقات هند 
در قالب قراردادهای آتی معامله می شود که بورس های شانگهای و 
دوبی میلگرد را به عنوان دارایی پایه انتخاب کرده اند و در سایر بورس 

ها شمش و ورق فولادی مورد معامله قرار می گیرد.

تعریف قرارداد آتی
قراردادی است که بر اساس آن فروشنده متعهد می شود در سررسید 
معلوم، مقدار معینی از کالای مشــخص را به قیمت معین بفروشد 
و در مقابل، طرف دیگر قرارداد متعهد می شــود همان کالا با همان 

مشخصات را در سررسید معین بخرد.
 Forward( قــرارداد آتــی در واقع از توســعه پیمــان های آتــی
Contracts( به وجود آمد. نقدشوندگی پایین و وجود ریسک اعتباری 
بالا در قراردادهای فوروارد از مهمترین نقایص این نوع قرارداد بود که این 
دو مشکل در قراردادهای آتی از طریق استانداردسازی قرارداد و وجود 

اتاق پایاپای به عنوان طرف مرکزی قرارداد برطرف شده است.

نقش بورس ها در از بین بردن ریسک اعتباری
کاهش ریسک اعتباری در قراردادها از طریق اتاق پایاپای صورت می 
پذیرد. وظیفه اصلی اتاق پایاپای، تضمین قراردادها و ایجاد اطمینان 
نســبت به انجام مفاد قرارداد برای طرفین معامله است. اتاق پایاپای 
بورس کالا به عنوان طرف مرکزی درمقابل خریدار، نقش فروشنده و 

در مقابل فروشنده، نقش خریدار را بر عهده گرفته و تمامی  تعهدات 
مترتب بر آن را می پذیرد. 

وجوه تضمین  و تسویه روزانه ابزارهای مهم اتاق پایاپای برای انجام 
وظیفه تضمیــن قراردادها و ایجاد اطمینان نســبت به انجام مفاد 

قراردادها به شمار می روند.

فعالان احتمالی معاملات آتی میلگرد

½ :)Hedgers( پوشش دهندگان ریسک
اشخاصی هستند که با ورود به بازار معاملات آتی، قیمت دارایی پایه 
را در مقابل ریســک ناشی از تغییرات پیش بینی نشده قیمت بیمه 
می کنند مانند تولیدکنندگان، مصرف کنندگان و بازرگانان. در واقع 
معاملات آتی در ابتدا در پاســخ به نیازهای این گروه از معامله گران 

ایجاد شد.

½ )Speculators(سرمایه گذاران
نقدشــوندگی بازار قراردادهای آتی مستلزم حضور طیف دیگری از 
فعالان بازار است که به سفته بازان شناخته می شوند مانند بانک ها، 

شرکت های سرمایه گذاری و موسسات بزرگ مالی

½ )Arbitrageurs( آربیتراژگران
آربيتراژ عبارت اســت از عمليات خريد و فروش همزمان مقدار يكسانی از 
يك يا چند كالا در بازارهای مختلف برای انتفاع از تفاوت قيمت در بازارها

ابزاری نو برای توسعه بازار فولاد:

قرارداد آتی میلگرد

بورس



۵۵

وجه تضمین اولیه:
مقدار پولی است که هر معامله گر باید به ازای اتخاذ هر موقعیت معاملاتی 
اعم از خرید یا فروش و به منظور اطمینان بورس از عمل معامله گر به 
تعهد خود، در حسابی که در اختیار بورس قرار می گیرد، سپرده گذاری 
کند. وجه تضمین در قراردادهای آتی مختلف یکسان نیست و میزان آن 
توسط بورس تعیین می شود. میزان وجه تضمین نیز بستگی به اندازه 
قرارداد و میزان نوسان قیمت ها دارد بنابراین میزان وجه تضمین معامله 

گران هر روز با نوسان قیمت ها تغییر می کند.
حداقل وجه تضمین درصدی از وجه تضمین است که اگر موجودی 
فرد به آن میزان برســد، باید مجددا ســطح وجه تضمین خود را به 
میزان اولیه برساند. در این زمان کارگزار به معامله گر اعلام می کند 
که موجودی حساب خود را تکمیل کند در غیر این صورت موقعیت 
او بســته خواهد شد. حداقل وجه تضمین نیز معمولا بین 60 تا 75 

درصد وجه تضمین اولیه تعیین می گردد.

مزیت اهرمی
یکی از مزایای قراردادهای آتی امکان استفاده از اهرم مالی است که 
از همان مفهوم وجه تضمین ناشی می شود. خاصیت اهرمی معاملات 
آتی این قابلیت را به معامله گر می دهد تا حجم قابل توجهی از یک 
کالا را با سرمایه ای اندک خریداری یا بفروشد. این خاصیت باعث می 
شود که سود و زیان در معاملات آتی نسبت به معاملات نقدی چند 

برابر باشد.  

نحوه خروج از قرارداد و بستن موقعیت باز
انجام معاملات جبرانی و بســتن قــرارداد:  برای خروج از . 1

بازار قبل از سررسید قرارداد، مسدود نمودن موقعیت های 
معاملاتی در بازارهای آتی با انجام معاملات جبرانی صورت 

می گیرد.
تحویل دارایی پایه موضوع قرارداد: افرادی که موقعیت های . 2

تعهدی خرید یا فروش را اتخاذ می کنند، اگر تا سررســید 
موقعیت جبرانی اتخاذ نکنند، ملــزم به تحویل گرفتن یا 

تحویل دادن دارایی پایه قرارداد هستند.
تسویه نقدی: مبنای تســویه نقدی، آخرین قیمت تسویه . 3

روزانه اســت. در این روش طرفین قــرارداد به جای اینکه 
دارایی پایه را تحویل گرفتــه یا تحویل دهند، تفاوت بین 
قیمــت خرید یا قیمت فروش اولیه قرارداد آتی را با قیمت 
در تاریخ انقضای قرارداد محاســبه کرده و به عنوان سود یا 

جبران زیان به طرف مقابل می پردازند.
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رکود حاکم بر بازار فولاد ناشــی از عواملی است که برخی از آنها 
به صورت مستقیم و برخی نیز به صورت غیر مستقیم روی بازار 
فــولاد تأثیر گذارند. در عین حال با توجــه به تحریم ها، اجرای 
برخی از پروژه ها به علت عدم تامین منابع مالی، کمبود تخصص 
و مهارت و ناکافی بودن زیر ســاخت ها، بــا تاخیر زیادی روبرو 
شده اســت. بحران مالی جهانی نیز، تاثیرات چشمگیری بر این 
صنعت بر جای گذاشــته و باعث ورشکستگی برخی شرکت های 
تولیدکننده فولاد گردید. پس از خاتمه دوره بحران، قیمت مواد 
اولیه در جهان افزایش یافته و این امر، مجدداً این صنعت را متاثر 

ساخته است.
سیاســت های انقباضی دولت از چند سال گذشته که با نوسان 
شــدید نرخ ارز همراه بود، موجب گردیــد تا فعالان عرصه های 
مختلــف اقتصادی با مشــاهده بــی ثباتی در بازار بــرای ادامه 
فعالیت های اقتصــادی خود محتاطانه عمل کننــد و بازار را به 
حالت انتظار فرو برند. بین قیمت بازار فولاد و بازار ارز پیوستگی 
شدیدی است که این همبستگی همانند نرخ طلا به صورت روزانه 
و ساعتی تعیین شــده و تمامی نوسانات آن روی قیمت گذاری 
فولاد نیز تأثیر می گذارد. نوســانات نــرخ ارز، بازار واردات فولاد 
را ملتهــب کرده و باعث بی ثباتی در این بازار شــده اســت که 
امیدواریم با در نظر گرفتن سیاست های اصولی و صحیح از سوی 
دولت رکود فعلی بازار فولاد از بین رفته و آرامش به آن برگردد.

در این میان تولیدکنندگان فولاد با هزینه های ســنگین تولید 
همچون مواد اولیه، انرژی، حقوق و دستمزد، کمبود نقدینگی، 
مشــکلات ارزی- بانکی و تأثیرات حاصل از تحریم ها دست و 
پنجــه نرم می کننــد که در حال حاضــر راه گریزی برای آنها 
نیســت. این در حالی است که رفع نیاز تولیدکنندگان فولاد به 
مــواد اولیه و تجهیزات، بالاترین ســهم هزینه تولید را به خود 
اختصاص داده که هم اکنون در حوزه مواد اولیه، قراضه از قیمت 
بسیار بالایی برخوردار بوده و متأسفانه با وجود تلاش های زیاد 
در راستای کاهش این ضرروت اصلی تولید فولاد، به دلیل عدم 
وجود سیســتم قیمت گذاری مناسب بر محصول قراضه امکان 
کاهش قیمت آن میســر نگردیده و با توجه به محدودیت های 
مقدار قراضه در کشــور در آینده بــا افزایش مجدد نرخ در این 

محصول رو به رو خواهیم بود.
توجــه به کاهــش تقاضای مشــتریان در بازار داخــل به دلیل 
فشــارهای مضاعفی که وجود تحریم ها بر تولیدکنندگان داخلی 

 مجید نورشرق
مدیرعامل مجتمع فولاد کیمیا

مشكلات تولیدکنندگان 
فولاد؛ از رکود بازار تا 

تامین مواد اولیه!

تعطیلی و ورشكستگي 
ذوب  آهن کردستان 

استان كردستان جزو استان  هاي محروم از صنايع بزرگ است و ذوب   آهن 
كردستان به عنوان تنها واحد صنعتي اين استان محلي براي اشتغالزايي اين 
استان كم برخوردار بود. طرح توسعه ذوب   آهن كردستان در سفرهاي استاني 
رئيس جمهور به اين استان سه مصوبه داشت كه در ادامه اين مصوبات پس 
از سفر مقام معظم رهبري به استان كردستان دولت موظف به اجراي طرح 

توسعه ذوب   آهن كردستان شد. 
ظرفيت واحد كنستانتره سنگ آهن و ذوب 350 هزار تن در سال و واحد نورد 
300 هزار تن است. بر اساس توافقات انجام شده، قرار بود واحد ذوب تا اواسط 
سال 92 به بهره برداري برسد اما متاسفانه اين طرح هم مانند ساير طرح  هاي 
توســعه اي به تعويق افتاد. پيش از اين حدود 250 نفر در كارخانه ذوب  آهن 
كردســتان مشغول بكار بودند كه با بي توجهي مسئولان محلي و استاني و 
همچنين اجرا نشدن طرح  هاي دولتي 200 نفر از اين كارگران بيكار شده و 
طرح مسكوت نه تنها اشتغالزايي نكرد بلكه قدم بزرگي در راستاي اشتغالزدايي 
منطقه برداشــت. اگرطرح هاي توســعه ذوب  آهن كردستان به بهره برداري 
مي رسيد بيش از 600 نفر در اين مجتمع اشتغال يافته و تحول قابل توجهي 
در اقتصاد منطقه كردســتان ايجاد مي شد. طرح توسعه ذوب   آهن كردستان 
كمك مي كرد تا اين مجتمع صنعتي چدن اســتخراج شده را در كردستان 
به فولاد تبديل كند. پيش از اين چدن كردســتان در كارخانه فولاد مباركه 
اصفهان به فولاد تبديل مي شد اما با حضور سازمان توسعه و نوسازي معادن 
و صنايع معدني ايران و شــركت فولاد مباركه قرار بر اين شد تا اين دو نهاد 
حمايت هاي لازم را جهت راه اندازي و بهره برداري از مجتمع فولادي كردستان 
به عمل آورند. ذوب  آهن كردســتان ظرفيت  هاي قابل توجهي براي توسعه 
اقتصادي و اجتماعي اســتان دارد اما به دليل چينش هاي مديريتي ناكارآمد 
و بي توجهي مسئولان محلي و استاني به اين ظرفيت ها، طرح توسعه اي به 
صورت ناتمام مانده و ذوب  آهن كردستان را به آستانه ورشكستگي كشانده 
است. سرمايه گذاران بخش خصوصي هم با توجه به شرايط اقتصادي نامساعد 
تمايلي براي سرمايه گذاري در اين صنعت نداشته و متاسفانه خصوصي سازي 
يكي از صدمات جدي به بدنه اين واحد صنعتي بود. سرمايه گذاران داخلي و 
خارجي به دليل نبود توجيه اقتصادي تمايلي براي سرمايه گذاري در اين واحد 
صنعتي ندارند. توجيه اقتصادی اين واحد در گرو توسعه آن است و از اين رو بايد 
در قالب شرايط جديد كار، مطالعات راهبردی جديدی برای توسعه آن انجام 
شود. بايد اقدامات لازم جهت حضور سرمايه گذران مهيا و پس از آن صحبت 

از خصوصي سازي و توسعه واحد صنعتي به ميان آورد.
سلسله اقدامات محلي، استاني و دولتي در راستاي نابودي و تعطيلي كارخانه 
ذوب  آهن و اشتغالزايي منطقه قروه صورت گرفته است. تمامي راهبردها و طرح  
هاي توسعه اي براي اين مجتمع فولادي نتيجه عكس داشته و حاصلي جز 

بيكاري عده اي كارگر نداشت.

  عماد حسیني 
نماینده سابق قروه در مجلس شورای اسلامی

يادداشت



۵7۵7 شــرکت ملي فولاد ایران داراي بیــش از نیم قرن  تجربه در زمنیه 
مدیریت و ســاخت کارخانه هاي فولاد ســازي و اجراي طرح هاي 
توســعه فولادي است. این شرکت در سال  1358 از  ادغام  شرکت 
ملي ذوب آهن ایران و شرکت ملي صنایع فولاد ایران و به عنوان وارث 
تجربه و دانش موجود در شــرکت هاي مذکور  بوجود آمد. و بدین 
ترتیب تخصصي ترین شرکت فعال  در زمینه فولاد و معدن کشور 

شکل گرفت.
با دانش و تخصصي که در زمنیه فولاد سازي و اکتشاف و استخراج 
معادن در این مجموعه گرد هم آمد، از بدو تاسیس تا سال 1380شرکت 
ملي فولاد ایران به عنوان تنها شرکت تخصصي در زمینه مدیریت و 
رهبري کارخانه هاي فولاد سازي و اجراي طرح هاي  فولادي  فعالیت 
نمود و تقریبا بدون استثناء تمام کارخانه هاي بزرگ فولاد سازي کشور 
را  اجرا و به بهره برداري رساند. از جمله فولاد مبارکه اصفهان به عنوان 
مهمترین کارخانه تولید ورق در خاور میانه در زمان جنگ با مدیریت 
این شرکت به اجرا و بهره برداري رسید. همچنین شرکت هاي فولاد 
خوزستان، فولاد آلیاژي، فولاد خراسان، فولاد میانه و فولاد هرمزگان 
بسیاري از شرکت هاي بزرگ معدني کشور توسط این شرکت اجرا و 
به بهره برداري رسیدند. اکنون نیز با توجه به دانش و تجربه و تخصص 
گرد آمده در این شرکت در راستاي ماموریت اصلي خود اجراي طرح 

توسعه فولادي را عهده دار است.
نادیده گرفتن توان تخصصي شرکت ملي فولاد ایران به عنوان وارث 
نیم قرن تجربه مدیریتي و دانش فولاد سازي در کشور کم لطفي به 
متخصصان و کارشناســاني است که سال ها در توسعه فولاد کشور 
فعالیت نموده و اکنون نیز مهمترین پروژه هاي فولادي کشور را در 

دست اجرا دارند.
به طور قطع مي توان گفت که مهمترین مشکل بر سر راه اجراي 
هفت طرح فولادي و دلیل اصلي تاخیر در اجراي این طرح ها همانا  
عدم تامین منابع مالي است. مطمئنا اگر تامین مالي  این طرح ها به 
موقع صورت مي گرفت این طرح ها حتي از زمان مقرر هم زودتر به 
بهره برداري مي رسیدند. دلیل این مدعا سرعت پیشرفت کار در 8 

طرح فولادي در سال هاي اولیه اجراي این طرح هاست. یعني زماني 
که مشکل مالي وجود نداشت، کارها به سرعت انجام مي شد و اگر 
مشکل مالي پیش نمي آمد و همان روند پیشرفت ادامه مي یافت 
مطمئنا یک رکورد مهم از نظر زماني در اجراي پروژه هاي فولادي 
در کشور به ثبت مي رسید. اکنون نیز با نهایي شدن فاینانس چین 
بزودي و در آینده نزدیک شاهد پیشرفت در روند اجراي این طرح 

ها خواهیم بود.
به طور کلي مي توان گفت مهمترین داشته ها و سرمایه هاي معنوي 
و دانش و تخصص موجود کشــور در زمینه فولاد را افراد شاغل در 
کارخانه هاي فولاد سازي کشور بازنشستگان مجموعه هاي فولادي و 
افراد و بازنشستگاني که  با تاسیس شرکت هاي خصوصي تخصصي 
فولادي در کشور مشغول به فعالیت هستند و همچنین کارشناسان و 
متخصصاني که  در شرکت ملي فولاد ایران حضور دارند یا از شرکت 
ملي فولاد ایران به سایر نهادها منتقل شده اند تشکیل مي دهند. سهم 
شرکت ملي فولاد ایران و مجموعه هاي تحت پوشش سابق آن در 
شکل گیري این سرمایه هاي معنوي و تخصصي بسیار مهم است. 
به طوري که اکنون نیز پیمانکاراني که طرح هاي هفتگانه اســتاني 
را اجرا مي نمایند یا در ســایر بخش هاي فولاد سازي فعالیت دارند 
اغلب از متخصصان پرورش یافته در شرکت ملي فولاد یا شرکت هاي 
تابعه سابق آن  هستند که طرح هاي مهم فولادي در بخش دولتي و 

خصوصي را  اجرا نموده یا اجرا مي نمایند.
از سوي دیگر شاید ذوب آهن اصفهان و فولاد مبارکه متقاضي یکي 
از طرح هاي هفتگانه یعني طرح فولاد سازي چهار محال و بختیاري 
باشند ولي بعید به نظر مي رسد که متقاضي اجراي 7 طرح فولادي 
در هفت استان کشور باشند زیرا تامین مالي هفت طرح فولادي حتي 

براي این غول هاي فولادي نیز مشکل است.
بر این اساس مشکل اصلي تاخیر در اجراي 7 طرح فولادي عدم توان 
اجرایي و تخصصي نیست بلکه عدم تامین منابع مالي است. پس تا این 
مشکل اساسي یعني تامین مالي حل نشود هیچ برنامه اي حتي توسط 

مجرب ترین متخصصان تحقق نخواهد یافت.

شرکت ملي فولاد، وارث نیم قرن تجربه و دانش 
فولادسازي

  بهرام مسعودي
مدیر روابط عمومی شرکت ملی فولاد 

وارد می سازد ضروری است چراکه با وجود این موانع کاهش تقاضا 
برای محصولات تولیدی را شاهد خواهیم بود. تولیدکنندگان فولاد 
نیز با توجه به رکود حاکم بر بازار و با در نظر گرفتن نیازهای ارزی 
خود، ضرورت و جلوگیری از کاهش تولید و اشتغال به ناچار توجه 
به بازارهای خارجی را در دســتور کار قرار داده و با اخذ مجوزهای 
لازم با حضور در بازارهای مناسب و عرضه محصولاتی که کمترین 
تقاضا در بازارهای داخل را به خود اختصاص داده اقدام به صادرات 
تولیــدات خود به صورت محدود می نماینــد چراکه اگر صادرات 
محصولات فولادی توسط بخش خصوصی و بازرگانی صورت گیرد، 
علیرغم تحریم های موجود می توان تقاضا برای محصولات فولادی 

را افزایش داد و گوشه ای از مشکلات به وجود آمده و فضای حاکم 
بر بازار فولاد را تحت کنترل خود درآورد.

اهمیــت این نکته که قیمت برای مشــتریان بازار فولاد از جایگاه 
ویژه ای برخوردار اســت بر هیچکس پوشــیده نیست اما فرآیند 
عرضه محصولات فولادی و نحوه قیمت گذاری آنها دارای شرایط 
و ضوابطی اســت که تا حد زیادی توانسته اعتماد مشتریان را به 

خود جلب کند. 
دولت یازدهم می بایست در روند ثبات و امنیت اقتصاد کشور قدم 
بردارد و تسهیلات بانکی بلند مدت و کم بهره و همچنین تسهیل 

مجوزهای انرژی برای تولیدکنندگان را اجرایی کند.
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تحليل و مقاله

تقاضای محصولات فولادی در سال92 و به خصوص در این چند ماهه 
اخیر مانند ســایر بازارها راکد و بی رمق بوده است، به دنبال کاهش 
سرانه مصرف فولاد کشور از 280کیلوگرم سال90 به 240کیلوگرم 
در سال91، پیش بینی می شود این عدد برای سال92 باز هم کاهش 
یابد. اما در عین حال این رکود منجر به کاهش قابل توجهی در بهای 
محصولات فولادی نشــده است و قیمت ها از آن چیزی که فعالان 
بازار به عنوان کف قیمت محصولات فولادی پیش بینی می کردند 

پایین تر نیامد.

علت عدم کاهش قیمت فولاد در زمان رکود:
به طور کلی عوامل تاثیر گذار در قیمت محصولات فولادی در بازار 

امروز ایران به ترتیب میزان تاثیر عبارتند از:
نرخ ارز: شاید در هیچ مقطعی به اندازه دو سال گذشته نرخ . ۱

دلار به این اندازه در قیمت گذاری فولاد موثر نبوده است. این 
روزها کنترل روزانه و ســاعتی نوسانات دلار جزو امور روزانه و 
بدیهی فعالان بازار آهن شده است. برای مشاهده همبستگی 
قیمت فولاد با نوسانات ارزی کافیست دو نمودار زیر را ملاحظه 

و مقایسه فرمایید:

دلیل این همبســتگی این است که هنوز بخشی از مصرف فولاد 
کشــور از محل واردات تامین می شــود، قیمت ارز آزاد قیمت 
فــولاد وارداتی را تعیین می کند و بازار داخلی نیز بلافاصله خود 
را بــا این قیمت ها تنظیم می کند. به عنوان مثال نرخ شــمش 
وارداتی انزلی با توجه به نرخ 500 تا 510 دلار شــمش CIS و 
دلار 3200 تا 3300 تومان، به اضافه تعرفه گمرک و کرایه حمل 
و سود بازرگانی حدود 1750 تا 1780 تومان تعیین می شود که 
در این حالت بازار شمش داخلی نیز با یک فاصله منطقی، قیمت 
خــود را روی 1700 تا 1720 تومان تنظیم می کند. پیش بینی 
می شود ظرف یکسال آینده با تثبیت نرخ ارز و همچنین افزایش 
تولید داخلی فــولاد و کاهش واردات، اثرات لحظه ای و زودگذر 

این عامل بر بازار فولاد ایران کمرنگ و در نهایت حذف شود.
قیمت های جهانی فولاد: روند نوسانات این عامل ممکن . ۲

اســت در مقاطعی بــا روند قیمت هــای داخلی همخوانی 
نداشــته باشــد چرا که حاصلضرب این عامــل در نرخ ارز 
اســت که قیمت های داخلی را مشخص می کند. به عنوان 
مثال میانگین قیمت جهانی محصولات فولادی در 18ماهه 
گذشــته کاهشی بوده است )نمودار زیر( اما در همین دوره 
به علت افزایــش نرخ ارز بهای محصولات فولادی در ایران 

افزایشی بوده است. 

اما در سال های گذشته كه قيمت ارز ثابت بود تاثير اين عامل محسوس تر 
بود، برای مثال به ياد داريم كه در سال 2008 ميلادی جهش ناگهانی قيمت 
جهانی فولاد باعث تقريبا دوبرابر شدن قيمت فولاد در ايران شد كه در ادامه 
با افت قيمت جهانی قيمت های داخلی نيز كاهش يافت. انتظار می رود در 
آينده و با تثبيت بيشتر نرخ ارز اين عامل در كوتاه مدت در قيمت گذاری داخلی 
فولاد موثرتر شود ولی پس از آن و با افزايش ظرفيت توليد داخلی، تاثير قيمت 

  سید محمد رضا دانشگر
سرممیز شرکت TUV NORD و کارشناس صنعت فولاد 

عوامل موثر بر قیمت فولاد 
در بازار ایران



۶3

جهانی فولاد بر بازار داخل كمرنگ تر خواهد شد مانند آنچه هم اكنون در بازار 
سيمان كشور می گذرد و به دليل تامين كامل نياز داخل، قيمت های جهانی 

هيچ ارتباطی با قيمت سيمان در داخل كشور ندارد.

قیمت قراضه و سنگ آهن. ۱
عليرغم تاثير مستقيم دو عامل فوق در قيمت های جهانی فولاد، اما به دليل 
حاكم بودن نرخ ارز بر بازار فعلی فولادكشور، قيمت قراضه فولادی در يكی 
دو گذشته بيشتر تابع و دنباله رو قيمت فولاد بوده تا عامل تاثير گذار برآن. در 
مقاطعی هم كه اصلا ارتباطی بين اين دو وجود نداشته است. به عنوان مثال 
در نمودار زير خط پايينی روند قيمت قراضه و خط بالا روند قيمت شمش فولاد 
خام را در سه ماهه اخير نشان می دهد. همانطور كه می بينيد عليرغم كاهش 
قيمت شــمش فولادی، قيمت قراضه و ضايعات فولادی افزايش نيز داشته 
است يعنی فاصله قيمت شمش و قراضه از حدود 600 تومان به كمی بيشتر از 
300 تومان رسيده است. اين به معنی فشار بيشتر به فولادسازانی است كه در 

حال حاضر عمدتا از قراضه به عنوان مواد اوليه استفاده می كنند.

قیمــت قراضه به دلیل محدود بودن آن در کشــور مطمئنا باز هم 
افزایش خواهد یافت. در صــورت افزایش مجدد 10 تا 20 درصدی 
قیمت قراضه آنگاه واردات قراضه با قیمت های جهانی فعلی )حدود 

370 دلار( قابل توجیه خواهد شد که البته با نرخ دلار آزاد و سایر 
هزینه ها کمتر از 1500 تومان تمام نخواهد شــد. در این صورت 
فولادسازان ناچار به افزایش مجدد قیمت فولادخام می اندیشند، اما 
روند قیمت گذاری بازار و قیمت فولاد وارداتی چنین اجازه ای را به 
ایشان نمی دهد. لذا در آن صورت برگ برنده در دست فولادسازانی 
خواهد بود که از سنگ آهن و آهن اسفنجی استفاده می کنند. این 

دســته از فولاد سازها که در حال حاضر حاشیه سود قابل توجه ای 
دارند در صورت اشــباع بازار بلافاصله قادر به کاهش قیمت شمش 

خواهند بود و عرصه را برای فولادسازان کوچک تنگ خواهند کرد.
اگرچه بد نیست بدانید سنگ آهنی که هم اکنون توسط معادن 

سنگ آهن به کارخانجات بزرگ فولاد تحویل می شود قیمتی به 
مراتب کمتر از قیمت های جهانی دارد. مبنای 

قیمت گذاری سنگ آهن 

مصرفی داخل کشور در حال حاضر به میزان 10درصد و 12 درصد 
نرخ شمش فولاد خوزستان می باشد. این درحالیست که این نسبت 
در بازارهای جهانی و  مثلا برای تولیدکنندگان چینی بیش از %25 
می باشد. )قیمت خرید سنگ آهن چین 130 دلار و قیمت فروش 
شــمش 500 دلار(. لذا در صــورت هرگونه تصمیم دولت مبنی بر 
حرکت به سمت آزاد سازی قیمت سنگ آهن، هزینه این ماده اولیه 

برای فولاد سازان بزرگ دو برابر خواهد شد. 
اما هنوز هم برای مشاهده تاثیر قیمت قراضه و سنگ آهن بر قیمت 
فولاد داخل کشور کمی زود است و برای این امر باید منتظر افزایش 
ظرفیت تولید داخل، کاهــش واردات و قطع ارتباط قیمت فولاد با 

قیمت ارز باشیم.

میزان تولید و تقاضای داخلی فولاد. ۲
در حال حاضر نوســانات تقاضای فولاد در بازار داخل تنها منجر به 
رکود یا رونق معاملات می شود و تعیین قیمت باز هم بر اساس نرخ 
ارز و قیمت های جهانی انجام می شــود. اما عامل عرضه و تقاضا به 
تدریج و از سال آینده پررنگ تر خواهد شد چرا که روند افتتاح طرح 
های جدید فولادی در کشــور در یکسال گذشته به گونه ای پیش 
می رود که تقریبــا در هر ماه یک طرح فولادی چند صد هزار تنی 
تا یک میلیون تنی وارد بازار عرضه شــده است و این روند همچنان 
ادامه دارد. بدین ترتیب پیش بینی 3 تا 5 میلیون تن افزایش ظرفیت 
تولید امسال، که تقریبا معادل واردات فولاد است محقق خواهد شد. 
لذا از سال 93 واردات فولادخام و مقاطع ساده ساختمانی قطع شده 
و تاثیر قیمت فولاد وارداتی کمتر شده و نهایتا عوامل رقابتی داخلی 
قیمت فولاد را تعیین می کنند. ادامه افزایش ظرفیت تولید داخلی، 
کارخانجات فولاد کشــور را وادار به کاهش قیمت تمام شده خواهد 
کرد و تنها در آن صورت است که مفهوم واقعی رقابت شکل گرفته 
و توجه واحدهای تولید فولاد به طور واقعی به مسائلی مانند افزایش 

بهره وری جلب خواهد شد. 
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رالف وبر در ســال 1990 فرایند تولید فولاد را توسعه داد. در فرایند 
پیشنهادی رالف در یک بستر جاری مایع به واسطه گاز احیاء در حضور 
زغال سنگ احیاء می گردد. مخلوط آهن اسفنجی و زغال سنگ به 
صورت حرارتی فشرده شده و سپس به مخزن ذوب که در آن اکسیژن 
توسط نازل ها تزریق می گردد، انتقال می یابد. در کنار تزریق اکسیژن 
و مخلوط آهن اسفنجی، امکان تزریق قراضه فلزی نیز می باشد، این 
قراضه ها پیش تر در مخزن پیش حرارت قراضه به واسطه حرارت گاز 
خروجی مخزن ذوب گرم شــده اند. این فرایند به طور شماتیک در 

)Weber, 1990( .شکل 1 نمایش داده شده است
اسکار و همکارانش در سال 1991 روش تولید فولاد مذاب را پیشنهاد 

نمودند. در فرایند پیشنهادی اسکار اکسید آهن درون یک راکتور احیای 
اصلاحی احیا می شود سپس به مخزنی منتقل می گردد. در این مخزن 
فولاد اصلاحی پیش از ورود به کوره ذوب به واسطه گاز خروجی کوره 
گرم می شــود. مواد ورودی راکتور از 68-63 درصد وزنی آهن تشکیل 
شده اســت درصورتی که فولاد اصلاحی خروجی راکتور بین 85-90 
درصــد آهن دارد. گاز خروجی از راکتور مجدداً بازیافت شــده و مورد 
استفاده قرار می گیرد و مازاد این گاز نیز به منظور پیش گرمایش مورد 
اســتفاده قرار می گیرد. پس از پیش گرمایش، مواد خروجی راکتور به 
منظور تولید فولاد مذاب به کوره منتقل می شود. مشروح این فرایند در 

)G., C., L., V., & R.. 1991( .شکل 2 قابل رؤیت می باشد

  سعید رحیمی رتکی
 کارشناس شرکت صنایع هفت الماس

تولید فولاد در گذر تاریخ 

در مقاله قبلی بخش اول تولید فولاد در گذر تاریخ تشریح شد و تکنولوژی های تولید فولاد تا سال ۱987 مورد 
مطالعه قرار گرفت. بخش دوم پژوهش که در ادامه مطالعه می فرمایید، پیشــرفت های تکنولوژی تولید فولاد 

تاکنون مورد بررسی قرار گرفته است.
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ماسايوشی ميناكوچی در سال 1993 به منظور توليد فولاد الكتريكی با قابليت 
مغناطيسی بالا روشی را پيشنهاد داد. مطابق اين روش ابتدا شمش فولادی تا 
دمای 1280 درجه سانتيگراد گرم كرده و سپس مورد نورد گرم قرار می دهيم. 
پس از اجرای نورد گرم ورق حاصله را مورد عمليات حرارتی قرار خواهيم داد. 
حال ورق گرم نورد شده و آنيله را يك يا دوبار مورد نورد سرد قرار می دهيم. 
البته بايد به اين نكته توجه داشــت كه در صورت انجام دو مرتبه نورد سرد 
يكبار عمليات حرارتی مابين اين دو فرايند صورت می پذيرد. حال به منظور 
توقف فرايند كريستاليزاسيون ورق سرد نورد شده را مورد كربن زدايی و تزريق 
نيتروژن قرار می دهيم. حال قطر هسته كريستال را اندازه گيری و سپس به 
منظور تنظيم قطر صحيح كريستال عمليات حرارتی كربن زدايی را به طور 
كنترل شده انجام خواهيم داد. در انتهای عمليات حرارتی فولاد ايجاد شده به 
واسطه پوشش عمليات حرارتی شامل اكسيد منگنز پوشانده و فرايند عمليات 

 Minakuchi, Kondo, & Ishibashi,(.حرارتی را خاتمه مــی دهيــم
)1993

شوئن نيز در سال 1995 يك متد به منظور توليد فولاد الكتريكی پيشنهاد نمود. 
در اين فرايند عمليات رشد هسته انرژی سطحی قوی در يك فولاد با نسبت 
آستنيتی بالا به واسطه پوشش عمليات حرارتی سولفوری انجام می گردد. پس 
از عمليات حرارتی ابتدايی يك خنك كاری به واسطه آب و فرايند پراكنش 
كاربيد و تغييرات شيميايی متنوع به منظور ايجاد ميكرو ساختار با ميزان اندكی 
مارتنزيت انجام می گردد. مازاد منگنز موجود نيز با قلع تركيب گشته و ميزان 
كل منگنــز موجود در فولاد را به زير 0.03 درصد كاهش می دهد. به منظور 
ايجاد كنترل بر رشــد هسته ثانويه كروم به نســبت 1.2-0.11 درصد مورد 

)Schoen, 1995(.استفاده قرار می گيرد
ادلسون در سال 1995 استفاده از منابع انرژی تجديد پذير را تحت عنوان منابع 

شکل ۲- فرایند اسکارشکل ۱- فرایند وبر
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انرژی فرايند توليد فولاد پيشنهاد نمود. در فرايند پيشنهادی وی گازهای احيا 
نيز از طريق اين منابع انرژی توليد می شود كه می توان اين گازها را در فرايند 
احيای فولاد بكار بست. تشريح گرافيكی فرايند پيشنهادی وی در شكل 3 

)Edelson, 1995(.قابل رؤيت نمود

شکل 3- فرایند ادلسون
یوشیتومی در سال 1995 فرایند پیشنهادی پیشین خود در سال 
1987 را توسعه داد. او فرایند خود را کنترل شده تر انجام داده و 
سایز کریستال های ایجاد شده را تحت نظر قرار داد. بدین منظور 
وی علاوه بر کربن زدایی به تزریق نیتروژن پرداخت. فرایند تزریق 
نیتروژن برمبنای میزان اســیدآلومینیم قابــل حل و نیتروژن در 
 (Yoshitomi, Ishibashi, Mishima, & .اسلب صورت می پذیرد

Yamasaki, 1995)
یوشیتومی در ســال 1996 فرایند خود در سال 1987 را مجدداً 
بهبود داد. در این متد پس از عملیات کربن زدایی، قطر هسته های 
کریستالی در بازه 35-18 میکرو متر تنظیم می گردد. ضمناً این 
ورق بواسطه پوشش عملیات حرارتی پوشیده شده و تحت عملیات 
حرارتی نهایی قرار مــی گیرد. در عملیات حرارتی نهایی دردمای 
1150-900 درجه ســانتیگراد فشــار نیتروژن 12.5% می باشد. 
فرایند تزریق نیتروژن بین عملیــات نورد گرم و عملیات حرارتی 
نهایی به منظــور تزریق حداقل 0.001 درصــد نیتروژن صورت 

.(Yoshitomi, et al., 1996) .می  پذیرد
بولینگ در سال 1998 روش تولید فولادهای الکتریکی را برای نوع 
خاصی از فولاد توسعه داد. در این روش فولاد حاوی بیش از %0.005 
کربن، 6.5-2.5% سیلیسیم، 0.15-0.03% منگنز، %0.01-0.05 
سولفور، 0.035-0.01% آلومینیم، 0.012-0.0045% نیتروژن، و 
0.3-0.02% کبالت و ســایر ترکیبات نرمال را تا دمای بین نقطه 
ذوب سولفید مس و سولفید منگنز گرم می کنند و سپس شمش 
فولادی را مورد عملیات نورد گرم قرار می دهند. ســپس وزق گرم 
نورد شده را در دمای 1150-880 درجه سانتیگراد مورد عملیات 
حرارتی قرار می دهند. سپس به منظور کنترل ساختار کریستالی 
ورق را با سرعت 15 کلوین بر ثانیه خنک می کنند. در انتها ورق 
را چندین نوبت تحت عملیات نورد سرد قرار می دهند. نهایتاً ورق 
 (Bolling, Bottcher, ..مجدداً مورد عملیات حرارتی قرار می گیرد

Espenhahn, & Holzapfel, 1998)
بونومتی در سال 1999 فرایند تولید فولاد را در یک کوره خلاصه 

نمود. کوره اختراعی وی از دو مخزن تشــکیل شــده بود که هر 
دو این مخازن حاوی شــارژ کوره می باشد. شارژ کوره در مخزن 
اول به واســطه حرارت ذوب شده و گاز حرارتی حاصله مواد داخل 
مخزن دوم را مورد پیش گرمایش قرار می دهد. سپس مواد مذاب 
داخل مخزن اول وارد مخزن دوم شــده و مواد مخزن دوم نیز به 
واســطه دمای بالای مذاب ورودی ذوب شــده و با آن ترکیب می 
شــود. مذاب حاصله را به منظور استفاده از مخزن دوم تخلیه می 
کنیم. البته تعداد مخازن در این روش قابل گســترش می باشد.  . 

(Bonometti, 1999)
کوماتســوبارا در ســال 2000 فرایندی را به منظــور تولید نوع 
خاصی از فــولاد الکتریکی پیشــنهاد داد. در ایــن فرایند فولاد 
حاوی 0.1-0.02% کربن، 7-1.5% سیلیســیم، و %0.01-0.04 
آلومینیم یــا 0.04-0.0003% بور به عنوان عنصر متوقف کننده، 
0.025-0.005% گوگرد یا سلنیم، 0.01-0.001% نیتروژن، 2.5-
0.005% منگنز، مس، آنتیموان، قلع، ژرمانیم، بیســموت، وانادیم، 
نیوبیم،کروم،  تلوریم و مولیبدن و 0.3% یا بیشــتر فسفر و شامل 
نیکل تا دمای 1300 درجه ســانتیگراد گرم شده، سپس چندین 
مرحله تحت عملیات نورد گرم قرار می گیرد. حال ورق گرم نورد 

شده را تحت عملیات حرارتی کربن زدایی قرار می دهند. 
مامیکاوا و همکارانش در سال 2000 به منظور افزایش بهره وری 
انرژی در فرایند تولید فولاد فرایند تولید فولاد را بهبود بخشیدند. 
مطابق فرایند پیشنهادی ایشان شارژ کوره به دو بخش تقسیم می 
شود. بخش اول که 30% کل شارژ کوره را شامل می شود در یک 
کوره قوس الکتریکی ذوب شــده و به کوره قوس الکتریکی دوم، 
جایی که 70% باقیمانده شــارژ کوره قرار دارد انتقال می یابد. به 
واســطه حرارت مواد مذاب شارژ کوره به حالت خمیری درآمده و 
با صرف انرژی اندکی تبدیل به مذاب می گردد. فرایند پیشنهادی 
 Kamikawa,( .مامیکاوا به طور شماتیک در شکل 4 نمایان است

)Taramoto, & Itano, 2000



۶7

شکل 4- فرایند مامیکاوا

فورتوناتــی در ســال 2001 فرایند 7 مرحله ای ذیــل را به منظور 
تولید فولاد الکتریکی با قابلیت مغناطیسی بالا پیشنهاد نموده است 

 (Fortunati, Cicale, & Abbruzzese, 2001)
مرحله اول: ریخته گری پیوســته اسلب فولادی با ضخامت 20-80 

میلیمتر )ترجیحاً 60-50 میلیمتر( با سرعت 5 متر در دقیقه
مرحله دوم: همســان سازی سراسر اسلب فولادی در دمای 1300-

1150 درجه سانتیگراد.
مرحله سوم : اجرای عملیات نورد گرم با دمای شروع 1000-1200 

درجه سانتیگراد و دمای خاتمه 1050-850 درجه سانتیگراد
مرحله چهارم: اجرای عملیات حرارتی در دمای 1170-900 درجه 
سانتیگراد به مدت 300-30 ثانیه، کاهش دمای ورق تا 850 درجه 
ســانتیگراد و نگهداشــت دمای ورق در دمای بالاتر از 850 درجه 

سانتیگراد، خنک کاری آنی به واسطه ورود ورق به مخزن آب
مرحله پنجم: انجام عملیات نورد ســرد در چندین مرحله متوالی با 

اجرای عملیات حرارتی فی مابین هر دو مرحله متوالی
مرحله ششــم: اجرای عملیات حرارتی در دمای 1050-850 درجه 
ســانتیگراد در زمان 350-100 ثانیــه در محیط مرطوب نیتروژن/

هیدروژن

مرحله هفتم: پوشاندن وزق بواسطه پوشش حرارتی 
ســندا و همکارانش در ســال 2003 با افزودن کروم به فولاد میزان 
روشی را پیشنهاد نمودند که در آن به منظور تولید فولاد الکتریکی 
  (Senda, Takamiya, Nakanishi, .آهن کمتری هدر مــی رود

Kurosawa, & Toda, 2003)
  (Kumano, Murakami, & Ushigami, کومانــو و همکارانــش
 (2010 طی تحقیقاتشان در سال 2010 مقادیری را به منظور کنترل 
دقیقتر فولاد الکتریکی پیشنهاد نمودند که عبارتند از: ایجاد ترکیبی 
حداکثر 20 درصدی نیتروژن پس از عملیات نورد گرم، تنظیم ابعاد 
هسته کریستال اولیه در بازه 20-7 میکرومتر، میزان افزایش نیتروژن 
در بازه نامعادله 1 و تنظیم میزان نیتروژن پشت و روی ورق σN1 و 

σN2 مطابق نامعادله 2.

)1(0.007-([N]-14.48×[Ti])≤∆N≤[solAL]×14.27-
([N]-14.48×[Ti])+0.0025

)2(|σN1-σN2|⁄∆N≤0.35

ریچارد وشــلر در سال 2011 نیز با ایجاد یک کنترل کامپیوتری در 
طول خط تولید فولاد بهره وری این نوع خطوط تولید را بهبود بخشید 
بطوریکه با انجام  این کنترل دستگاه ها مطابق نیاز و ظرفیت یکدیگر 
دقیقاً به میزان نیاز فعالیت نموده و فعالیت های مازاد از چرخه خارج 

(Wechsler, 2011) .می گردد
رابرت گلین در تازه ترین پیشــرفت فولادی روشی نوین به منظور 
تولید فولاد ابداع نموده است. در این روش نمک سنگ فلزات آلکالاین 
که غالباً شامل اکسیدها یا هالیدهای فلزی می باشند، به صورت مذاب 
درآمده و طی یک علیات الکترولیز تخلیص می شود. این روش بطور 

(Glyn, 2011)  .شماتیک در شکل 5 مشهود است
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Iron and steel

SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus

Iron and steel

Markets

Monday 6 December 2010 | Metal Bulletin | 15

Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p

p

LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China
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with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
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South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.
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offers unchanged at $585-590 fob 
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rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.
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bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 
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“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 
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Rebar exporters in 
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Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 
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reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.
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SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p
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LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China
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South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
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Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.
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will check the local market first 
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based on the black market 
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dong against dollar,” he said.
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re-enter Turkish 
market on higher 
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Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
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return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 
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Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 
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reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.
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SIngapore

Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.

Offers have narrowed to $590-600 
per tonne cfr for billet from Taiwan, 
South Korea and Russia, from 
$585-600 cfr previously, said mill 
and trading sources.

Mills in Malaysia, the region’s only 
major billet exporter, are keeping 
offers unchanged at $585-590 fob 
or $605-610 per tonne cfr for the 
rest of Southeast Asia.

“Suppliers have not flinched. 
They are not cutting prices,” said a 
mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.

London

Uae rebar consumers 
re-enter Turkish 
market on higher 
domestic offer prices

Higher domestic rebar 
prices in the UAE have 
forced consumers to 
return to the Turkish 

rebar market after several weeks of 
inactivity, market sources said. 

Deals have been completed to the 
UAE at $620-625 cfr Persian Gulf for 
December shipment, up from the 
previous price of $610-620 last 
week, according to Persian Gulf 
market sources. 

“Emirates Steel Industries 
increased its offer prices to $660 per 
tonne exw, so buyers returned to 
the Turkish market and bought at 
$620-625 cfr because it’s cheaper. 
Turkish mills are offering $630 cfr,” a 
Dubai-based trade said. 

Most consumers have been 
buying rebar locally – with the main 
suppliers in the UAE being Emirates 
Steel Industries and Qasco Dubai.

“There have been some bookings 
to Dubai at $620-625 cfr from 
Turkey,” a second trader said. 

“Emirates Steel Industries and 
Qasco Dubai control 85% of the 
domestic rebar market in the UAE. 
Most people do not have the cash 
flow to buy from Turkey; if they do 
buy, then its needs to be large 
tonnages,” he said. 

“[But buyers] don’t want to get 
tied up with letters of credit, so it’s 
easier for them to buy one or two 
truckloads of rebar when they 
need to from local suppliers. 
There’s less risk,” he added. 

London

rebar exporters in 
southern eU get higher 
prices as W african 
buyers restock

Rebar exporters in 
Southern Europe have 
increased prices for 
West-Africa bound 

rebar as buyers replenished stocks. 
Sales were made at $610-620 per 

tonne fob for rebar rolled this 
month, up from sales they made at 
$600-620 last week, they told MB. 

“The export market is doing 
really well,” said one export sales 
representative at a mill. 

Spotlight ‘Taigang is tired of making weekly price policies’

Taigang pricing shift flags change in focus
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Unsurprisingly, unhappiness 
among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
market by weekly prices, but it has 
shown that market cannot be 
controlled by anyone,” said a 
trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
given that market volatility,  
the reason for the introduction  
of weekly prices in 2009, has 
eased.

Besides, China’s largest stainless 
steel producer has other more 
important issues to focus its 
energies on, now that the global 
markets are looking up again.

“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
products,” said a market source in 
Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
stainless trade in the  
country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
duplex, so keeping these traders 
happy is paramount — another 

p

p

LeveL

reason for its resumption of 
monthly prices.

MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
agents with an unbroken record of 
buying the minimum volume 
stipulated by Taigang — given the 
market volatility since 2009, the 
list of qualifying agents must be 
rather short.

The seven-stand 
finishing mill at 
Shanxi Taigang 
Stainless Steel, 
Taiyuan, China
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Billet importers lie low 
in Se asia

Billet importers 
in Southeast Asia are 
lying low ahead of the 
December holidays, 

with no bookings reported in the 
past week.
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rest of Southeast Asia.
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mill official in Singapore.

Two weeks ago, billet import 
bookings were at $570-580 per 
tonne cfr.

Demand in Vietnam is dead due 

to high stocks.
“Most mills already have enough 

stocks for production in 
December,” said a mill official in 
Ho Chi Minh.

“Other buyers who want to buy 
will check the local market first 
where billet is trading more 
cheaply at $570-580 per tonne 
based on the black market 
exchange rate of 20,000-20,500 
dong against dollar,” he said.
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among traders had been growing.

“The weekly prices punish 
traders heavily. When the price is 
increasing, Taigang responds 
quickly but when prices fall down, 
Taigang is unwilling to cut prices,” 
said the Wuxi source.

Taigang’s return to monthly 
prices, and therefore, monthly 
deliveries, will also give traders the 
flexibility to respond to market 
movements and manage 
inventory more effectively.

“The market is not changing as 
rapidly as in late 2008 and early 
2009, so it is reasonable that 
Taigang switches back,” said an 
analyst in Shenzhen.

Taigang introduced weekly 
pricing on March 9, 2009, to try to 
better master market volatilities in 
the wake of the global financial 
crisis.

“Taigang wanted to control the 
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trader in Wuxi. 

ShanghaI
Taigang Stainless Steel’s return to 
monthly pricing next year should 
come as no surprise to anyone, 
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steel producer has other more 
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“Taigang is tired of making 
weekly price policies, which is 
distracting and taking up too much 
energy. It may want to focus more 
on production issues such as 
improving the quality of its 
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Jiangsu province’s  
Wuxi city, the main spot market for 
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country.

Taigang is counting on its 
distributors to open up new 
markets for its products, such as 
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reason for its resumption of 
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MB understands that Taigang 
had been compensating its agents 
on and off when market prices fell 
to loss-making levels, though it is 
unclear how much of the shortfall 
was borne by the mill.

Besides, such compensation, if 
offered, was only available to 
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 1392مهر ماه  -مياوگيه قيمت محصولات فولادي در بازار تهران 

 ورق سرد  ورق گرم  نبشي ميلگردآجدار ميلگردساده تيرآهن      

مهرشهريورمردادتيرخردادارديبهشتفرورديننوع محصول
23,79726,27129,85227,50624,61824,37024,599      تيرآهن

20,56721,13322,25021,43321,36721,18320,650ميلگردساده
19,40819,36621,38319,91319,49018,97918,857ميلگردآجدار

19,30019,77521,90020,41319,77519,60019,313نبشي
19,17119,16820,02419,04318,72318,69418,900ورق گرم 
23,74123,42023,81422,75822,11921,75121,995ورق سرد 

كيلوگرم/ريال:  واحد 
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